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Sindikat 
in partija 
preverila 
delo 

Konec prejšnjega tedna sta v 
Velenju potekali letni seji občin-
skih organizacij — najprej 6. 
aprila v Topolšici seja občinskega 
sveta ZSS Velenje, v soboto 8. 
aprila pa seja občinskega komite-
ja ZKS Velenje. Oboji so na sejah 
temeljito ocenili opravljeno delo 
med obema sejama in sprejeli 
konkretne usmeritve za nadaljnje 
delo. Na letni seji občinskega sve-
ta ZSS Velenje pa so opravili tudi 
volitve sekretarja. Izvolili so An-
tona Bohaka iz Gorenja Servis, 
obema sekretarjema za strokovno 
politično področje pa so mandat 
podajšali še za eno obdobje. 

O obeh sejah pišemo na tretji 
strani. 

Savinjski gaj v Mozirju 

Ljubitelji lepega cvetja — pohitite 
Narava je letos zares pohitela 

in njenemu klicu so se odzvali 
tudi tulipani v Savinjskem gaju. 
Lepega cvetja željne oči so rože v 
Savinjskem gaju, parku sloven-
skih vrtnarjev, običajno razvese-
ljevale v začetku maja, tokrat pa 
je drugače. Tisoči tulipanov so v 

polnem razcvetu, tudi narcise se-
veda, pa perunike se pripravlja-
jo. Ljubitelji cvetja naj torej na 
prelep prostor ob Savinji pohiti-
jo pred prvomajskimi prazniki, 
saj takrat njegova podoba ne bo 
več takšna. 

Slovenski vrtnarji pravijo, da 

bodo takoj, ko bodo tulipani in 
narcise odcveteli, gredice posadi-
li z novim cvetjem in tako svoje-
mu parku zagotovili lepo podo-
bo skozi vse leto. Novost je tudi, 
da bo letos končno stalno odprta 
kmečka hiša, za ogled in za 
okrepčilo, odprli bodo tudi ko-

Občinski svet ZSS 
Velenje 

Na letni seji 
začetek prenove 

V ponedeljek dopoldne je bila 
v nazarskem delavskem domu 
letna seja občinskega sveta zveze 
sindikatov Mozirje. Po poročilih 
o delu sveta in njegovih organov 
v lanskem letu ter po razpravi o 
gospodarjenju mozirske občine 
so obravnavali in potrdili organi-
zacijske in kadrovske spremem-
be v organih občinskega sveta. 
Prav kadrovske spremembe in 
ukinitve nekaterih komisij in sve-
tov smatrajo za konkreten priče-
tek prenove sindikalne organiza-
cije v mozirski občini, čemur so 
precej pozornosti namenili v raz-
pravi o tezah prenove. Seveda so 
na seji med drugim sprejeli tudi 
programske usmeritve za letoš-
nje leto. 

j. p. 

vačijo in poskrbeli še za kakšno 
posebnost. Društvo slovenskih 
vrtnarjev je namreč letos ustano-
vilo posebno komisijo za gaj vse 
v želji, da ga uvrsti ob bok naj-
bolj znanim evropskim parkom z 
ogromnim številom obiskoval-
cev, z bogato ponudbo, s pravim 
turizmom. Le več sodelovanja in 
več denarne pomoči si želijo, saj 
so prepričani, da bodo vsak vlo-
ženi dinar nekajkrat oplemeniti-
li. 

j. p. 

Izvršni svet o 
stanarinah Maja višje cene 

Razmere na področju stanovanjsko-komunalnega gospodarstva v 
naši občini so vse prej kot spodbudne. Sami sebi kopljemo jamo, ker ne 
uresničujemo jasno zapisanih sklepov in stališč občinske skupščine, ci-
ljev programa Q. Temu sprenevedanju je treba narediti konec. Dolžni 
smo vse sprejeto uresničevati, če hočemo izpeljati skupno dogovorjene 
naložbe v komunalni skupnosti, kamor sodijo izgradnja čistilne naprave, 
napeljaiva toplovodnega sistema za Pohrastnik, ureditev vodooskrbnega 
sistema za mesto Titovo Velenje, da posebej ne omenjamo stanovanjske-
ga gospodarstva, kjer so razmere še bolj zaskrbljujoče. Programe ima-
mo. Če odstopamo od njih, ali ne vemo, kaj je treba storiti? 

Tako odločni ter enotni in kar 
malce nejevoljni so bili na seji, 
prejšnjo sredo, člani velenjskega 
izvršnega sveta ob obravnavi 
predloga za povišanje cen stana-
rin in osnovnih komunalnih sto-
ritev. Nejevoljni niso bili zaradi 
zahtev stanovanjske skupnosti 
občine Velenje, delovne organi-
zacije Vekos in sozda Franc Le-
skošek Luka po povišanju cen, 
ampak zaradi prepogostega 
obravnavanja te vroče teme na 
sejah izvršnega sveta in zaradi 
dogajanja na tem področju. Na 
očitke sindikata, da so odstotki 
preveč načelni, da bi morali k 
obravnavi te teme pristopiti bolj 
celovito, so odgovarjali: ljudem 
v stiski je treba pomagati, denar 
pa poiskati v drugih, primernej-
ših virih. Doseženega standarda 
na komunalnem področju ne 
moremo imeti zastonj, ob pada-
nju slednjega pa nimamo pravice 
zahtevati izgradnje čistilne na-
prave. Resnica je tudi ta, da v 
Titovem Velenju živi kar nekaj 
občanov v prevelikih stanova-
njih. Po ocenah naj bi te dobrine 
v drugih občinah bremenile 
osebne dohodke zaposlenih za 
10 odstotkov, v naši pa naj bi s 
predlaganimi podražitvami le 6,8 
odstotkov. 

Pa še k predlaganim zahtev-
kom po višjih cenah stanarin in 
osnovnih komunalnih dobrin. 
Stanarine so se v občini Velenje 
povečale za 35 odstotkov prejšnji 

mesec. S tem dvigom smo bili 
menda zadnja občina v Sloveniji, 
ki je opravila prvo uskladitev. Po 
podatkih Zveze stanovanjskih 
skupnosti Slovenije pa smo po 
tej podražitvi še vedno med zad-
njimi po približevanju ekonom-
ski stanarini, po velikosti stano-
vanjskega sklada pa med prvimi 
v Sloveniji. Za ohranjanje vred-
nosti fonda, kaj šele za razširjeno 
reprodukcijo, je 80 odstotna po-
dražitev stanarin več kot nujna. 

Februarske podražitve vodo-
oskrbe, odvajanja odplak in od-
voz odpadkov so le nadomestile 

stroške iz preteklega leta. Če ho-
čemo v občini ohraniti realne 
možnosti za zagotavljanje na-
daljnje zanesljive oskrbe in ures-
ničitev skupno dogovorjenih na-
ložb v komunalnem gospodar-
stvu, potem bodo delegati skup-
ščine samoupravne komunalne 
skupnosti morali glasovati za 86 
odstotno povišanje cen vodo-
oskrbe, za 95 odstotkov dražje 
odvajanje odplak in 71 odsto-
tkov višje cene za odvoz smeti. 
Ob tem naj povemo še to, da je 
že ob teh podražitvah sprejet 
program v komunalnem gospo-
darstvu okrnjen. 

Komunalna toplota predsta-
vlja v tej verigi posebno vpraša-
nje. Po usklajeni elektroenerget-
ski bilanci bi morale šoštanjske 
termoelektrarne za enoto toplot-
ne energije iztržiti 42.805 din/ 
Mwh. Po zadnji podražitvi, 15. 
februarja letos pa dobijo zanjo le 
nekaj več kot 32 tisoč din/Mwh. 

Ob upoštevanju rasti cen v ob-
dobju januar—marec 89 bi mo-
rala znašati cena toplotne energi-
je na pragu TEŠ od 1. aprila le-
tos že 79.617 din/Mwh, kar bi 
zahtevalo okrog 150 odstotno 
podražitev toplotne energije ter 
okoli 130 odstotno podražitev to-
plotne oskrbe. Predlagane za 86 
odstotkov višje cene ogrevanja 
vode in prostorov pa pomenijo 
le nekoliko izboljšano, ne pa v 
celoti odpravljeno dispariteto 
cen. Višje cene naj bi stopile v 
veljavo 1. maja. 

Člani izvršnega sveta so zahte-
vam predlagateljev ugodili. Upa-
jo, da bodo tako storili tudi dele-
gati na aprilskih skupščinah sa-
moupravne stanovanjske in ko-
munalne skupnosti. Hkrati pa so 
se v razpravi o tem vprašanju 
zavzeli še za večja pooblastila 
odborov za ekonomsko politiko 
pri teh sisih, ki naj bi redno, po 
potrebi tudi mesečno, usklajevali 
cene stanarin in osnovnih komu-
nalnih dobrin z rastjo inflacije 
oziroma vsaj z rastjo osebnih do-
hodkov. 

(tap) 

Učitelji CSŠ napovedujejo štrajk 

Zahteva: izenačitev OD 
z gospodarstvom 

Dolgotrajno zaostajanje osebnih dohodkov profesorjev za 
osebnimi dohodki visoko izobraženih delavcev v gospodar-
stvu, je zaposlene na Centru srednjih šol pripeljalo tako daleč, 
da so sklenili stvari urediti s štrajkom. 

V ponedeljek so imenovali stavkovni odbor in v torek je 
na Centru potekala prva seja stavkovnega odbora, ki so se je 
udeležili poleg drugih tudi predstavniki Občinskega sindikal-
nega sveta Velenje. Na seji so oblikovali zahteve in jih posre-
dovali ustreznim organom. 

Če do 24. aprila ne bo prišlo do uresničitve njihovih zah-
tev, najavljajo štrajk. »Naše zahteve pa so — izenačitev oseb-
nih dohodkov z gospodarstvom, glede na izobrazbeno raven, 
in pokritje razlike, ki je v zadnjem času nastala v prejemanju 
osebnih dohodkov,« pravi predsednica IO sindikalne organi-
zacije Centra srednjih šol Martina de Costa. 

Poprečni osebni dohodek profesorja je v marcu znašal 
2 in pol milijona dinarjev. Za isti mesec jim je Republiška izo-
braževalna skupnost za enega profesorja nakazala samo 1,67 
milijona dinarjev, razliko do osebnega dohodka, ki so ga pre-
jeli, pa so morali profesorji izravnati z dodatnim delom — 
poučevanjem na večernih šolah, tečajih in podobnem, (mkp) 

Do zaključka redakcije nismo uspeli zvedeti kaj več od 
tega, kar smo zapisali. Na posnetku Bogdana Mugerleta 
pa prva seja stavkovnega odbora. 

Občina Mozirje 

Vodo oddajo Celju-
-Podvolovjeka ne! 

Na notranjih straneh danes 
več pišemo o problemu zajezitve 
Podvolovljeka, za uvod pa tole. 
V ponedeljek so se v Mozirju se-
stali predstavniki občin Mozirja 
in Celja z osnovnim namenom, 
da zgladijo nesporazume v zvezi 
z akumulacijo Podvolovljeka, ki 
jih je enostransko povzročila 
celjska občina. Gostitelji so go-
stom jasno in glasno povedali, 
da Podvolovljeka ne dajo v no-
benem primeru, saj so načini za 
rešitev problemov preskrbe s pit-
no vodo zagotovo tudi drugačni 

Naša tema r 

Mi smo za 
mode! 

fElkroji 

Očistimo svoj kraji f 
Se kdaj ozrete okrog sebe? 

Gotovo se. Morda porečete, da 
tisti, ki živimo v mestu, manj 
od krajanov na podeželju; ali 
še natančneje; če imamo svojo 
hišo, nam ni vseeno, kaj je 
okrog nje, če pa smo v stano-
vanjskem bloku, pa skoraj da. 
Vsaj nekaterim ali največkrat 
večini. Precej je med nami tudi 
takšnih, ki želijo imeti ureje-
nost okrog sebe, kaj je drugod 
pa jim ni mar. Vzrok takšnega 
ravnanja so tudi mnoga divja 
odlagališča, pa stari avtomobi-
li, ki jih srečujemo vsepovsod 
od parkirnih prostorov do goz-
dov. 

Koledarska pomlad se je že 
davnaj začela. Sicer pa letos ni 
bilo prave zime, tudi ne debele 
snežne odeje, da bi marsikaj 
skrila pod sabo. Za skriti pa je 
imela veliko tudi letos. 

Pred nami so prazniki. V 
dneh pred njimi bo v velenjski 
občini stekla akcija — zanjo so 
dali pobudo na levem bregu — 
ki so jo poimenovali kratko in 
razumljivo OČISTIMO SVOJ 
KRAJ. 

Ta ponedeljek zjutraj so se 
predstavniki delovnih skupno-
sti SISa gospodarskih dejavno-
sti, komiteja za planiranje, go-
spodarstvo in varstvo okolja, 
Vekosa, krajevnih skupnostih 
in OK SZDL podrobno dogo-
vorili za njen potek in sprejeli 
pozov, ki ga izrekajo tudi v na-

šem tedniku: OČISTIMO 
SVOJ KRAJ povsod - v mest-
nih, primestnih, okoliških kra-
jevnih skupnostih. MOJ KRAJ 
JE LAHKO BOLJ ČIST. 

To očiščevalno akcijo bomo 
pospešeno izvajali od ponedelj-
ka, 17. aprila, do torka, 25. 
aprila po naslednjem programu: 

Stare avtomobile srečujemo tako v mestih kot na podeželju, na 
betonu kot na travnikih in v gozdovih. 

17. aprila naj bi se mnižično 
vključili v akcijo krajani Kono-
vega in Šmartnega, 18. aprila 
Desnega brega, 19. 4. Levega 
brega, 20. aprila Starega Vele-
nja in Stare vasi, 21. 4. Šošta-
nja, 22. 4. Pesja in Edvarda 
Kardelja, 24. 4. Gorice in Šale-
ka ter 25. aprila Šmartnega ob 
Paki. 

V teh dneh bo Vekos poskr-
bel tudi za odvoz kesonov. Tu-
di v ostalih krajevnih skupno-
stih bodo akcijo izvajali v teh 
dneh, navlako oziroma nesna-
go pa odlagali na določenih 
mestih, od koder jo bodo po-
tem delavci Vekosa odpeljali, 
ko jih bodo o tem seznanili. 
Pobudniki te očiščevalne akcije 
še posebej opozarjajo na tako 
imenovana črna odlagališča in 
stare zapuščene avtomobile, ki 
jih je vse več, pa tudi, da tam 
kjer so gradili kabelsko televi-
zijo, zemljišče spravijo v prvot-
no stanje. Torej, odzovimo se 
vabilu! Nudimo nekaj za svoj 
kraj. Njegov lepši izgled. 

(VOS) 

in manj boleči za naravo in ljudi 
Zgornje Savinjske doline. Vodo 
v Celju torej dobijo, vendar ne 
po svojih zamislih, temveč v do-
govoru z mozirsko občino. Celja-
ni so obljubili, da spornega 
amandmaja, ki naj bi ga skupina 
delegatov celjske občine na la-
stno pest, brez vednosti občin-
skega vodstva in mimo ustalje-
nih postopkov dala na republiški 
skupščini, ne bodo predlagali. 
Gre za amandma k predlogu 
sprememb in dopolnitev dolgo-
ročnega plana S RS od 
1986—2000, po katerem naj bi za 
zagotovitev dolgoročne oskrbe s 
pitno vodo dela celjske regije ob-
močje vodne akumulacije Lučni-
ca postalo obvezno izhodišče 
dolgoročnega plana SRS. Sicer 
pa bi po izjavah gostov lahko so-
dili, da se v Celju med sabo bolj 
malo poznajo, kar je težko verje-
ti. Sprenevedanje v tem primeru 
pač ne pride v poštev. j. p. 

Gorenje MGA 

Medalja 
»Zlato sonce« 

V okviru jugoslovanske akcije 
»V službi varnosti — v službi 
človeka«, ki jo organizirata Svet 
Zveze sindikatov Jugoslavije in 
časopisna delovna organizacija 
»Zaštita na radu« iz Beograda, 
so tudi letos podelili plakete in 
medalje »Zlato sonce«. 

Za dosežke pri spodbujanju 
razvoja varstva pri delu in huma-
nizacije dela je prejela medaljo 
»Zlato sonce« tudi delovna or-
ganizacija Gorenje Mali gospo-
dinjski aparati Nazarje. 

Priznanja in medalje »Zlato 
sonce«, letos so jih dodeljevali 
drugič, je predstavnikom prejem-
nikov izročil predsednik Sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije 
Marjan Orožen. (ek) 



Celjsko območje 

Ovadili tudi tri 
velenjske organizacije 

Mnoge je te dni presenetila 
vest, da je Društvo za varstvo 
okolja Celje podalo temeljnemu 
javnemu tožilstvu v Celju ovad-
bo proti 22 delovnim organizaci-
jam. Očita jim kazniva dejanja 
onesnaževanja človekovega ži-
vljenjskega okolja. Med temi or-
ganizacijami so tudi tri iz velenj-
ske občine: Era, Termoelektrar-
ne Šoštanj in Gorenje. 

Celjsko društvo v ovadbi očita 
delovnim organizacijam veči-
na jih je s širšega celjskega ob-
močja, med njimi pa so tudi take 
s koroške, mariborskega območ-
ja ter celo s sosednje Hrvaške — 
da s svojim delovanjem močno 
onesnažujejo okolje ter s tem za-
strupljajo ljudi in ostalo naravo. 
Z obsežnim dokaznim gradivom, 
med drugim s številnimi analiza-
mi živil, zemlje, vode in drugega, 
dokazujejo utemeljenost svoje 
pobude in sum, da so te organi-
zacije storile kazniva dejanja ozi-
roma gospodarske prestopke 
onesnaževanja človekovega ži-
vljenjskega okolja na osnovi slo-
venskega kazenskega zakona in 
zakona o varstvu zraka, onesna-
ževanja pitne vode, živil in krmil. 
Prav tako terjajo postopek proti 
odgovornim republiškim in ob-
činskim nadzornim organom, saj 
so po njihovem mnenju soodgo-
vorni za taka početja. In ker 
smatrajo, da gre za zahrbtno — 

neopazno, trajno zastrupljanje 
prebivalstva, zaradi značaja stru-
pov pa tudi za genocidno delo-
vanje, na zelo širokem prostoru 
slovenske zemlje, temeljno tožil-
stvo prosijo ter od njega tudi 
zahtevajo takojšnjo in učinkovi-
to preiskavo. 

Omenili smo že, da so med 22 
delovnimi organizacijami, ki so 
jih ovadili zaradi onesnaževanja 
okolja, tudi tri iz velenjske obči-
ne, med njimi tudi trgovska delo-
vna organizacija Era. Tej, oziro-
ma njegovemu skladiščno pro-
dajnemu centru Bukovžlak v Ce-
lju očitajo (enako velja za celjsko 
Kovinotehno), da prodaja pre-
mog z veliko vsebnostjo žvepla 
in težkih kovin ter s tem posred-
no pripomore, preko skupnih in 
privatnih kurišč, k hudemu ones-
naževanju zraka, predvsem v 
zimskih mesecih. 

Šoštanjska termoelektrarna je 
na spisku zato, ker obratuje brez 
filtrirnih naprav, pri delu pa 
uporablja velike koiičine premo-
ga, z nizko kalorično vrednostjo. 
Premog vsebuje visok odstotek 
žvepla, drugih strupov (težkih 
kovin) ter radioaktivnih snovi. 
Zaradi takšne svoje dejavnosti je 
termoelektrarna ogrozila in še 
ogroža ogromne površine sloven-
skega življenjskega prostora 
vključno z gozdovi, poljedelski-
mi površinami, ogroža turistično 

dejavnost ter s tem življenjski 
obstoj celih populacij ljudi, ži-
valstva in rastlinstva. V ovadbi 
so še zapisali, da je s svojim 
odlagališčem radioaktivnih od-
padkov pepela v velenjskem 
jezeru ustvarila radioaktivno ne-
varnost za vse bodoče rodove. 
Prav tako naj bi bila ogrozila 
zdravje neosveščenih ljudi s pro-
dajo in izdelovanjem radioaktiv-
nih opek iz katerih so zgrajeni 
veliki in mali bivalni objekti v 
številnih naseljih. S svojim »de-
ponijskim jezom« v reki Paki pa 
stalno ogroža vode talnice in 
preko njih živelj v Spodnji Sa-
vinjski dolini s Celjani vred. 

Sozd Gorenje so ovadili zaradi 
proizvodnje keramičnih ploščic, 
kar da delajo brez filtrirnih na-
prav in zaradi tega izpuščajo v 
okolje fluor in težke kovine ter s 
tem ogrožajo ljudi, živalstvo in 
rastlinstvo. 

Naštejmo še druge delovne or-
ganizacije, ki jih je celjsko dru-
štvo za varstvo okolja ovadilo te-
meljnemu javnemu tožilstvu. To 
so Cinkarna, Emo, Železarna 
Štore, Celjski zdravstveni center 
(bolnišnica), Kovinotehna, Ter-
moelektrarna in cementarna iz 
Trbovelj, keramična industrija 
Liboje, Aero, Tolo in Alpos iz 
Šentjurja, Zdravilišče in Steklar-
na iz Rogaške Slatine, Rudnik in 
topilnica Mežica, Tovarna alu-
minija Kidričevo, Tovarna duši-
ka Ruše, Tovarna stekla Straža, 
Industrija keramičnih in opečnih 
izdelkov Ljubečna ter Tovarna 
umetnih gnojil Ina Kutina. Tej 
očitajo, da proizvaja umetna 
gnojila, ki vsebujejo strupe, ki ni-
so deklarirani na vrečah. S tem 
ogrožajo zdravje ljudi in živali 
povsod tam, kjer ta umetna gno-
jila uporabljajo. f.f^) 

•Savinjsko — šaleška naveza 

Od dejanj k besedam 
Ne, uvodna misel ni postavlje-

na na glavo zato. ker bi le tako v 
naših večkrat na glavo postavlje-
nih razmerah stala pravilno, 
ampak zato, ker je včasih tudi 
narobe prav — če je le prav. Mi-
sel je pač taka. kot so sedanji ča-
si — zapletena! In zato terja, da 
seje lotimo s pravilnega zornega 
kota. 

No, zdaj pa od tega prvega 
dejanja k besedam. Za nas še 
vedno velja, da imamo veliko be-
sed. pa malo dejanj (pravijo ce-
lo, naj hi prekretnico pri tem pri-
nesel naš novi partijski kongres: 
mimogrede, prav bi bilo, da bi 
bil v Titovem Velenju: če se je tu 
Milan Kučan »politično« rodil, 
je prav. da se izkaže še zdaj na 
višku moči), kot da bi s tem do-
kazovali, da smo prekiniti z reli-

gijo. Ta namreč govori nekaj o 
tem, da je beseda meso postala. 
Pri nas pa nekateri mesarji že 
tarnajo, da ne vedo, kam z me-
som. Seveda ne zaradi tega, ker 
bi Slovenci postali vse bolj vege-
terijanci, ampak je vzrok tako či-
sto postranskega brezdenarnega 
značaja. Pa se tako še vedno ze-
lo radi sučemo le okoli besed, ra-
zne stvari na razne načine zavi-
jamo v take in drugačne besede, 
in ker beseda ni konj z njo vča-
sih omilimo stvari, ko bi vendar-
le bilo treba odločno postaviti 
besedo na pravo mesto. 

Ampak so pa žal tudi mesta, 
kjer so dejstva, namesto da bi bi-
le besede. Še vedno se dogaja, 
da kje kaj naredijo, ne da bi ko-
ga povprašali za soglasje, ne da 
bi komu dali besedo, ali koga k 
besedi pozvali. In kadar se take 

stvari odkrijejo in pride od takih 
dejanj k besedam, tedaj po na-
vadi padajo težke besede. Seve-
da je še hujše, kadar so taka de-
janja, da človeku enostavno vza-
mejo besedo in zaradi glasne 
resnice ljudi prisilijo v molk. Je 
že res, da besede pogosto bolijo, 
toda molk in tišina pogosto zare-
žeta še glohje rane. 

Zato bi seveda bilo prav, da 
ob vse bolj poudarjajočem geslu 
»od besed k dejanjem« ne poza-
bili še na nasprotno varianto: 
»od dejanj k besedam«. Saj ve-
mo. kam so nas pripeljala neka-
tera dela, o katerih se ni nič go-
vorilo: ker se ni vedelo, ali ker se 
ni smelo vedeti. 

(frk) 

Od tu in tam 

Še brez sekretarja 
V Celju tudi ob drugih volit-

vah niso izvolili novega sekretar-
ja občinske konference SZDL. V 
prvem krogu ponovljenih volitev 
sta oba kandidata dobila skoraj 
povsem enako število glasov, v 
drugem krogu pa Boris Rosina, 
ki je prejel prej en glas več, ni 
dobil potrebne večine. Tako bo-
do v Celju zdaj morali ponoviti 
ves kandidacijski postopek, saj 
morajo na prihodnjih volitvah 
odločati o povsem novih kandi-
datih. 
Trojčke 

V celjski porodnišnici je prete-
kli ponedeljek 24-letna Manuela 
Ravnak iz Stenice pri Vitanju ro-
dila tri deklice. Ker ima doma že 
20-mesečnega fantka, se jim je 
družina naenkrat močno poveča-
la. Naj še zapišemo, da je nova 
»trojna« mamica zaposlena v 
obratu pralno-pomivalne tehnike 
velenjskega Gorenja. 
Iz Celja v Šentjur 

Pred časom so zaradi nizkih 
plač in siceršnjih težav odšli na 
cesto delavci Ema v Celju, prete-
kli teden je bilo vroče v Emovem 
tozdu Kotli v Šentjurju. Delavci 
so zahtevali stoodstotno zveča-
nje osebnih dohodkov. Kasneje 
so zahtevo prepolovili, vendar 
jim vodstvo Ema (Emo je že ne-
kaj časa v družbenem varstvu) ni 
moglo zagotoviti niti tega, saj re-
zultati poslovanja tega ne dopuš-
čajo. Po dveh dneh so se delavci 
vrnili na delo, ker so spoznali, da 
bi z nadaljevanjem štrajka nare-
dili preveiiko škodo, saj imajo 
veliko delovnih obveznosti. Od 
svojih zahtev po 50-odstotnem 
zvečanju plač pa niso odstopili. 
Sklenili so še, da bodo čas, ki so 
ga izgubili s šrajkom, nadoknadi-
li. (-jk) 

Memorial 
B. Mariniča 

V spomin na tragično preminulega 
velenjskega plavalca Boštjana Mari-
niča je velenjski plavalni klub pripra-
vil d rugo spominsko tekmovanje. 
Udeležilo se ga j e 50 učencev prvih 
treh razredov velenjskih osnovnih šol, 
največ pa jih j e bilo iz osnovnih šol 
Veljka Vlahoviča, Bratov Mravljakov 
in 14. divizije. 

REZULTATI : memoria lna disci-
plina 50 m kravi dečki : 1. Andraž 
Valcl (AA), 2. Jure Majhen , 3. Jure 
Primožič (oba VV); 50 m prsno dečki: 
1. Jure Majhen , 2. Nejc Prislan (oba 
W ) , 3. Andraž Valcl (AA); 4 x 25 m 
dečki: 1. Veljka Vlahoviča, 2. Bratov 
Mravljakov, 3. 14. divizije; 50 m kravi 
deklice: I. Petra Podpečan ( W ) , 2. 
Spela Bukovec (GŠ), 3. Ajda Valcl 
(AA); 50 m prsno deklice: 1. Petra 
Podpečan (VV), 2. Špela Bukovec 
(GŠ), 3. Dar ja Zolger (VV). 

Marko Primožič 

Mislinja — Mikon se širi 
V neposredni bližini Mikona v Mislinji raste nova dvorana, 420 

kvadratnih metrov površine, za proizvodnjo tehničnih tekstilij. Inve-
stitorica vseh del ter opreme je Tovarna usnja Slovenj Gradec, h kate-
ri tozd Mikon tudi sodi. Ta proizvodni program je pri nas še novost, 
hkrati pa je tudi ekonomsko zelo zanimiv ter privlačen. Tehnične tek-
stilije se uporabljajo predvsem za nadaljnjo proizvodnjo transportne 
in pogonske tehnike (razni trakovi, jermeni) ter za izdelavo plastifici-
ranih materialov. Posebna tehnika pletenja niti, ter uporaba različnih 
materialov kot so poliester, poliamid, steklo, kevlar dajo tem izdel-
kom izredno dobre kemične in fizikalne lastnosti. 

Predvideva se, da bodo zunanja in notranja dela hale kmalu kon-
čana, poskusna proizvodnja pa naj bi v novi dvorani stekla že maja. 

Silvo Jaš 

»NAŠ ČAS«, glasilo Socialistične zveze delovnega ljud-
stva Velenje, izdaja Center za informiranje, propagando in za-
ložništvo Velenje, Cesta Františka Foita 10. 

»NAŠ ČAS« je bil ustanovljen 1. maja 1965; od 1. januar-
ja 1973 je izhajal kot štirinajstdnevnik »Šaleški rudar«, kot 
tednik pa izhaja »NAŠ ČAS« od 1. marca 1973. 

Uredništvo: Stane Vovk (direktor in glavni urednik), Bo-
ris Zakošek (odgovorni urednik), Milena Krstič-Planinc, Bog-
dan Mugerle, Janez Plesnik, Tatjana Podgoršek, Mira Zakošek 
(novinarji). 

Izhaja ob četrtkih. 
Sedež uredništva in uprave: Titovo Velenje, Cesta Franti-

ška Foita 10, telefon (063) 853-451, 856-955, 855-450. Brzoja-
vni naslov: Informativni center Velenje. 

Cena posameznega izvoda je 2.500 dinarjev. Mesečna na-
ročnina 9.000 dinarjev, trimesečna naročnina za individualne 
naročnike 27.000 dinarjev, trimesečna naročnina za tujino 
45.600 dinarjev. 

Žiro račun pri SDK, podružnica Titovo Velenje, številka 
52800-603-38482. 

Grafična priprava, korektura, tisk in odprema: ČGP Ve-
čer, tozd Mariborski tisk Maribor. 

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 
Za »NAŠ ČAS« se po mnenju sekretariata za informira-

nje izvršnega sveta skupščine SR Slovenije, številka 421-1/72 
od 8. februarja 1984 ne plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 

-Emona ekspres-

Ikono-
gra-
fija 

Ne vem, če so tisti, ki so iz-
našli zakon o zaščiti imena in 
dela pokojnega predsednika 
Tita predvideli vse praktične 
posledice takšne odločitve. Če 
pa so jih, potem jim je moč oči-
tati, da uresničevanje zakona 
ne spremljajo, ker še nihče, ki 
je »zlorabil« Titovo sliko in 
ime ni bil kaznovan. Je pa bil 
kaznovan nek novosadski »av-
tonomaš«, ki je v znanih bur-
nih dogajanjih novembra lani 
enemu od »revolucionarjev« 
iztrgal iz rok Miloševičevo sli-
ko in jo raztrgal. Sodnik za pre-
krške ga je zaradi žalitve nacio-
nalnih čustev obsodil na 30 dni 
strogega zapora, ki jih je nepri-
diprav tudi pošteno odslužil. 

Potem je pa za dodatno kazen 
letel še iz službe. Ta in še neka-
teri podobni dogodki (v zvezi z 
Miloševičem seveda) so drža-
vljane v pravkar ustanovljeni 
srbski državi spodbudili k te-
mu, da so od najvišjih organov 
republike zahtevali, da je treba 
tudi Slobodanovo ime, delo in 
fotografijo zaščititi pred Ijud-
sko-sovražno zlorabo. Navse-
zadnje se z Miloševičem v teh 
politično konjunkturnih časih 
okoriščajo celo zapriseženi so-
vražniki Srbije, Srbov, zlasti pa 
vladajoče srbske politike: ne-
kateri Albanci so se na ozemlju 
te dežele obogatili prav z ne-
marnim in nesramnim prepro-
dajanjem priponke z Miloševi-
čevim likom (na črnem trgu 
stane desetkrat več od uradne 
cene), kot za stavo pa je šla v 
promet tudi kaseta z novokom-
poniranimi popevkami o tem 
našem drugem Titu in nekrona-
nem predsedniku naših naro-
dov in narodnosti. Na tej kase-
ti je tudi zanimiva popevčiča z 
naslednjimi verzi in v stilu gu-
slarske tradicije (ne gusarske!): 

»Druže Slobo, donesi salate, 
bit če mesa, klat čemo Hrva-
te!« A mislite, da je pristojni 
javni tožilec padel v nezavest 
od ogorčenja, kar bi se zgodilo 
vsakemu normalno občutljive-
mu varuhu reda in zakonitosti? 

Niti s prstom leve noge ni mi-
gnil, popevčico pa so nekaj ča-
sa veselo vrteli celo na nekate-
rih lokalnih (vaških) radijskih 
postajah. 

Ampak, kar zadeva novo-
dobne revolucionarne ikono-
grafije, je že treba povedati, da 
se oblast do tega pojava zelo 
čudno vede! Ko so Vevčanci v 
svojem slavnem spopadu s po-
sebnimi enotami in električni-
mi gumijevkami v bran posta-
vili Titove slike, so jih s temi 
istimi (s slikami namreč) dobili 
po glavi. Tu tudi zakon o zašči-
ti imena in dela tovariša Tita ni 
pomagal. V redu, če so se tako 
odločili, toda dosledni ravno 
niso — podobnih metod (z iz-
jemo oz. dodatkom na Koso-
vu) niso uporabili tudi ob dru-
gih priložnostih. Kar pomeni, 
da na področju ikonografije 
vlada popolna zmeda, kar ni v 
prid pravni državi — treba se 
je že enkrat zmeniti, pod kakš-
nimi pogoji policija nekomu, 
ki mirno demonstrira in druga-
če izraža svoja državljanjska 
čustva na ulicah — pod kakšni-
mi pogoji bo nezadovoljnež 
dobil Titovo sliko na glavo in 
pod kakšnimi ne. Bilo bi do-

Piše: VINKO 
VASLE 

bro, če bi bili kriteriji za vse na-
rode in narodnosti enaki, ker 
nacionalni kriterij razbijanja 
Titovih slik na glavah nezado-
voljnih množic ni najbolj po-
srečen — tudi zaradi našega 
bratstva in enotnosti ter zaradi 
enakopravnosti ne! 

Zaradi te zmede bo ljubljan-
ska oblast spet deležna ostrih 
kritik in pogromov bratskega 
nam juga! Zgodilo se je na-
mreč, da se je urbanistična in-
špekcija viške občine prejšnji 
teden odločila, da bo na slavni 
Rakovi Jelši (njeni prebivalci 
so pred časom demonstrirali 
pred mestno skupščino, s 
Titovo sliko na čelu seveda!) 
podrlo prvo izmed črnih gra-
denj. Stvar je spravila v zadre-
go vse ljubljanske mestne poli-
tične strukture, kajti na spisku 
za rušenje se je znašla tudi hiša 
tovariša iz bratske bosansko-
hercegovske republike (Sloven-
ci so pri rušenju imeli pred-
nost) in je nastala dilema: ruši-
ti ali ne rušiti? Hamletovsko 
vprašanje je bilo rešeno v ko-
rist rušenja, s tem da so prej 
potekale politične koordinacije 
in je tudi pristojna partija mo-
rala kaj reči. Ampak, gradnja 
je bila tako zelo očitno črna, da 
ji ni bilo rešitve. Rečeno, a ne 
tudi storjeno! 

Najprej je bilo že od daleč 
jasno, da se prebivalstvo ne bo 
dalo! Rušitelji so se zavarovali 
z dvajsetimi miličniki in enim 
buldožerjem, prebivalstvo pa s 
parolami, transparenti, dvema 
Titovima fotografijama in vese-
lo glasnostjo, ki ni nič dobrega 
obetala. Rušenec — se pravi čr-
nograditelj — pa je svojo skup 
spravljeno bajto (zgradil jo je v 
28 urah, je bilo ugotovljeno) 
ovenčal s partijsko in državno 
zastavo, pred vhod pa spet izo-
besil Titovo sliko. Med pristoj-
nimi je bilo na začetku zaradi 
vse te realsocialistične ikono-
grafije malo panike, ker niso 
vedeli, kako se da »napad« na 
črno gradnjo, ki je tako okranc-
ljana, ideološko-politično in-
terpretirati. K pomislekom so 
jih spravili tudi prebivalci črno 
zgrajenega naselja, ki so prise-
gali, da je to napad na »južnja-
ke« samo zato, ker so pač juž-
njaki; da je to poskus omalova-
ževanja državnih simbolov in 
Tita seveda. Potem je nekomu 
kapnilo in je simbole odstranil, 
buldožer pa naj bi opravil vse 
drugo. Pa ni, kajti izkazalo se 
je, da je zgradba preveč »trd-
na«, da bi ji bil kos. K temu je 
seveda pripomogel še buldože-
rist, ki je kakšnih trikrat malce 
dregnil (nežno seveda) v nosil-
ni zid, potem pa je rekel, da ne 
gre. Družina nesrečnika pa je 
medtem ostala zabarikadirana 
v eni od sob in prepevala revo-
lucionarne pesmi, eden pa je 
po pričakovanju celo vzkliknil: 

»Život damo, Kosova ne da-
mo!« 

Včeraj sem prejel plačo. 
Kratko malo — sramota! Vem, 
da bom direktorja napadel z 
eno od fotografij: šel bom v 
njegovo pisarno in kričal o svo-
bodi, enakopravnosti, demo-
kraciji in podobnem. Potem 
bomo videli . . . V dilemi sem 
le, ali bo bolj učinkovita Slobo-
danova ali Titova slika. Ker so 
časi pač čudni. 

Svojcem umrlih 
preživelim interniranceia ter ostalim občanom 

V nedeljo« 7. maja* bomo organizirali obisk koncen-
tracijskega taborišča Mauthausen, kjer bo ta dan medna-
rodna komemoracija miru. To taborišče je eno najbližjih 
in najbolj ohranjenih - v bližini Linza v Avstriji. 

Odhod avtobusa bo ob 0.15 uri z avtobusne postaje v 
Titovem Velenju. Povratek predvidoma ob 23. uri istega 
dne. 

Cena za udeležence je 50.000 din. Poskrbljeno bo za 
suho prehrano. 

Vse, ki bi si želeli ogledati ta kraj grozot, vabimo, da 
se prijavite in vplačate delež v četrtek, 20. aprila, od 
14, -16. ure v sejni sobi Društva upokojencev Titovo Ve-
lenje. 

-

nje. 

Prijave sprejemamo do zasedbe avtobusa. 

Komisija za internirance pri OO ZZB NOV Vele-



Zagotovimo si boljše življenje 
Na sobotni konferenci velenjske zveze komunistov, so ocenili delo 

opravljeno v zadnjem obdobju in sprejeli usmeritve in dopolnitve posta-
vljenih ciljev. 

Velenjski komunisti so svoj program izoblikovali na novih temeljih 
in novih metodah dela že na lanski konferenci, kjer so se opredelili za 
devet temeljnih usmeritev povezanih z najpomembnejšimi dogajanji v 
občini. 

V času do sobotne konference so skušali ugotoviti dejansko stanje 
na teh področjih ter pripravili usmeritve, ki naj pospešijo uveljavljanje 
postavljenih nalog. 

Ocenili so, da je bilo dosedanje delo dobro opravljeno, usmeritve pa 
so dopolnili z novimi spoznanji in hotenji, ki se v našem okolju oblikuje-
jo v zadnjem času. 

Uvodno poročilo je na konfe-
renci, ki jo je otvorila predsedni-
ca občinskega komiteja ZKS Ve-
lenje Irena Brložnik. udeležila pa 
sta se je med drugimi Josip Ete-
rovič, član CK ZK Jugoslavije in 
Andrej Marine, član predsedstva 
C K ZKS, podal sekretar občin-
skega komiteja ZKS Velenje 
Drago Blagus. V njem je nanizal 
težave, ki ovirajo hitrejše uvelja-
vljanje postavljenih nalog. 

»Naša politična naloga je bila, 
da spodbudimo izdelavo in do-
polnitev programov prestrukturi-
ranja organizacij in skupnosti 
združenega dela ter družbeno 
politične skupnosti, ki se bodo 
oprli na odpravljanje zaostankov 
pri znanstvenih, tehnoloških, 
proizvodnih, tržnih, informacij-
skih in civilizacijskih povezavah 
z Evropo in svetom, ki bodo vse-
bovali smeri in način za preo-
brazbo proizvodnje na medna-
rodno konkurenčno raven in ce-
lovite, zlasti znanstveno-tehnolo-
ško-razvojne in socialne progra-
me prehoda iz sedanjega stanja v 
nove proizvodnje, ki bodo delav-
cem omogočale, da si bodo svojo 
ekonomsko perspektivo ustvarja-
li z delom, ki ga prizna trg,« je 
med drugim dejal Drago Blagus, 
ki je poudaril tudi, da potrebuje-
mo v Zvezi komunistov ta trenu-
tek strpen dialog o svoji lastni 
prenovi, in to naj bi bila osred-
nja tema zveznega partijskega 
kongresa, prav tako pa tudi to, 
kako si Zveza komunistov zamiš-
lja prihtodnost jugoslovanske de-
mokraciije in kaj si predstavja 
pod sinlagmo »novi« socializem. 
Sporočilo komunistom občinske 
organizacije pa je povzel iz izre-

čenih misli člana C K ZKS Her-
mana Rigelnika na nedavni javni 
tribuni o jugoslovanski demokra-
tični sintezi. Dejal je: »Zaveda-
mo se, da so trdo delo, znanje, 
čisti računi, dobri medsebojni 
odnosi in spodbudni gospodar-
ski rezultati ter iz njih izhajajoči 
dobri osebni dohodki, najboljše 
zdravilo za kakršnekoli naciona-
listične strasti in eden pomemb-
nih pogojev za uresničevanje ju-
goslovanske demokratične sinte-
ze.« 

Predstavniki velenjskih komu-
nistov so nato po skupinah do-
polnjevali pripravljeno gradivo, 
zaključke pa sprejeli na plenar-
nem delu. Iz celotne razprave 
lahko povzamemo veliko priza-
devanje za svobodnejše delova-
nje gospodarstva, večjo samoini-
ciativnost ljudi in podporo ukre-
pom zveznega izvršnega sveta. 
Komunisti pa si bodo predvsem 
prizadevali, so poudarili na kon-
ferenci, da bi celotni program, ki 
pravzaprav izhaja iz programa Q 
(ki so ga potrdili tudi zbori ob-
činske skupščine), v njem pa so 
začrtana osnovna hotenja naše 
občine — sprejeli vsi delovni lju-
dje občine in si seveda prizade-
vali, da ga kar najbolj dosledno 
tudi uresničimo. 

Med nalogami, ki jim name-
njajo v svojem programu velenj-
ski komunisti posebno pozornost 
je vloga skupščine in njenih orga-
nov, preko katerih je treba izvesti 
akcijo za razvoj kvalitete dela, ži-
vljenja in odnosov. Ocenili so, 
da je program Q jasno začrtal 
strategijo razvoja in ima po-
membno usmerjevalno in mobili-
zacijsko vlogo v razvojnih priza-

devanjih za kvaliteto življenja, 
dela in odnosov. Program je tre-
ba v skupščini ponovno obravna-
vati in ga aktualizirati in s tem 
povečati njegovo operativno 
vrednost. Izdelati moramo pro-
jekt »občina kot komuna« v kate-
rem je treba v skladu z novo za-
konodajo opredeliti odgovornost 
in pristojnost občinske uprave za 
uporabo prostora, zagotavljanje 
ustavnih in državljanskih pravic 
prebivalstva, evidenco in gibartje 
prebivalstva, javni red in čistočo 
v naseljih, občinsko finančno po-
litiko v funkciji razvoja in podje-
tništva ter zagotavljanje pravno-
sti države. 

Tudi naloge na področju pro-
stora in ekologije, so izjemno ob-
sežne. Spoznanje, da sta prostor 
in ekologija izrazito omejevalna, 
nas mora bolj spremljati na vsa-
kem koraku. Ukrepati moramo 
odločneje in hitreje. Doslej smo 
mnogo preveč časa izgubljali 
zgolj s sprejemanjem operativnih 
aktov. Ekološka sanacija šoštanj-
skih termoelektrarn se ne uresni-
čuje z zastavljenim tempom, 
ustavlja se na kritični točki. Tega 
nikakor ne smemo dopustiti, so 
poudarili komunisti, ki so doda-
li, da moramo v občini dosledno 
vztrajati na uresničitvi sprejetih' 
sanacijskih programov v vseh 
okoljih (posebej v TEŠ in TUŠ). 
Precej pozornosti so namenili 
krajanom Pesja, ogroženosti pre-
bivalstva, velikim problemom 
odlaganja odpadkov, za katere 
bi bilo bolje iskati regionalna 
odlagališča. Predlagali pa so tu-
di, da bi ob morebitni uvedbi no-
vih referendumov, prioriteto na-
menili sanaciji okolja in zagota-
vljanju zdrave pitne vode. 

Brez razvoja organizacij zdru-
ženega dela in prestrukturiranja 
gospodarstva si napredka ne mo-
remo predstavljati, zato so tudi 
temu namenili komunisti vso po-
zornost. Na sobotni konferenci 
sicer še niso mogli ugotoviti, ko-
likšen vpliv ima na ta razvoj 
pred letom dni sprejeti program, 
saj je to kratko obdobje. Z goto-
vostjo pa lahko trdijo, da so v 
nekaterih okoljih, zlasti REK, že 
vidni rezultati nove politike. Po-

zdravili so izvajanje novih go-
spodarskih reform ter se zavzeli 
za dosledno ločitev politike od 
gospodarstva, ki mu je treba dati 
povsem proste roke. Zveza ko-
munistov mora imeti na tem po-
dročju usmerjevalno idejno vlo-
go, ograditi pa se mora od stro-
kovne. 

Na področju drobnega gospo-
darstva je napredek viden pred-
vsem pri zagotavljanju pogojev 
za ustvarjanje novih podjetij. 
Spreminja se miselnost in mnoge 
organizacije združenega dela vi-
dijo delno razrešitev svojih pro-
blemov v oblikovanju manjših, 
novih enot. Napredek je ned-
vomno tudi v tem, da je banka 
namenila za kreditiranje v te na-
mene 4 milijarde dinarjev, sred-
stva za to pa so oblikovali tudi v 
občinski raziskovalni skupnosti. 
Komunisti pa so opozorili tudi 
na mnoge pomanjkljivosti, ki 
ovirajo hitrejši razvoj drobnega 
gospodarstva. To je med drugim 
pomanjkanje prostora, čim hitre-
je pa je treba tudi izenačiti pogo-
je poslovanja z družbenim sek-
torjem. Predlagali so izdelavo ce-
lovitega projekta razvoja drobne-
ga, v katerem je treba opredeliti 
tudi vprašanje financiranja teh 
enot. 

Za področje družbenih dejav-
nosti so velenjski komunisti pou-
darili, da so pomemben in kvali-
teten dejavnik delovanja razvoja 
in prestrukturiranja gospodar-
stva ter eden bistvenih elemen-
tov kvalitete človekovega življe-
nja. Prav zato si morajo komuni-
sti prizadevati, da ustvarimo po-
goje za prestrukturiranje teh de-
javnosti, vse to pa mora biti vse-
kakor odvisno od zmožnosti go-
spodarstva. Analizirati je treba 

delovanje delegatskega skupščin-
skega sistema, organiziranost iz-
vajalskih organizacij, strokovnih 
služb in organov ter tako doseči 
učinkovitejšo organiziranost, 
združevanje sredstev, drugačen 
način financiranja . . . Opredeliti 
pa je treba tudi minimalne stan-
darde teh dejavnosti glede na 
zmožnost in ekonomsko moč ve-
lenjskega gospodarstva. Podprli 
so prioritetno zagotavljanje po-
gojev za izvajanje osnovnih ozi-
roma zagotovljenih programov. 

Tudi na področju inovativne 
dejavnosti so sprejeli velenjski 
komunisti pred letom dni cel 
kup usmeritev, na sobotni seji pa 
ugotovili, da je ta dejavnost že 
bolj prisotna v gospodarstvu in 
tistih okoljih, ki so tržno narav-
nana. Pozitivne učinke beležijo v 
energetiki, premalo pa je še ino-
vacijske miselnosti v družbenih 
dejavnostih. Zavzeli so se za hi-
trejše in učinkovitejše premago-
vanje gospodarske in politične 
krize s pomočjoo aktiviranja ce-
lotnega potenciala znanja, ki ga 
je treba s permanentnim izobra-
ževanjem na vseh nivojih še 
okrepiti. V vseh okoljih mora po-
stati inovativno poslovanje sesta-
vni del življenja in dela. 

Komunisti se vključujejo tudi 
v dolgoročno urejanje financ in s 
tem zvezi v prizadevanja za uve-
ljavitev tržnega sistema, v uresni-
čitev zakona o podjetjih, bankah, 
finančnem poslovanju in v sno-
vanje novih zakonskih predpisov 
s tega področja. Zavzemajo se za 
realno izkazovanje gospodarskih 
rezultatov ter za ponovno obliko-
vanje kodeksa računovodskih 
delavcev. Pomembne naloge si 
zastavljajo tudi na kadrovskem 

področju, kjer vztrajajo pri ukre-
pih za dosledno izvajanje politi-
ke produktivnega zaposlovanja 
že zaposlenih, pri prednostnem 
zaposlovanju strokovno usposo-
bljenih delavcev, mladih iz 
šol . . . V organizacijah združene-
ga dela morajo uveljaviti znanje, 
iniciativnost zaposlenih in siste-
matično uveljavljanje sposobnih 
— perspektivnih delavcev, ki jim 
je potrebno omogočiti nadaljnje 
izobraževanje. Prav tako pa je 
treba razviti sistem odkrivanja, 
izobraževanja in štipendiranja 
nadarjenih učencev, študentov in 
mladih delavcev. Na sobotni seji 
so tudi poudarili, da mora biti 
osnova kadrovske politike raz-
vojna politika ozdov, znanje mo-
ramo opredeliti kot ekonomsko 
kategorijo in s tem zvezi zastaviti 
proces dolgoročnega izobraževa-
nja. Opredeliti je treba interes 
velenjskega združenega dela za 
izobraževanje, ki se mora vseka-
kor odražati tudi v zagotavljanju 
pogojev zanj. Vsemu temu pa je 
treba prilagoditi tudi stanovanj-
sko politiko, ki je doslej preveč 
socialna. Komunisti se zavzema-
jo tudi za aktivnejše delo v kra-
jevnih skupnostih, ki morajo po-
stati nove kvalitete življenjskih 
skupnosti delovnih ljudi in obča-
nov. 

Ob koncu je velenjske komu-
niste pozdravil Josip Eterovič, ki 
je menil, da je izredno spodbud-
no, da so se lotili drugačnega na-
čina dela kot smo ga bili vajeni 
doslej. Ta je vsekakor bolj prila-
gojen novim razmišljanjem, ki 
vejejo iz različnih krajev naše 
domovine. Menil je, da bi ga mo-
rali uveljaviti tudi v drugih oko-
ljih, vsekakor pa je takšen način 
dela ena izmed možnih poti pre-
nove Zveze komunistov. Tudi on 
se je zavzel za kar najhitrejše ra-
zreševanje političnih nesoglasij. 

V imenu slovenske Zveze ko-
munistov pa je prisotnim govoril 
Andrej Marine, ki je dejal, da je 
v teh neprijetnih časih iskanje 
novih metod v Zvezi komuni-
stov, kot smo si ga zastavili v Ve-
lenju, gotovo ena svetlih točk, ki 
jo je treba podpreti in njene po-
zitivne učinke prikazati tudi 
drugje. 

Velenjski komunisti so ob kon-
cu konference osvojili pobudo, 
da bi bil letošnji kongres Zveze 
komunistov Slovenije v Titovem 
Velenju, pred tem kongresom pa 
bodo pripravili še svojo pro-
gramsko volilno konferenco. 

(mz, bz) 

Potrebujemo članstvo, 
kivbo kos vsem 
težavam 

Uvod v letošnjo konferenco Občinskega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije Velenje je bila okrogla miza z naslovom >PRENOVA 
GOSPODARSTVA - INTERES IN PRIHODNOST DELAVCEV<. 
Za njo so sedli: JOŽE STEGNE z republiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije, DRAGO ŠULEK, predsednik Skupščine občine Velenje, MI-
RAN ARZENŠEK, predsednik velenjskega izvršnega sveta, BOŽO 
LEDNIK s Savinjsko-šaleške gospodarske zbornice, JOŽA JAMAR — 
SEME s Skupnosti za zaposlovanje Velenje in JELKA FUŽIR, direkto-
rica Centra za socialno delo. Okroglo mizo je vodila predsednica OS 
ZSS Velenje MIRA VIDECNIK. 

Vprašanj na katera so odgovarjali sodelujoči, je bilo toliko, da je 
zanje zmanjkalo časa in ni bilo mogoče odgovoriti prav na vsa. Morda 
naj pri tem kot zanimivost omenimo, da so bila to vprašanja, ki so jih na 
sindikatu zbrali že pred to sejo, prihajala pa so od posameznih članov 
sindikata in osnovnih organizacij. 

Pred letom dni smo v občini 
Velenje sprejeli program Q, ki 
ima šest poglavij, in v katerem je 
zajeto delo. življenje in odnosi. 
Kako ga uresničujemo po letu 
dni, kakšni so rezultati za zausta-
vitev negativnih zaposlitvenih gi-
banj in ali nismo morda zanema-
rili skrb za človeka, občana, nje-
gove neposredne interese, pa so 
bila vprašanja na katera je odgo-
varjal predsednik občine DRA-
GO ŠULEK. »Gre za proces, ne-
nehno izžarevanje volje, da vse 
kar počnemo, počnemo na višjem 
nivoju kot nekdaj,« je bistvo tega 
programa zaobjel župan. Uresni-
čujemo ga pa tako: nekatera po-
dročja dobro — recimo varstvo 
okolja, zajezitev priseljevanja, 
drugje bolj slabo — recimo po-
dročje stanovanjskega standar-
da. Vendar bo program, je bilo 
poudarjeno, že v kratkem pono-
vno pregledan in obnovljen. Naj-
bolj pomembno pa je, da so pro-
gram ljudje sprejeli, da o njem 
pišejo in razmišljajo. 

Glede vprašanja, koliko skrbi-
mo za občana, pa je Drago Šulek 
rekel: »Mislim, da si družba še 
nikoli ni toliko prizadevala obrni-

ti se k človeku. Velik kos demo-
kracije imamo — temelj je socia-
lizem po meri človeka. Kako ob-
činski funkcionarji skrbimo zanj? 
Na to pa si ne bi upal odgovoriti, 
to naj sodijo drugi.« 

KOMUNALNO IN STANO-
VANJSKO PODROČJE 

Največ vprašanj namenjenih 
predsedniku velenjskega izvršne-
ga sveta Miranu Arzenšku, pa so 
sindikalisti imeli v zvezi s stano-
vanjskim in komunalnim po-
dročjem — katere probleme na 
tem področju bomo rešili še le-
tos, kakšen predlog novih cen je 
oblikoval izvršni svet, potem: 
kjer so še možnosti za razbreme-
nitev gospodarstva, kakšne so 
usmeritve upravnih organov za 
izboljšanje kakovosti dela (od-
nos do strank) in ga povprašali 
kaj meni o enakopravnosti de-
lavcev v vzgoji in izobraževanju 
z drugimi delavci. 

Metodologija za izboljšanje 
razmer v komunalnem in stano-
vanjskem gospodarstvu je bila iz-
delana, glede cenovne politike, 
je povedal Miran Arzenšek, pa je 
bilo že na skupščini ob sprejema-

nju opozorjeno, da ji je potrebno 
dodati socialno noto. Cilji, ki 
smo jih zapisali: do 30. junija 
doseči v ceni stanarin 1,5 % reva-
lorizirane vrednosti stanovanj, 
do konca leta pa 2 odstotka, 
najbrž ne bodo uresničeni. Ver-
jetno bodo sledile korekcije pla-
nov. 

O položaju družbenih dejav-
nosti in razbremenjevanju go-
spodarstva pa je predsednik iz-
vršnega sveta med drugim rekel: 
»V preteklih letih ni bilo večjih fi-
nančnih posledic za družbene de-
javnosti. Stregli smo programom, 
kolikor toliko tudi osebnim do-
hodkom zaposlenim v njih in tudi 
investicijam. Da bi prišlo v njih do 
večjih težav, ni res. Marsikje 
družbenim dejavnostim v naši ob-
čini njihov položaj celo zavidajo. 

Glede razbremenjevanja go-
spodarstva: »Program racionali-
zacije je bil sprejet lani, začeli 
smo ga izvajati v juniju, prinesel 
je tisoč milijard prihranka. Letos 
dodatnih programov ne predvide-
vamo.« 

Glede odnosa do strank v 
upravnih organih, pa je Miran 
Arzenšek rekel: »Tako kot po-
vsod, je tudi pri nas nekaj >zapeče-
nih<, osebni dohodki pa so pri nas 
še slabši kot marsikje drugje. Že-
limo pa si seveda to področje še 
izboljšati, zato uvajamo nov si-
stem >šalter< službe.« 

NOVA DELOVNA MESTA -
NE PO ZVEZAH, AMPAK Z 
VLAGANJU 

Gospodarska prenova pomeni 
ustanavljanje novih podjetij, je 
bil odločen Božo Lednik s Savinj-
sko-šaleške gospodarske zborni-
ce in tudi pojasnil zakaj: gre za 
čiščenje proizvodnih programov, 
tehnologij, za večjo prilagodlji-
vost na trgu, za možnost preza-
poslitve delavcev, za zadrževanje 
dobrih kadrov doma, cenejše 
vhodne elemente, manjšanje po-
trebnih lastnih sredstev, manjše 
poslovno tveganje, sproščanje 
inovativnosti . . . 

Najbolj pa je sindikaliste zani-
malo, koliko novih enot, koliko 
novih delovnih mest bi lahko z 
novimi enotami pridobili na leto 
v občini Velenje. »Letos naj bi 

dobili sedem novih podjetij. Vede-
ti je treba, da je to edina dolgoro-
čna perspektiva odpiranja novih 
delovnih mest. Otrokom je treba 
zagotoviti delovno mesto — pa ne 
po zvezah, ampak z vlaganji. De-
iati je treba tisto, kar vodi na-
prej.« 

NAJBOU AKTUALEN PRO-
BLEM - SUBVENCIONIRA-
NJE STANARIN 

Precej vprašanj, razumljivo, je 
bilo namenjenih direktorici Cen-
tra za socialno delo Jelki Fužir: 
spraševali so o socialnovarstve-
nih pomočeh, o povezanosti ko-
misij za sociaina vprašanja v kra-
jevnih skupnostih s Centrom za 
socialno delo in organizacijami 
združenega dela, povprašali kak-
šno je njeno stališče do brezpla-
čnega toplega obroka za tiste 

najbolj ogrožene in o programih 
na socialnem področju. 

O toplem obroku: »Samo za 
tiste, ki so sami? Teh je v Titovem 
Velenju deset. Drugi imajo druži-
ne. Osebno se mi upira, da bi cela 
družina stala pred gostilno in ča-
kala obrok. Drugače je treba to 
rešiti.« 

Najbolj aktualen problem, tre-
nutno, pa so subvencije za stana-
rine. »Pa, ne samo to«, je rekla 
Jelka Fužir, »vse več je ljudi, ki 
nam na Center prinesejo položni-
ce, naj naredimo z njimi kar hoče-
mo.« 

O povezavi med Centrom ter 
OZD in KS: »Velik korak na tem 
področju je narejen. Pogrešamo 
pa nekaj — v organizacijah zdru-

ženega dela je premalo, če se s so-
cialno problematiko ukvarjajo 
strokovni delavci, želimo si več so-
delovanja s sindikalnimi delavci, 
ki bolj neposredno zaznajo pro-
blem«. 

NAPOVEDI PRESEŽKOV 
DELAVCEV NISO NAJBOU 
REALNE 

Kako je z nezaposlenostjo v 
občini Velenje, kaj je s trgom de-
lovne sile, kako je s priložnostni-
mi deli in tehnološkimi ter eko-
nomskimi presežki delavcev, to 
pa je sindikaliste najbolj zanima-
lo na področju zaposlovanja. 

O brezposelnosti: Trenutno 
preko Skupnosti za zaposlovanje 
išče delo 552 oseb, od tega pribli-
žno polovica nekvalificiranih, 
več kot polovica je mlajših od 26 

let, trideset odstotkov vseh jih iš-
če svojo prvo zaposlitev, 33 od-
stotkov med njimi pa je težje za-
posljivih. Pojavlja pa se nekaj 
novega, po besedahJože Jamar-
Seme prihaja zadnje čase na 
skupnost vse več starejših ljudi, 
ki leta in leta niso bili zaposleni, 
pa jih je sedanja situacija prived-
la do tega, da bi delovno razmer-
je obnovili. Gre predvsem za 
ženske, nekvalificirane, pa tudi 
kvalificirane delavke. 

O presežkih delavcev pa Jože 
Jamar-Seme pravi: »Letos so 
OZD napovedale 217 delavcev 
presežkov. To je malo, če primer-
jamo s Slovenijo, kjer se pojavlja 
številka med 10 in 20 odstotki za-
poslenih. Približno polovica ve-
lenjskih napovedi je med nekvali-
ficiranimi delavci. Vendar ocenju-

jemo, da delovne organizacije pre-
sežkov ne napovedujejo realno. 
Na eni strani je to razumljivo — 
tega ne želijo razglašati, ker se 
bojijo >revolta<, na drugi strani pa 
se čutijo tudi nemočne, ker bo tre-
ba vse prezaposliti.« 

INTERES SINDIKATA -
MOČNA ORGANIZACIJA 

Tudi Jože Stegne je moral od-
govoriti na precej vprašanj, ki so 
jih naslovili nanj velenjski sindi-
kalni delavci — zanimalo jih je 
recimo: organiziranost sindikata 
v mešanih podjetjih; včlanjeva-
nje v sindikat kmetov, nezaposle-
nih; profesionalizacija v sindika-
tu in viri sredstev za to, zanimalo 
jih je tudi, ali ima naš sindikat 
takšno moč, da lahko zaustavi 
divjanje cen . . . 

Jože Stegne jim je odgovarjal 
konkretno. Med drugim je rekel: 
»Sindikat je prostovoljna organi-
zacija. Ampak nič nam ne poma-
ga, če je vanj vključenih osemsto 
tisoč članov, če so neaktivni. To ni 
interes sindikalnega članstva. 
Njegov interes je močno članstvo, 
ki bo vodilo bitko za ekonomske 
plače, reševalo življenjske in delo-
vne pogoje delavcev in nudilo eden 
drugemu zaščito. Brez te aktivno-
sti ga ne potrebujemo.« 

To je nekaj najbolj značilnih 
drobcev iz okrogle mize > PRE-
NOVA GOSPODARSTVA -
INTERES IN PRIHODNOST 
DELAVCEV<. Na letni seji pa so 
med drugim potrdili tudi poroči-
lo o delu OS ZSS Velenje in nje-
govih organov med obema seja-
ma (lani je bila seja 7. aprila, le-
tos 6. aprila) in sprejeli program 
dela za naprej, ki bo usmerjen 
predvsem v proces prenove sin-
dikata (o čemer bomo še pisali). 

Posebna pozornost pa bo name-
njena dvema področjema: realni 
rasti osebnih dohodkov ter veča-
nju moči sindikata v podjetju 
oziroma organizaciji združenega 
dela. In še nekaj ne gre pozabiti: 
bistveno večji poudarek bo v pri-
hodnje dan neposrednemu in hi-
tremu odzivanju na aktualne 
probleme. 

Milena Krstič — Planine 

Na letni seji Občinskega sveta Zveze sindikatov Slovenije Vele-
nje so za novega sekretarja izvolili Antona Bohaka — na tajnih volit-
vah je dobil dva glasova več kot drugi kandidat Jože Kandolf. 

Anton Bohak, se je rodil leta 1945 v Ormožu. 
Končal je prvo stopnjo na Pedagoški akademiji — diplomiral iz 

predmeta matematika in fizika in se leta 1971 zaposlil v Titovem Vele-
nju — na Rudarskem šolskem centru kot predavatelj. Ob delu se je 
izobraževal naprej in diplomiral še na Visoki šoli za organizacijo dela 
v Kranju. Pred tremi leti s e j e zaposlil v Gorenju Servis, kjer opravlja 
dela in naloge vodje kadrovsko — splošnega oddelka, istočasno pa je 
predsednik sindikalne konference osnovnih organizacij Zveze sindi-
katov Gorenje Servis. 

Strokovno politično področje na Občinskem sindikalnem svetu 
Velenje pa bosta še naprej pokrivala Jože Čas in Vane Gošnik, so 
odločili delegati na tej seji. 



Razmišljanje o 
zdravju otrok 

Letošnji svetovni dan zdravja — 7. april z geslom razmiš-
Ijajmo o zdravju, nam narekuje tudi, da razmišljamo o tem, ka-
ko smo organizirani, da bi čimbolje služili zdravju ljudi. V otro-
škem zdravstvu razmišljamo, kje smo, kako delamo in kaj je 
treba še narediti, da bo bolje. 

Kako in kdaj uživati zdravila? 

Smotrno je, da se otroška pro-
blematika rešuje na nivoju otro-
škega dispanzerja s specializira-
nim kadrom (spec. za otroške bo-
lezni ali vsaj zdravniki s postdi-
plomskim študijem iz otroškega 
varstva). V Titovem Velenju ima-
mo tako obliko organizacije, 
predšolski dispanzer deluje tu 
kot samostojna enota od poletja 
1973, za druge pa je potrebno še 
to urediti, v drugih področjih 
zdravstvenega centra je otroško 
varstvo v glavnem v rokah sploš-
nih zdravnikov. Velik problem 
so kadri, zasedenost na tem po-
dročju še vedno ni zadostna, po-
sebno če gledamo na širše ob-
močje. Precej se bo izboljšalo s 
prihodom zdravnikov, ki konču-
jejo spec. iz otroških bolezni, po-
trebno pa bo še na tem področju 
angažirati nekaj moči, še omogo-
čiti specializacijo ali podiplom-
sko izpopolnjevanje. Pri delu z 
otroško populacijo je še posebno 
pomembno preventivno delova-
nje, to vključuje posvetovalnice 
za dojenčke, cepljenja, sistemati-
čne preglede malih otrok — trile-
tnih, potreba bi bilo še petletnih, 
namenske preglede pred odho-
dom v razne kolonije in vključi-
tve otrok v vzgojno varstvene za-
vode kot tudi intenzivnejše sode-
lovanje dispanzerja z W Z in 
drugimi podobnimi ustanovami. 
Ta široka dejavnost je nujno, da 
je v rokah spec. pediatrov in to 
za vse območje ne le samo za 
ožje Velenje. Območje Velenj-
skega zdravstvenega centra ima 
po zemljepisni poziciji posebno 
mesto, v oddaljenosti 25 km se 
nahajata dve bolnišnici tako, da 
ni možno imeti tu še tretjo, odno-
sno tretji otroški oddelek. Tak 

položaj narekuje razvoj močne 
zdravstvene dejavnosti, gledano 
iz našega delokroga, bi morali 
imeti močan otroški dispanzer 
centralni v Titovem Velenju z 
razvitimi subspecialnimi dejav-
nostmi, dalje naj bi deloval pe-
diater v Šoštanju, vsekakor pa bi 
moral biti v Mozirju otroški di-
spanzer s pediatrom. Zlasti pre-
ventivno delo bi moral opravljati 
pediater, bolezenska stanja pa bi 
opravljal specialist v kolikor je 
dosegljiv sicer bi pa pomagala 
splošna zdravstvena služba in s 
pediatri konzultanti. Poleg ka-
drovskih problemov smo še ved-
no v težavah glede prostorov za 
otroško varstvo. Prostorsko mora 
biti delo tako organizirano, da se 
ne mešajo zdravi in bolni otroci, 
prostori za preventivno dejav-
nost morajo biti primerno veliki 
in opremljeni, da se lahko izvaja-
jo vse zahtevane naloge, v pro-
storih za bolane pa moramo prav 
tako imeti dovolj prostorskih 
enot, od čakalnice, ordinacij pro-
stora za intenzivno nego in inter-
vencije, prostora za odvzem ma-
teriala za preiskave, prostora za 
nalezljive bolezni, enako pa je 
pomemben tudi odgovarjajoči 
prostor za razgovore, sestanke 
odnosno knjižnico in drugi od-
govarjajoči prostori. Na tem po-
dročju smo trenutno zelo okrnje-
ni in za dobro delo in posledično 
za boljše zdravje otroške popula-
cije, kar ima tudi za posledico 
boljše zdravje starejših, nujno 
potrebujemo ureditev odgovarja-
jočih prostorov, zakar pa priča-
kujemo tudi podporo širše druž-
bene skupnosti. 

Dr. Drago Kunej spec. pediater 
vodja službe za otroško varstvo 

Storimo vse za 
boljše 
zdravje otrok 

»Zdravje je največje boga-
stvo« pravi stari ljudski prego-
vor. Njegovo modrost in sporoči-
lo na žalost dojamemo, ko zboli-
mo. Zdravje je dinamičen pojem. 
Odraža se kot rezultat odnosov 
med posameznikom in njegovim 
okoljem. Zdrav človek ima pozi-
tiven odnos do življenja, prilaga-
ja se spremembi okolja, odgovor-
no opravlja svoje delo, prispeva 
svoj delež k razvoju družbe. 

Govoriti o zdravju, vzrokom 
in dejstvom, od katerih odvisi 
zdravje z namenom, da bi izbolj-
šali zdravstveno stanje, je dolž-
nost slehernega posameznika. 

Kaj lahko povemo o zdravju 
naših otrok? Bolj zdravi otroci 
so, če so pravilno prehranjeni, 
cepljeni in če živijo v bolj zdra-
vem okolju. V naši raziskavi 364 
otrok pred vstopom v vzgojno-
varstveni zavod za 1. 1988 smo 
vse otroke klinično pregledali; 
opravili določene analize krvi, 
urina ter zbrali podatke kateri se 
nanašajo na higieno okolja, v ka-
terem se razvijajo. Prišli smo do 
naslednjih ugotovitev: 

Iz tabel je razvidno in izstopa 
nizko število preventivnih pre-
gledov v posvetovalnici (3 obiski 
v povprečju v posvetovalnici za 
dojenčke). V prvem letu starosti 

naj bi bil otrok petkrat pregledan 
v posvetovalnici. 

Število pregledov v ambulanti 
za bolane otroke (kurativni pre-
gled) je pri posameznih letnikih 
nad republiškim povprečjem 
(1984, 1985, 1988). 

Zaskrbljujoča je tudi ogrože-
nost otrok zaradi kajenja staršev. 

Če gledamo procentualno do-
jenje je od 323 dojenih otrok 
88,7 %. 

Moramo se boriti, da bi mate-
re čimdalj dojile, ker zasleduje-
mo nagli padec dojenja po tret-
jem mesecu otrokove starosti. 

Antirahitične zaščite mora biti 
deležen sleherni otrok. Izvajala 
bi se naj najmanj dve leti. Slabo-
krvnost zasledujemo v večji meri 
pri 1987 in 1984 letniku. Pri 
strukturi poškodb izstopajo ope-
kline. 

Iz prikaza bolnišničnega zdra-
vljenja je razvidno, da je velik 
procent otrok hospitaliziran za-
radi operacij (kile, operacije ton-
zil, akutna krg obolenja ter po-
škodb). 

Razvidno je tudi, da število 
otrok, kateri prebolevajo pona-
vljajoče bronhitise, izstopa pri 
1987 letniku (13,7%), 70% tistih 
otrok so iz družin kadilcev. 

PRIMERJALNO LETO 1986-1988 
1986 (399 otrok) 1988 (364 otrok) 

DOJENJE 93% 3 2 3 - 8 8 , 7 % 
ADi zaščita 96,5 % 3 0 2 - 8 2 , 9 % 
P. K. P. 14,7 x 18,2 x 
slabokrvnost 16,3% 15-4 ,1 % 
ogroženi kajenja 42,3 % 199-54 ,7% 
poškodbe 10,2% 3 8 - 1 0 . 4 % 
bronhitisi 4,5 % 2 5 - 6 . 9 % 
hospitalizacije 119-29 ,8% 151-41 ,5% 

Ljudje smo v odnosu do zdra-
vil zelo različni. Enim je čimveč 
predpisanih zdravil merilo do-
brega zdravnika, drugim pa 
predstavlja zdravilo samo nujno 
zlo, ki se ga je treba izogibati, če 
pa ga že uporabljajo, pa čim-
manj časa in v čimmanjši količi-
ni. Zato včasih tudi neupraviče-
no prekmalu prekinejo zdravlje-
nje, oziroma sploh opustijo zdra-
vljenje kakšne kronične bolezni 
— na primer povišanega krvnega 
pritiska, ki terja od bolnika pre-
cej discipline in ponavadi doži-
vljenjsko jemanje. 

Predčasno prenehanje jemanja 
zdravila takoj, ko se bolnik po-
čuti bolje, je posebno nevarno 
pri jemanju antimikrobnih zdra-
vil, s katerimi zdravimo vnetja, 
ki jih povzročajo mikroorganiz-
mi. 

Iz prakse vemo, da bolnik zelo 
pogosto ne upošteva nasveta 
zdravnika, pri katerem je iskal 
pomoč. Številne raziskave, tudi 
pri nas, so pokazale, da bolniki v 
20 % pa tudi ponekod do 90 % ne 

jemljejo zdravil tako, kot jim jih 
predpiše zdravnik. Vsakdo, ki je 
kdaj moral jemati zdravila, ve, 
da se je težko držali točnega na-
čina jemanja. Najpogostejše na-
pake pri jemanju so zdravilo 
vzeto v nepravilni količini, bol 
nik sploh ne jemlje zdravila, 
zdravilo je vzeto ob nepravem 
času. ali uporabljeno v nepravi 
namen. Da bi zdravilo res lahko 
izpolnilo svojo vlogo, je potreb-
no od zdravnika veliko strokov-
nosti, a tudi bolnik, ki se zdravi, 
mora biti obveščen o lastnostih 
svoje bolezni in lastnostih zdra-
vil, ki jih jemlje. Bolnik bo lahko 
zdravilu zaupal, če bo poznal 
njegove dobre a tudi nezaželene 
učinke. 

Danes imamo pri nas okrog 
1500 registriranih zdravil, ki se 
po svojem izvoru, načinu delova-
nja, po učinkovitosti, po neželje-
nih stranskih učinkih in po na-
menu uporabe zelo razlikujejo. 

Z zdravilom lahko nekatere 
bolezni ozdravimo, samo lajša-
mo znake bolezni, telesu nado-

mestimo tisto, kar mu manjka, 
bolezni preprečujemo in upora-
bljamo tudi v diagnostiki bole-
zni. Razdelitev zdravil po njiho-
vem namenu 
* zdravila, ki so namenjena zdra-
vljenju 
* zdravila za preprečevanje bole-
zni 
* zdravila, ki se uporabljajo v di-
agnostiki bolezni. 

Zdravila, ki so namenjena 
zdravljenju, imenujemo tudi 
zdravila v ožjem pomenu besede, 
so najštevilnejša in najpomemb-
nejša. Po učinkovitosti in načinu 
delovanja jih razvrstimo v štiri 
skupine. 

Prva skupina so zdravila, s ka-
terimi dosežemo ozdravljenje 
vplivamo na vzrok bolezni. Ta 
zdravila so najdragocenejša, ven-
dar jih je malo. Najboljši primer 
so antibiotiki (penicilini . . . ) . 
Predpisane antibiotike je treba 
vedno porabiti do konca, ne gle-
de na to, če so znaki bolezni po 
dveh do štirih dneh že skoraj iz-
ginili. (Če smo antibiotik prene-
hali jemati prej, zdravilo ni ime-
lo možnosti, da uniči vse mikro-
organizme, ki so določeno vnetje 
povzročili. Tisti mikroorganizmi, 
ki so preživeli so postali na anti-
biotik odporni in zato ta ne bo 
več učinkovit, če bomo nasled-
njič podobno zboleli). 

V drugo skupino spadajo zdra-
vila, ki zaustavijo potek bolezni, 
vendar ne vplivajo na njen 
vzrok. Tako delujejo kortikoste-
roidi in nekatera (imunosupresi-
vna) zdravila, ki se uporabljajo v 
zdravljenju revmatizma, bolezni 
jeter, ledvic in pri presaditvi or-
ganov. 

Tretja skupina so zdravila, s 
katerimi nadomestimo tisto, kar 
organizmu primanjkuje. To so 
lahko vitamini, kadar traja njiho-
vo pomanjkanje v večji meri in 
dalj časa — na primer vitamin D 
pri rahitisu, hormoni, kadar jih 

posamezne žleze nc izločajo do-
volj (insulin pri sladkorni bole 
zni), železo pri slabokrvnosti . . . 

V četrti skupini so zdravila, ki 
blažijo težave, znake bolezni, na 
sam vzrok in na potek bolc/ni pa 
ne vplivajo. Teh zdravil je veliko 
in so pri ljudeh zelo. včasih cclo 
preveč cenjena. Lahko slu/ijo 
kot dodatna zdravila za lajšanje 
zunanjih znakov nekega obole-
nja — naprimer lajšanje kašlja 
pri bronhitisu, ali zniževanje po-
višane telesne temperature. Sem 
spadajo tudi zdravila proti bole-
činam (analgetiki), proti nespe 
čnosti (hipnotiki). proti kašlju 
(antitusiki). Nekaj zdravil iz te 
skupine lahko kupimo tudi brez 
zdravniškega recepta. 

Zdravila za preprečevanje bo-
lezni imajo velik pomen pri pre-
prečevanju hudih epidemičnih 
bolezni, ki so bile ponekod v sve-
tu v preteklosti zelo razširjene 
(črne koze, tifus, kolera). Upe za 
cepiva, na katerih pomen, ki ga 
imajo za zaščito zdravja, včasih 
po krivici pozabimo. 

V to skupino spadajo tudi 
sredstva za kontracepcijo. čeprav 
ne moremo reči, da je nosečnost 
bolezen, vendar imajo ta (zdra-
vilna) sredstva veliko vlogo za 
preprečevanje nezaželenih nose-
čnosti in splavov. 

Zdravila, ki jih koristimo v di-
agnostiki so lahko antigeni. kon-
trastna sredstva za rentgenske 
preglede, radioaktivni izotopi. 
Pomagajo, da z veliko natan-
čnostjo zdravnik potrdi neko bo-
lezen, ugotovi njeno težo in se 
odloči za ustrezen način zdra-
vljenja. 

Cilj, h kateremu težimo farma-
cevtski delavci skupaj z zdravni-
ki, je bolniku dati zdravilo ob 
pravem času, takrat, ko mu je res 
potrebno v količini in na način, 
ki je za posamezno zdravilo in 
bolnika najbolj primeren. 

Magda ZI .U1C. 
dipl. ing. farmacije 

Zaščita pred 
aterosklerozo 

Kaj narediti? 
Z rezultatom zagotovo nismo zadovoljni. Prizadevamo se vsi za 

boljše zdravje naših otrok. Uspešen boj za zdravje se mora voditi pro-
ti vsem dejavnikom, kateri ga ogrožajo. Zdrav razvoj otroka pogojuje 
skladno življenje v celotnem okolju. Prispevajmo svoj delež k izbolj-
šanju zdravja, če ni zdravja, vse drugo izgublja vrednost. 

Vidovič Marija, dr. med.. 
spec. pediater 

Ishemične bolezni srca, mo-
žgan in okončin so kronične bo-
lezni z dolgo razvojno, oz. prikri-
to dobo do pojava kliničnih zna-
kov. Med njimi je daleč najpogo-
stejša in najusodnejša ishemična 
bolezen srca, ki postaja čedalje 
večji problem tako v srednji ži-
vljenjski dobi, kot tudi v našem 
prostoru. Po podatkih Zavoda za 
zdravstvo SRS so bile v letu 1982 
bolezni srca in ožilja dokaj pogo-
sto obolenje (10,7 %). V Sloveniji 
so med vzroki smrti celo na pr-
vem mestu z 45,5 %. Na drugem 
mestu je ishemična bolezen mo-
žgan, ki se pojavlja v povprečju 
celo desetletje kasneje, povzroča 
pa poleg visoke smrtnosti tudi 
težko invalidnost. Periferna arte-
rijska okluzivna bolezen po ob-
segu problematike ne dosega pr-
vih dveh, hudo pa omeji življenje 
številnim posameznikom. 

Znano je, da se simptomi ishe-
mične bolezni pojavijo, ko je os-
novni proces že močno napredo-
val. V borbi proti tem boleznim 
skušamo v prekliničnem obdob-
ju z PRIMARNO ZAŠČITO 
preprečiti ali zavreti razvoj ate-
roskleroze. Naša borba je usmer-
jena proti DEJAVNIKOM TVE-
GANJA (holesterol, povišan kr-
vni tlak, kajenje, sladkorna bole-
zen, stres . . . ) 

Dokazi o sodelovanju HOLE-
STEROLA pri nastanku ateros-
kleroze so prepričljivi. Bolezen 
koronarnih žil je redka pri naro-
dih z nizko vrednostjo serumske-
ga holesterola, ter obratno izjem-
no zgodnja in naglopotekajoča 
pri bolnikih z diužinsko hiperli-
poproteinemijo tip II. Med vred-
nostmi serumskega holesterola 
nad 6 m m 0 l / l in pogostnostjo 
bolezni koronark obstaja skoraj 
premočrtno razmerje. 

Zvišan ARTERIJSKI KRVNI 
PRITISK povzroča okvaro žilne 
stene, poveča propustnost endo-
tela, ter intenzivira lokalni pro-
ces ateroskleroze. Med višino 
krvnega tlaka in pogostnostjo 
koronarnih bolezni obstaja pre-
močrtno sorazmerje tudi v ob-
močju, ki ga klinično še ne vred-
notimo kot povišan krvni tlak. 

Številne študije so pokazale, 
da je KAJENJE neodvisen de-
javnik, ki močno poveča obolev-
nost in smrtnost za boleznijo ko-
ronarnih arterij. Dokazan je sta-
len vpliv težji kadilci oboleva-

jo bolj kot lažji, stalni bolj kot 
tisti, ki so opustili kajenje. 

Bolniki s SLADKORNO BO-
LEZNIJO imajo prezgodnjo in 
hudo obliko ateroskleroze. Fra-
minghamska študija je pokazala 
trikrat večjo umrljivost med dia-
betiki, večja je bila obolevnost 
tudi za posameznimi ishemični-
mi boleznimi. 

Zvišana serumska SEČNA KI-
SLINA ni samostojen dejavnik 
tveganja, njeno zvišanje pa mora 
narekovati iskanje drugih vzpo-
rednih dejavnikov. 

Redna TELESNA DEJAV-
NOST ima zaviralno vlogo v ate-
rogenezi. Povzroča številne spre-
membe, ki vodijo do večje tele-
sne zmogljivosti, ter manjše po-
rabe kisika v srčni mišici ob 
istem delu. Hkrati zmanjša hi-
perlipemijo. znižuje telesno težo, 
ter niža arterijski krvni tlak. 

DEBELOST sama zase najbrž 
ni neodvisen dejavnik, razen če 
je pretirana. 

Več raziskav je pokazalo pove-
zanost med boleznijo koronark 
in DUŠEVNIM STRESOM. 
Vlogo pri obolevnosti imajo do-
ločene vedenjske posebnosti. 

DRUŽINSKO PODVRŽE-
NOST pripisujemo dejstvu, da 
se družinsko kopičijo tudi glavni 
dejavniki tveganja (hiperlipemi-
ja, povišan krvni tlak, sladkorna 
bo lezen . . . ) . 

Med 35 in 55-im letom starosti 
je umrljivost za ishemično bolez-
nijo srca pri moških v ZDA kar 
šestkrat večja kot pri ženskah. 

Poznamo še vrsto morfoloških, 
kliničnih in laboratorijskih para-
metrov, dejavnikov okolja in bo-
lezni, katerih prisotnost ali od-
sotnost je povezana z večjo po-
gostnostjo aterosklerotskih spre-
memb, vendar je njihova vloga 
premalo raziskana, njihov pri-
spevek težko ocenljiv, ali pa so 
sploh povezani z enim od glav-
nih dejavnikov tveganja. 

Za borbo proti dejavnikom 
tveganja bomo delovali tudi pro-
ti nekaterim množičnim kroni-
čnim boleznim — pljučnim bo-
leznim, raku, hipertenziji. Že 
majhen uspeh na področju pri-
merne zaščite pred ishemičnimi 
boleznimi opazno podaljša pri-
čakovano žviljenjsko dobo. 

V splošnih zaščitnih ukrepih 
se zrcalijo predvsem družbene 
naloge, ki naj pri celotnem prebi-
valstvu izboljšajo kakovost ži-
vljenja. 

Delovanje mora poseči v kore-
nine družbene miselnosti in ži-
vljenjskih navad. Temelji na 
prevzgoji načel zdravega načina 
življenja — pravilni prehrani, 
ustrezni telesni dejavnosti, neka-
dilstvu, in sproščanju duševnih 
napetosti. 

Iskanje dejavnikov tveganja je 
potrebno zastaviti že v otroškem 
obdobju (družinske oblike hiper-
lipoproteinemij, primarno povi-
šan krvni tlak), ciljano pa ga je 
potrebno izvajati v rizičnih sta-
rostnih obdobjih — pri moških 
nad 30. letu, ter ženskah nad 40. 
letu starosti ter pri skupinah, ki 
so redno izpostavljene psihičnim 
stresom. 

SEKUNDARNA ZAŠČITA 
zajema postopke za zgodnje od-
krivanje ishemičnih bolezni, ter 
postopke za zaviranje napredo-
vanja bolezni in njenih zapletov. 
Prvi del sloni na dobri anamnezi 

in Fizikalnem pregledu, drugi del 
pa je usmerjen proti dejavnikom 
tveganja ob uporabi medikamen-
tov ali operativnih postopkov v 
cilju preprečevanja ishemičnih 
zapletov. 

TERCIARNA ZAŠČITA naj 
bi pri že izraženi bolezni prepre-
čevala poslabšanje in ponavlja-
nje bolezni. Uporabiti moramo 
najustreznejše zdravljenje, odkri-
ti dejavnike, ki vodijo do pona-
vljanja bolezni, invalidnosti in 
smrtnosti, ter vzpostaviti ustre-
zno medicinsko, psihološko in 
socialno rehabilitacijo. 

Problem ateroskleroze in po 
gostost njenih kliničnih pojavnih 
oblik — predvsem ishemične bo-_ 
lezni srca, je narekoval tudi dol-
goročen razvoj internega oddel-
ka v bolnišnici Topolšica. 

Delo preventivne ambulante 
posega v primarno zaščito, preo-
stali del aktivnosti, tako ambu-
lantnega kot hospitalnega dela 
pa služi sekundarni prevenciji. 

Pred letom odprta sodobna 
enota intenzivne terapije in nege 
omogoča celovit intenziven pri-
stop tudi k bolniku z najhuje iz-
raženo pojavno obliko ishemične 
bolezni bolniku z miokardnim 
infarktom. Poleg tekočega 
spremljanja hemodinamskih pa-
rametrov po potrebi vstavljamo 
tudi začasne srčne spodbujeval-
ce. Ultrazvočni aparat nam po-
maga pri opredelitvi funkcije sr-
ca, diagnostične probleme ishe-
mične bolezni srca pa zaokrožu-
jemo z ergometričnim testira-
njem ter kontinuirano ambulant-
no elektrokardiografijo (holter). 

Že dalj časa tudi uspešno izva-
jamo del terciarne zaščite. Pred 
dnevni montirana telemetrija bo 
s pričetkom izvajanja zgodnje 
sklenjene rehabilitacije pomemb-
no zaokrožila dejavnost. 

Pred leti postavljene cilje smo 
v interesu naših bolnikov v Bol-
nišnici Topolšica zadovoljivo 
realizirali. Bojimo pa se, da bodo 
vsi napori zaman, saj nam je zob 
časa dokončno načel rtg. aparat. 
Ne le pulmologije. tudi proble-
mov ishemičnih bolezni tako dia-
gnostično kot terapevtsko ni moč 
reševati brez ustreznega sodob-
nega rtg. aparata. 

Prepričani smo, da bomo \ 
družbeno politični skupnosti na-
šli ustrezne vzvode ter kljub zao-
streni gospodarski situaciji zbrali 
dovolj sredstev za nov aparat, v 
želji in zahtevi po še boljši zdrav-
stveni oskrbi naših bolnikov. 

Naj bo to naš prispevek k 
DNF.VU ZDRAVJA! 

dr. Jane: Poles 
spehalisi internist 



zahtevami Clovek-delo-znanje 
Družbenopolitični zbor 

Niso uspeli z 
Delegati družbenopolitičnega zbora naše občine na predzadnji seji 

niso sprejeli odloka proračuna za letos. Sporna so bila nekatera vpraša-
nja o davku iz osebnega dohodka. Predlagali so namreč, da se slednji 
zniža iz 0,75 na 0,50. 

Ko so prejšnji torek ponovno sedli v delegatske klopi, so ugotovili, 
da v svojih zahtevah niso uspeli. Zakaj ne, so jim v obširnejši obrazloži-
tvi povedali predlagatelj odloka o proračunu občine Velenje za letos ter 
predstavniki uprave za družbene prihodke naše občine. Po zahtevah de-
legatov tega zbora to obrazložitev tudi objavljamo: 

Dan Komunista — izobraževanje odraslih 

Clovek-delo-znanj 
Na dan Komunista v naši občini — 30. marca — je bil organiziran 

tudi pogovor o izobraževanju odraslih. Organiziralo ga je uredništvo 
glasila Komunist v sodelovanju z občinskim komitejem ZK Velenje, 
udeležili so se ga predstavniki izobraževalnih služb v OZD v naši občini, 
velenjske delavske univerze, velenjskega centra srednjih šol, gospodar-
ske zbornice Slovenije, centralnega komiteja ZKS, vodil pa ga je sekre-
tar izvršnega odbora republiške konference SZDL Slovenije Boštjan 
Zgonc. K pogovoru so sedli za »okroglo« mizo v sejni sobi upravne 
zgradbe Rudarsko-elektroenergetskega kombinata Franc Leskošek-Lu-
ka. 

»Ugotovljeno je, da so v SR 
Sloveniji le 4 občine takšne 
(Cerknica, Dravograd, Ptuj in 
Velenje), kjer v občinskih prora-
čunskih postavkah davek iz OD 
predstavlja po višini skoraj isti 
znesek, kot vsi odmerjeni kalku-
lativni prihodki občanov skupaj, 
kar pomeni, da naša občina ni 
niti kmetijsko razvita, razvita pa 
ni tudi na področju drobnega go-
spodarstva. 

V občinskem proračunu nam 
za sofinanciranje le-tega, vsako 
leto zmanjka levji delež, čigar 
breme nosimo vsi delavci te obči-
ne skozi stopnjo davka iz OD, 
kar pa ni pravilno. Zato smo v 
UDP občine Velenje v mesecu 
oktobru, ko je bil v obravnavi os-
nutek Aneksa k dogovoru o us-
klajevanju davčne politike za ob-
dobje 1986—1990 podali na 
RUDP pisne pripombe (podprla 
sta jih tudi IS SO Velenje in oba 
zbora občinske skupščine) z na-
slednjo vsebino. 

Predlagali smo, da naj se v fa-
zi do izoblikovanja predloga 
stopnja 0,75 nadomesti s stopnjo 
0,55 kar smo tudi utemeljili. Po 
5. členu DD je namreč na odsto-
pljeni del posebnega republiške-
ga davka (čeprav v zelo majhni 
višini) dolžni obdržati stopnjo 
davka iz OD v višini 0,75 %. Ker 
je bil v letu 1988 spremenjen za-
kon o celotnem prihodku in do-
hodku in zaradi drugačnega na-
čina obračunavanja prispevkov 
za SIS družbenih dejavnosti in s 
tem povečanja bruto OD, ki je 
hkrati tudi osnova za obračun 
davka iz OD, združujemo več 
sredst<ev, kot je bilo z dogovorom 
prvotno mišljeno. 

Za našo občino bi po preraču-
nu zaradi tako povečanega oseb-
nega dohodka, za zagotovitev re-
alno enakega obsega sredstev, bi-
li dolžni plačevati ta davek po 
stopnji 0,64 %. 

Glede na smernice razbreme-
njevanja gospodarstva pa je nuj-
no potrebno stopnjo davka iz 
O D znižati vsaj še za 15 %, tako, 
da dogovorjena stopnja ne bi bi-
la višja od 0,55 %. 

Čeprav je bila naša pripomba 
tehtna in utemeljena, podprla jo 
je vsa celjska regija (11 občin) in 
vsa koroška regija (4 občine) — 
je odbor udeleženk pri Republi-
ški upravi za družbene prihodke 
ni osvojil z obrazložitvijo, da za 
te občine ne bi bilo primerno v 
fazi, ko še niso sprejeta izhodišča 
za Dogovor o izvajanju politike 
na področju splošne porabe na 
ravni občin v SR Sloveniji, pred-
lagati spremembe glede višine te-
ga davka. 

Tako bomo tako dolgo, dokler 
republiški dogovor glede obve-
zujoče višine ne bo določil nove 
— nižje stopnje davka iz OD, 
dolžni davek žal še vedno obra-
čunavati po stopnji 0,75 %. 

Kakšne so možnosti po zniža-
nju davka iz OD na račun drugih 
davkov, ki so v občini predpisa-
ni? 

Za leto 1988 so vsi limitirani 
prihodki občinskega proračuna 
znašali 4,976.214.000 din. Od te-

ga predstavljajo spodaj navedeni 
davki v strukturi proračunskih 
virov, naslednje deleže: 

1. Kalkulativni davki, ki jih 
odmerja in iztrjuje uprava za 
družbene prihodke skupaj 
1,222.183.000 din ali 24,56%. V 
teh davkih so zajeti davek iz 
kmetijstva, davek iz gospodar-
skih dejavnosti (obrt), skupni do-
hodek občanov, davek od pre-
moženja, davek od dohodkov od 
premoženja in premoženjskih 
pravic, davek na promet nepre-
mičnin in davek na dediščine in 
darila. 

2. Direktni kalkulativni pri-
hodki, kamor spadajo davek po 
odbitku, davek od avtorskih pra-
vic in davek od intelektualnih 
storitev, so znašali 
902,479.000 din ali 18,13%. 

Vsi kalkulativni davki skupaj 
( 1 + 2 ) predstavljajo v občin-
skem proračunu vir v višini 
2,124.662.000 din ali 42,69%, 
medtem ko davek iz OD predsta-
vlja vir v višini 2,026.935.000 din 
ali 40,7 %. 

Do takšnega preobrata v 
strukturi virov občinskega prora-
čuna je prišlo tudi zaradi ukini-
tve občinskega prometnega dav-
ka od alkoholnih pijač, ki je 
predstavljal v preteklih letih dru-
gi najmočnejši vir občinskega 
proračuna. Ta davek se je s I. 1. 
1988 namreč prekvalificiral v re-
publiškega in predstavlja sedaj 
republiški vir prihodkov. 

Od vseh davkov, ki jih odmer-
ja uprava za družbene prihodke, 
predstavlja največjo postavko 
davek od opravljanja gospodar-
skih dejavnosti, ki predstavlja 
19,1 % vseh občinskih proračun-
skih prihodkov. 

Stopnje občinskih davkov so 
dogovorjene z republiškim DD o 
usklajevanju davčne politike za 
obdobje 1989—1990, edina vpli-
vna možnost odločanja občine v 
razponu dogovorjenih stopenj 
pa je le na davku od opravljanja 
gospodarskih dejavnosti (od 
28 % do 35 %). Strmeti pa mora-
mo za tem, da bo delež virov ob-
činskega proračuna iz prihodkov 
davka od gospodarskih dejavno-
sti dolgoročno gledano čim višji. 
Zato je potrebno predhodno 
storiti vse, da se bo naša občina 
pričela obrtno razvijati, ne pa da 
stagnira oz. celo nazaduje. Zara-
di teh razlogov smo prej v osnut-
ku DD o usklajevanju davčne 
politike, poleg predloga za zniža-
nje stopnje davka iz OD predla-
gali tudi enotno stopnjo davka iz 
obrti v celotni SRS. Celjska regi-
ja (11 občin) je namreč imela 
stopnjo predpisano v višini 34 %. 
Ker tudi ta predlog ni bil osvo-
jen, češ da specifika med občina-
mi obstaja, možnost znižanja 
stopnje davka pa tudi v okviru 
dogovorjenega dogovora, smo v 
mesecu decembru 1988 to stop-
njo davka znižali od 34 % na 
32 %. Določitev je bila torej za-
vestna — prispevati svoj delež 
razvoju drobnega gospodarstva 
skozi naravnano občinsko dav-
čno politiko, zato ne kaže te 
stopnje zopet poviševati, ker le-
ta še vedno ne bi zapolnila vrzeli 

in odvisnosti od odstopljenega 
prometnega davka. 

Povzetek: 
1. Pospešen razvoj rudarjenja 

in povdarek industrijskemu razvo-
ju naše občine v preteklih letih je 
eden glavnih vzrokov, da v občini 
ni razvita obrtna dejavnost in bo 
strukturni delež davkov občanov 
občine kljub doslednemu izvaja-
nju davčne politike še lep čas pod 
republiškim povprečjem, medtem 
ko je posledice rudarjenja čutiti 
skoraj pri vseh vrstah davkov (pri 
kmetijstvu, pri SDO, pri nepremi-
čninah itd). 

2. Rešitev po znižanju davka iz 
OD bi bila dana šele v primeru, v 
kolikor bi ta pogoj uspeli ob an-
gažiranju vseh odvisnih občin v 
SRS spremeniti oz. znižati v repu-
bliškem dogovoru o izvajanju po-
litike na področju splošne porabe 
na ravni občin v SR Sloveniji za 
leto 1989, čeprav Republiški se-
kretariat za finance vse predloge v 
zvezi z znižanjem tega davka re-
prezentira kot neutemeljene. 

3. Dolgoročno gledano je po-
trebno krepiti razvoj drobnega go-
spodarstva občini. 

4. V naši občini je potrebno 
sprovesti 5. člen Zakona o davkih 
občanov (Uradni list SRS, št. 
36/88), po katerem je pod točko 
14. navedeno, da občani ne plaču-
jejo davkov od osebnih dohodkov 
delavcev v rudnikih, ki jih dosega-
jo z delom v jamskih kopih in na 
ta račun pokasirati čimveč odsto-
pljenega republiškega prometne-
ga davka (ne pa, da tega dobiva-
mo le za tolažbo). 

5. Izvršni svet Skupščine občine 
Velenje je ob obravnavi osnutka 
republiškega dogovora o izvajanju 
politike za področje splošne pora-
be na ravni občin v SR Sloveniji 
za leto 1989 oblikoval vrsto pri-
pomb, ki pa jih Republiški izvršni 
svet ni upošteval. Tako bo financi-
ranje splošne porabe po občinah v 
SR Sloveniji še vnaprej potekalo 
po nespremenjenem sistemu. To 
pa pomeni, da moramo še nadalje 
obdržati kot pomemben vir finan-
ciranja proračuna davek iz OD po 
stopnji 0,75%, saj je višina te 
stopnje tudi v letu 1989 postavlje-
na kot pogoj za pridobitev sred-
stev za pokrivanje proračunskega 
primanjkljaja, ki jih bo občini od-
stopil republiški izvršni svet od 
odstopljenega posebnega republi-
škega davka. 

V letu 1988 so nam bila odsto-
pljena sredstva za pokrivanje pri-
mankljajev v višini 
300,943.000 din, kar predstavlja 
6 % vseh prihodkov občinskega 
proračuna. 

Ob koncu razprave, v kateri ni 
manjkalo pobud oziroma zahtev 
po proučitvi strukture virov pro-
računa in o možnostih napajanja 
slednjega iz drugih virov, so de-
legati proračun sprejeli. Izvršne-
mu svetu pa naložili, da naj bi 
tam, kjer je pač to mogoče, teža-
ve pri pomanjkanju prostora in 
lokacij za razvoj drobnega go-
spodarstva, nadomestil z drugi-
mi ugodnostmi, kot so pavšalne 
obdavčitve, razmišljanja o nižjih 
davčnih stopnjah in oprostitev 
davka za določeno dobo pri obr-
tnikih, ki se bodo za to dejavnost 
odločili. Prav tako so delegati 
družbenopolitičnega zbora ob 
obravnavi tega vprašanja podali 
pobudo o uveljavitvi 5. člena Za-
kona o davkih občanov, ki med 
drugim predvideva oprostitev 
plačila davka iz osebnega do-
hodka delavcev rudnika. 

Ta pogovor ni bil po naključju 
organiziran v REK, temveč zato, 
ker je poznano, d a j e izobraževa-
nje delavcev REK ob delu že vr-
sto let zelo dobro organizirano in 
da so tudi njegovi rezultati do-
bri. V gospodarskih dejavnostih 
z monopolno proizvodnjo, kar 
slovensko elektrogospodarstvo 
in premogovništvo je, ponavadi 
ne poudarjajo pomembnosti izo-
braževanja ob delu, vendar pa za 
REK Franc Leskošek-Luka to ne 
drži. 

Nič čudnega tudi ni, da je bila 
za eno od pogovornih tem na 
dan Komunista v naši občini iz-
brana tema o izobraževanju 
odraslih, saj sta v bolj tržnem go-
spodarstvu, v kakršnega se 
usmerjamo tudi v naši dolini, 
znanje in izobrazba osnovna po-
goja za uspešnost. Tako po-
membna družbena dejavnost, 
kot je izobraževanje odraslih, ne 
more biti prepuščena stihiji in 
zgolj delovanju tržnih zakonito-
sti, temveč mora slediti nacional-
ni razvojni komponenti in strate-
giji, zasnovani na razvojnih ciljih 
tehnološkega, gospodarskega in 
družbenega razvoja. 

Do leta 2000 naj bi v Sloveniji z 
učinkovitimi ukrepi za pospešitev 

To so bili naslovi, kateri so nastali 
izpod peres novinarjev vašega in na-
šega NAS-ega ČAS-a. Spregovorili bi 
radi o poročanju s posameznih »na-
slovov«. Medtem, ko za prvo poroča-
nje n imamo pr ipomb, pa nekaj več 
besed samo z drugih dveh poročan j : 

Na letni konferenci , ki j o je pripra-
vila OK Z S M S Velenje v Zrečah, smo 
izvedli tudi nadomes tne volitve, kate-
re pa so s strani novinar ja bile ocenje-
ne kot ponovni zapleti (!) pri delu 
OK ZSMS Velenje. In to zato, ker 
smo imeli odpr to kand ida tno listo in 
samoumevno je, da je v prvem krogu 
malo verjetnosti, da bi bilo vseh šest 
kandidatov enoglasno ali večinsko iz-
voljenih. To ni noben zaplet, ampak 
povsem pričakovan razplet volitev, 
katere so bile prvič v naši mladinski 
organizaciji na takšen odprt , demo-
kratičen način izvedene! Ods top ene-
ga izmed kandidatov za novega člana 
predsedstva OK Z S M S Velenje tik 
pred volitvami pa nikakor ni zaplet 

izobraževanja odraslih za polovi-
co zmanjšali število delavcev, sta-
rih do 40 let, brez dokončane os-
novnošolske izobrazbe, povprečno 
število let šolanja na prebivalca 
povečali s sedanjih 10 let na vsaj 
12 let, dosegli, da si bo vsak člo-
vek do svojih 30 let starosti poleg 
osnovnošolske izobrazbe pridobil 
tudi vsaj eno stopnjo strokovne 
izobrazbe, nadalje naj bi bilo vsa-
kemu delavcu omogočeno vsaj 30 
ur organiziranega izobraževanja 
na leto, vsaj 100 strokovnjakom 
letno pa izobraževanje v najkvali-
tetnejših izobraževalnih ustano-
vah v svetu. 

O vsem tem in o dogajanju na 
področju izobraževanja v naši 
občini so spregovorili udeleženci 
tega pogovora. V skoraj triurni 
zavzeti razpravi o izobraževanju 
odraslih je bilo izrečenih precej 
resnic in načrtov za izboljšanje 
pogojev za razvoj intenzivnega, 
kakovostnega izobraževanja ob 
delu. Udeleženci pogovora so se 
zavzeli za razširitev ponudbe izo-
braževanja ob delu, zlasti ponud-
be strokovnega izpopolnjevanja. 
Predlagali so, naj se pripravi 
predlog celotne izobraževalne 
ponudbe, kar bo prispevalo tudi 
k motiviranosti delavcev za izo-

O K Z S M S Velenje, temveč je to pote-
za in stvar posameznika. Glede tega, 
da se na sami volilni konferenci do-
da tno ne evidentira še en kandidat , 
pa sledeče: kandidat je sicer bil pri-
pravljen sprejeti kandida turo , kar pa 
konferenca (brez sugestij s strani) ni 
sprejela. To tudi ni zaplet! 

Prispevek Mladi o znanju in vešči-
nah se končuje z naslednj im ci tatom: 
»Žal se tokrat seje ni udeležil nihče z 
občinskega mladinskega vodstva, če-
prav je to t ekmovanje mladih. Težko 
je reči, da ta dan nihče od mladih ni 
imel urice časa!« (konec citata). V ob-
razložitev lahko d o d a m o sledeče: 1. 
opravičili smo odsotnost , 2. istočasno 
smo imeli v gosteh predstavnike OK 
Z S M S Trbovlje in predsednika MS 
Z S M S Zasavske regije, kjer smo se 
dogovorili o medsebojnem sodelova-
nju na različnih področjih^ 3. o tem 
srečanju vaš in naš NAS CAS ni po-
ročal, čeprav je bila na uredništvo po-
slana informaci ja . 

braževanje. Sploh so poudarili 
pomembnost vzdrževanja kon-
stantne motivacije pri delavcih 
za izobraževanje. Sedaj, ko v na-
ši družbi že drugače razumemo 
samoupravljanje, poslovodne 
funkcije, odgovornost, je treba 
znanje razširiti, da bodo lahko 
ljudje sodelovali pri odločanju. 
Pri tem je bilo rečeno, da ni smi-
selno postavljati prehudih pogo-
jev za to, kdo lahko izvaja izo-
braževanje, veljati pa morajo 
enotna merila pri preverjanju 
znanja. 

V velenjski občini se delavci že 
izobražujejo povprečno 30 do 40 
ur na leto, ugotovljeno je celo, 
da je to premalo, da bi se morali 
izobraževati več. Seveda pa po-
datek o povprečku izobraževanja 
pomeni tudi to, da se nekateri 
izobražujejo veliko več, nekateri 
pa sploh nič. 

Nadalje so bili udeleženci po-
govora enotnega mnenja, da bi 
bilo treba v Sloveniji — po vzoru 
šol v tujini — začeti s podiplom-
skim študijem o poslovodenju. 

Razpravljalci so povedali še, 
da so izobraževalni dejavnosti 
delavcev naklonjeni tudi poslo-
vodni delavci v OZD v naši obči-
ni. Poudarili so, da se pri nas za-
vedamo pomena izobraževanja 
tako za sedanjost kot za prihod-
nost. Torej že krepko upošteva-
mo načelo: »Kdor ne zna, naj se 
nauči. Kdor ne zmore ali si ne 
upa, naj napravi prostor sposob-
nejšim in pogumnejšim. Kdor no-
če, mu moramo dati slovo!« 

Draga Lipuš 

Za konec: prejšnji petek je bila seja 
predsedstav O K ZSMS Velenje (pri-
sotnih 17 članov od 19) in nihče se ni-
ti s lučajno ni vprašal : zaka j si nihče 
od novinarjev ni mogel vzeti uro-dve 
časa (seja je izven delovnega časa). 
Razumemo, da na več koncih hkrati 
ne moreš biti prisoten, ali pač?! 
OK ZSMS VELENJE, za: Zdrav ko 

Golob 

Seja, ki 

P. S.: Zdravko Golob je v svojem od-
govoru želel biti zajedljiv, v svoji zaleta-
vosti pa je mimogrede pozabil, da novi-
narji nikoli ne delimo svojega delovne-
ga časa. Jemljemo pa si to pravico, da 
presodimo, kje bomo prisotni. Tako kot 
v omenjenem primeru tudi vi, čeprav je 
razlika vseeno očitna, saj se od vašega 
kar 19 članskega predsedstva nihče ni 
uspel udeležiti priprav tudi na vašo pri-
reditev. Upamo, da nista predsednik in 
sekretar celotno predsedstvo. 

(top) 

Naloge na razvojno raziskovalnem področju 
V sestavljeni organizaciji združene-

ga dela Goren je je razvojno razisko-
valno delo, kot vselej poudar j a jo , po-
memben del celotnega poslovnega 
procesa. Osnovna načela tega poslov-
nega sistema, vgrajenega v razvojno 
raziskovalne aktivnosti, pa so zadovo-
l jevanje potreb uporabnikov, kom-
pletnost ponudbe , samostojnost v raz-
voju in obvladovanje proizvodnje 
na jpomembnejš ih sestavnih delov 
(komponent) . 

Vsebinsko so Gorenjeve razvojne 
aktivnosti usmer jene v inovacije in 

konstrukcijo novih izdelkov ter kom-
ponent in v modernizaci jo ter projek-
t iranje novih tehnoloških možnosti, 
k i j i h zatem uresničujejo z naložbami. 

Na jpomembne j še Gorenjeve raz-
vojno raziskovalne naloge pa so: no-
va generaci ja velikih gospodinjskih 
aparatov (nova vgradna pečica, nova 
generaci ja kompresor jev in konden-
zatorjev za hladi lno zamrzovalne apa-
rate), inteligentni dom (kot pojem in 
proizvod), novi izdelki in razširjeni 
asort iman malih gospodinjskih apa-
ratov, novi proizvodi s področja vi-

deo in avdio tehnike ter sistemov ka-
belske in satelitske televizije, nova ge-
neracija kuhinjskega in drugega pohi-
štva za bivalne in delovne ambiente, 
nova generacija stavbnega pohištva 
itd. 

Sicer pa je mogoče Gorenjeve 
usmeritve in izdelke, kot je znano, 
mogoče razvrstili na širokopotrošni 
del, proizvode profes ionalne upora-
be, specializirane naprave, proizvod-
ne celote, tehnologi je ter na izdelavo 
komponen t in sestavnih delov. 

(AN) 

OK ZSMS Velenje — seja, ki to ni bila — 
zapleti pri nadomestnih volitvah — mladi o 
znanju in veščinah 

Kdo laže?! 
Izjava, s katero sem javno iz-

stopil iz izvršilnega odbora Šale-
škega ekološkega društva (obja-
vljena je bila 23. 2. 1989 v Našem 
času), ni v organih društva pov-
zročila nikakršne pozornosti, ozi-
roma vsaj meni ni znano, da bi 
jo. To dejstvo sem sprejel z zmer-
nim zadovoljstvom, saj sem skle-
pal, da so bili v izjavi izstopni ra-
zlogi dovolj tehtno nanizani. To-
rej naj bi bila stvar urejena. Pre-
pričan sem bil, da smo se posve-
tili vsak svojemu delu. Karkoli 
pač že delamo, seveda na po-
dročju ekologije. 

A glej ga zlomka! Marinka 
Obu, članica društva, ne pa tudi 
članica izvršilnega odbora, se je 
po dveh zmedenih, zmerljivih in 

obrekljivih člankih v Delu in 
Novem tedniku končno odločila 
gnojnico razliti tudi v Našem ča-
su. Mesec in pol po objavi izstop-
ne izjave! 

Marinka Obu me je torej 
prejšnji teden gladko ozmerjala z 
navadnim lažnivcem. Hudo, zelo 
hudo je to. Tako zelo, da sem 
sprva mislil, d a j e vse skupaj sla-
ba šala. A telefonski pogovor mi 
je potrdil, da je Obujeva skrajno 
resno prepričana, da sem v iz-
stopni izjavi trosil laži. 

Prvič naj ne bi ŠED nikjer in 
nikoli razpravljalo o tem, kako 
veliko bi smelo biti smetišče za 
radioaktivne odpadke. Drugič 
predsednica društva Marija Sa-

vor nikoli in nikjer ni bila pripra-
vljena sklepati kompromisov v 
zvezi z nameščanjem odžveple-
valnih naprav v TEŠ. 

Pa poglejmo! 
1) V zvezi s prvo trditvijo Obu-

jeva napleta o nekakšnem omiz-
ju, v svoji nervozi in ihti pa glad-
ko spregleda korespondenčno 
dejavnost društva! Naš čas je na-
mreč 29. 9. 1988 prinesel članek 
z naslovom »Slovenija, jedrsko 
smetišče?«, v katerem med dru-
gim piše: »Sprašujemo predla-
galce predlogov: zakaj tako veli-
ko odlagališče? Od kod bomo še 
vozili odpadke, saj jih razni inšti-
tuti in medicinski centri ne proiz-
vedejo desetkrat več kot JE Kr-
ško?« Morda je vse skupaj le ne-
rodno zapisano, vendar krivde 
za to ni mogoče pripisati meni. 
Ali pač? Jaz nikoli nisem bil, niti 
ne bom za »tako veliko« smetiš-
če, niti za malo manjše. Če kdo 

želi o tem razpravljati naj kar, 
vendar ne z mano! 

2) Če je ob prvem obrekova-
nju mogoče sklepati, da Obujeva 
slabo vidi, potem moram ob dru-
gem žal ugotoviti, da tudi sliši ne 
najbolje. 

16. 2. 1989 je ŠED sklicalo se-
stanek s kar številnim zastop-
stvom iz republiških energetskih 
vrhov. Na njem je Šavorjeva go-
stom dejala tudi tole: »Najti mo-
ramo skupno pot, malo bomo 
popustili mi, malo pa vi!«. Zavo-
denjčan Edo Žlebnik je takoj 
ostro reagiral: »Ne strinjam se s 
Šavorjevo! Mi kompromisov ne 
bomo več sklepali! Mi popuščali 
več ne bomo« (oboje je citirano 
po mojih zapiskih). Mimo skoraj 
30 parov ušes je obe izjavi zaznal 
tudi magnetofon, s katerim je 
ŠED spremljalo razpravo. 

Tako torej! Označbo, češ da 
sem lažnivec, Obujevi hvaležno 
vračam s prijateljskim priporoči-
lom, da se za morebitne bodoče 
advokatske posle bolje pripravi. 

Tako bo manj možnosti, da pri 
pranju umazanega perila pone-
čedi sebe in okolico (ŠED). Če 
pa je Obujeva pričakovala, da 
bom zaradi takšnih neslanih pro-
vokacij spektakularno grozil s 
sodiščem, se je grenko uštela. Po-
vsem zadovoljen sem, da lahko v 
tej ljubi mi deželi še vedno relati-
vno svobodno opozarjam na ne-
umnosti, ki nas grozijo pokopati. 

Zato tudi brez kančka cinizma 
ponavljam: spoštujem napore 
posameznikov, ki se trudijo v 
ekološkem društvu; prepričan 
seni, da je njihovo početje preže-
to s skrbjo za naravo in ljudi. 
Nesreča je morda le v tem, da se 

ne zavedajo dovolj, da so njiho-
va dejanja (in pisanja) politična 
dejanja, da jih torej strokovna, 
laična in politična javnost meri 
predvsem s tem vatlom. O vsem 
tem sem se pripravljen javno po-
govarjati. O podtikanju laži pa z 
Obujevo le še na disciplinskem 
razsodišču Šaleškega ekološkega 
društva, katerega član sem. Ker 
očitno ne premore dovolj pogu-
ma, ji bom še zadnjič pomagal: 
disciplinskemu razsodišču SED 
predlagam, da sproži postopek, 
preveri dejstva in ustrezno kaz-
nuje tistega, ki krni ugled dru-
štva in deluje v nasprotju z nje-
govimi cilji. 

Vane GOŠNIK 



Sestavljena organizacija združenega dela Gorenje CSŠ s sodobno didaktično opremo do novih znanj 

Vse večji delež izvoza v eksternih 
p r ihodk ih 

Iz podatkov o delu in gospodarjenju v letu 1988 je mogoče povzeti 
osnovno ugotovitev, da je sestavljena organizacija združenega dela Go-
renje dosegla v lanskem letu dobre proizvodne in izvozne rezultate. 
Vrednost proizvodnje po neto prodajnih cenah je znašala skoraj 1.730 
milijard dinarjev, realno pa se je, v primerjavi z letom 1987, povečala za 
9,2 %. Fizični obseg proizvodnje so lani, v isti primerjavi, povečali za 
skoraj 6 % (v Sloveniji in Jugoslaviji pa smo, kot je znano, zmanjšali ra-
ven fizičnega obsega proizvodnje). Ob neznatnem povečanju števila za-
poslenih, za 0,6 %, pa so dosegli za 5,2 % večjo produktivnost dela. 

Nova specializirana učilnica 
za krmilno tehniko 

S prodajo izdelkov in storitev 
je Gorenje lani zaslužilo 254 mi-
lijonov dolarjev, od tega 239 mi-
lijonov dolarjev na trgih s kon-
vertibilnimi valutami. V primer-
javi z letom 1987 so povečali iz-
voz za dobrih 33 %. Velika veči-
na Gorenjevih delovnih organi-
zacij je prodala lani na tuje več 
kot leto pred tem, izvozne načrte 
pa so presegli v Gorenju Gospo-
dinjski aparati . Gorenju Mali go-
spodinjski aparati, Gorenju No-
tranja oprema. Gorenju Elrad, 
Gorenju Varstroj in Gorenju 
1MO. Stopnja pokritosti uvoza z 
izvozom pa je znašala v letu 1988 
skoraj 126%. 

Gorenje je v letu 1988 ustvari-
lo skoraj v celoti načrtovane am-
biciozne cilje na področju proiz-
vodnje in prodaje na tuje, žal pa 
finančni cilji zaostajajo za pred-
videnimi, kar utegne vplivati na 
uresničevanje razvojnih in nalož-
benih načrtov. 

Kot je znano so si tudi za leto 
1989 v sestavljeni organizaciji 
združenega dela Gorenje znova 
zastavili nadvse zahtevne poslo-
vne cilje. Pri njihovem uresniče-
vanju pa bodo zagotovo dobro-
došle bogate izkušnje, ki si jih je 
Gorenje pridobilo pri nastopu 
na tehnološko najzahtevnejših 
svetovnih trgih. Zato je tudi v le-
tu 1989 ena najpomembnejših 
nalog — nadal jnje povečanje 
prodaje na tuje. Cilj sleherne 
Gorenjeve delovne organizacije 
je doseči vsaj 30 % delež v ekster-
nih prihodkih s prodajo na tuje. 
Večjo pozornost bodo letos na-

menjali dvigu produktivnosti. 
Zadnja leta so v Gorenju kar 
precej povečevali fizični obseg 
proizvodnje, deloma tudi z zapo-
slovanjem nove delovne sile. Le-
tos pa želijo na jmanj zadržati ob-
stoječe število zaposlenih oziro-
ma ga celo zmanjšati, kar je tudi 
pogoj za rast realnih osebnih do-
hodkov zaposlenih. 

Ob skoraj 118 % vrednostnem 
povečanju proizvodnje (po izho-
diščnih decembrskih cenah) želi-
jo letos v sestavljeni organizaciji 
združenega dela Gorenje pove-
čati fizični obseg proizvodnje za 
8,7 %, produktivnost dela pa za 
skoraj 8 %. V Gorenju Gospo-
dinjski aparati, na primer, naj bi 
povečali fizični obseg proizvod-
nje za 1 %, Gorenju Mali gospo-
dinjski aparati za 12 %, Gorenju-
Procesna oprema za 17 %, Gore-
nju Elektronika Široka potrošnja 
za 51 %, Gorenju EKO za 34%, 
Gorenju Glin za 15 % in Gorenju 
Servis za 3 %. Produktivnost dela 
pa želijo povečati v Gorenju Go-
spodinjski aparati za 3,1 %, Go-
renju Mali gospodinjski aparati 
za 11,3 %, Gorenju Notranja 
oprema za 2,3 %, Gorenju Proce-
sna oprema za 0,5 %, Gorenju 
Elektronika Široka potrošnja za 
27,1 %, Gorenju EKO za 39,7 %, 
Gorenju Glin za 8,2 % in v Gore-
nju Servis za 3,3 %. 

Prodajo izdelkov in storitev na 
tuje bodo, kot načrtujejo, pove-
čali za na jmanj 18 %. V posamez-
nih Gorenjevih delovnih organi-
zacijah načrtujejo naslednje po-
večanje izvoza: Gorenje Gospo-

dinjski aparati za 3,5 %, Gorenje 
Mali gospodinjski aparati za 
17%, Gorenje Notranja oprema 
za 24,4 %, Gorenje Elektronika 
Široka potrošnja za 147,4%, Go-
renje EKO za 30,4% in Gorenje 
Glin za 147,1 %. Stopnja pokritja 
uvoza z izvozom pa se naj bi po-
večala od lanskoletnih nekaj 
manj kot 126 % na 134 %. 

Kar zadeva finančne izide po-
slovanja pa velja omeniti, da je 
predvideno povečanje deleža či-
stega dohodka v celotnem pri-
hodku in deleža akumulacije v 
dohodku, večje pa naj bi bila tu-
di ekonomičnost, akumulativ-
nost in rentabilnost poslovanja. 
Najbolj smelo so predvidevali 
povečanje rentabilnosti. 

(an) 

Na Centru srednjih šol v 
Titovem Velenju strmijo za tem, 
da pouk čim bolj posodobijo s so-
dobno didaktično opremo. Ta pa 
je — milo rečeno — draga. Zato 
jim pri tem izdatno pomaga zdru-
ženo delo, predvsem Rudarsko 
elektroenergetski kombinat in 
Gorenje. 

Na Srednji strojni šoli so tako 
v zadnjem letu opremili tri nove 
specializirane učilnice: učilnico 
za krmilno tehniko (zaradi pro-
storske stiske na Centru so jo po-
stavili v Domu učencev), učilni-
co za računalniško krmiljene ob-
delovalne stroje (CNC) ter učil-
nico za meritve in kontrolo pro-
izvodnje. 

V tem času pa opremljajo že 
četrto specializirano učilnico, na-
menjena bo robotiki. 

Diskont trgovina s pestro izbiro: V velenjski Nami so v 
petek v prisotnosti predstavnikov delovne organizacije Ljubljanske 
Name in gostov odprli novo diskont trgovino. Diskont je v kletni eta-
ži nasproti samopostrežne trgovine, v njem pa je moč kupiti različno 
prehrano, pijače, čistila in še kaj, vse za 10 odstotkov ceneje. Tudi za 
prevoz nakupljenega ni težav, z avtomobilom se lahko pripeljemo do 
novega vhoda, skozi katerega lahko brez težav z vozičkom nakuplje-
no pripeljemo do avta. Sicer pa vam Nama na vašo željo pripelje bla-
go na dom in to brezplačno. 

B. M. 

Gre za najsodobnejšo opremo, 
zato se v teh učilnicah ne učijo 
samo dijaki tega centra in te šo-
le, ampak prihajajo vanje na 
funkcionalno izobraževanje tudi 
delavci velenjskega združenega 
dela. Pred kratkim so koristili 
učilnico za krmilno tehniko teh-
niki in inžinerji iz Sipaka, že v 
kratkem pa pridejo vanjo dve 
skupini iz Gorenja Gospodinj-
skih aparatov. To dokazuje, ka-
ko zelo tesno je povezana šola z 
združenim delom. 

Poleg tega pa na Centru sred-
njih šol poteka več oblik funk-
cionalnega usposabljanja: raču-
nalništvo, tečaji tujih jezikov . . . 

Njihova največja želja pa je, 
da bi vse specializirane učilnice 
bile združene skupaj s prakti-
čnim poukom, ki sedaj poteka v 
dislociranih prostorih. Možnost 
za to vidijo v novi stavbi, ki bi 
zrasla med Srednjo družboslo-
vno šolo ter Srednjo strojno in 
rudarsko šolo. 

(mkp) 

Skupina strokovnjakov iz DO SIPAK med potekom uvodnega seminar-
ja iz pnevmatike v specializirani učilnici za krmilno tehniko. 

(Foto: Marko Marinšek) 

Univerza za tretje življenjsko obdobje 

Predavanje o zeliščarstvu 
Med udeleženci Univerze za tretje življenjsko obdobje je bilo veliko zanima-

nja tudi za zeliščarstvo, vendar posebnega krožka na to temo niso mogli organizi-
rati. To bodo skušali nadoknaditi s predavanjem, ki ga bodo pripravili v ponede-
ljek, 17. aprila, ob 18. uri na velenjski Delavski univerzi. 

Predavanje bo vodila Marjana Plajhner, diplomirana zeliščarka iz Ljubljane. 
Govorila bo o spoznavanju, gojenju in uporabi zdravilnih zelišč. Člane univerze za 
tretje življenjsko obdobje organizatorji vabijo, da predavanje obogatijo z lastnimi 
znanji in spoznanji o zeliščih. Dobrodošli bodo tudi vsi preizkušeni recepti, (mz) 

V spomin 

Dr. Franc Polh-Izak 
V četrtek, 30. marca 1989, je v Ljubljani umrl dr. Franc Polh, prvo-

borec iz Šaleške doline, ki je v partizanih imel imeni Kos in Izak. Naj-
bolj znan je bil kot Izak. Pogrebna slovesnost je bila na ljubljanskih 
Žalah v torek, 4. aprila 1989. Na pogrebu so bili tudi številni aktivisti 
OF in borci NOV iz Šaleške doline. V imenu družbenopolitičnih organi-
zacij in Skupščine občine Velenje se je od Izaka poslovil predsednik Ob-
činske konference SZDL Pankrac Semečnik. 

Franc Polh-Izak (odslej Izak) 
se je rodil 17. septembra 1915 v 
družini z osmimi otroki. Izak je 
bil najmlajši. Izakov oče je bil 
čevljar z majhnim posestvom, ki 
je začel 1924. leta bolehati, 1932. 
je umrl. Mater je Izak izgubil že 
1917. leta. Kot nadarjen učenec 
je na pobudo svoje sestre 1928. 
leta postal dijak celjske gimnazi-
je. Denar za šolanje si je v glav-
nem zaslužil sam s fizičnim de-
lom in z inštrukcijami. Leta 1930 
se je pri delu hudo ponesrečil in 
je bil šest mesecev v bolnišnici. 
Priznali so mu 30% invalidnost. 
Kljub zelo težavnim življenjskim 
pogojem je imel Izak prav dober 
uspeh na celjski gimnaziji. Po ve-
liki maturi 1936. leta je postal 
študent medicine v Ljubljani. 
Ker v Ljubljani še ni bilo popol-
ne medicinske fakultete, je od 
1939. —1941. študiral v Zagrebu. 
V avtobiografiji, ki jo je napisal 
1945. za Centralni komite KPS, 

je navedel, da so gimnazijska le-
ta, ko je spoznal krivične družbe-
ne razmere, močno vplivala nanj 
in da je tedaj začel prebirati levi-
čarsko časopisje in drugo tako li-
teraturo. Kot študent medicine 
se je neposredno vključil v revo-
lucionarno gibanje. Po polletni 
kandidaturi je 1938. postal član 
KPJ. Kot komunist je deloval v 
študentskih organizacijah in dru-
štvih in tudi v Šaleški dolini. 
Zadnje leto pred napadom na 
Jugoslavijo je bil član partijske 
celice v Šoštanju. 

Po začetku fašistične okupaci-
je je budno spremljal dogajanja 
v domači dolini ter se vključil v 
priprave na upor proti okupator-
ju ; med drugim je vzdrževal par-
tijsko zvezo z Mislinjsko dolino. 
V noči na 7. julij 1941 je sodelo-
val pri pomembnem uporniškem 
dejanju v t. i. napisni akciji 
ki jo je organiziral Pokrajinski 
K P S za s e v e r n o S l o v e n i j o . V Ša 
leski dolini je akcij,< potekala od 
Šaleka do Šoštanja Izak je bii 

zadolžen za odsek med Velenjem 
in Šalekom. Po omenjeni akciji 
je nastala šaleška partizanska 
skupina in Izak je postal njen 
član oziroma partizan. Sodeloval 
je v zasedi, ki so jo borci šaleške 
skupine postavili 27. avgusta 
1941 v Socki med Vinsko Goro 
in Veliko Pirešico. Zaseda je ho-
tela napasti kolono z nemškim 
notranjim ministrom dr. Wilhel-
mom Frickom in njegovim 
spremstvom. Zaradi nepredvide-
nih okoliščin napad na Fricka ni 
uspel. Naslednjega dne je Izak s 
svojimi tovariši šaleške skupine 
doživel ognjeni partizanski krst. 
Nemci so namreč zaradi izdaje 
in zaradi zavarovanja Frickove 
kolone napadli partizane šaleške 
skupine. 

Septembra 1941 je Izak pri do-
mačiji svojega polbrata Martina 
v Škalskih Cirkovcah pripravil 
zemljanko, ki je postala prvi v 
gozdu skrit partizanski sanitetni 
objekt na Štajerskem in tudi v 
Sloveniji. Prvi Izakov pacient v 
Cirkovcah je bil španski borec in 
prvoborec iz Šoštanja Drago 
Mlakar. Izak je sodeloval pri 
najbolj odmevni akciji štajerskih 
partizanov 1941. leta — pri na-
padu na Šoštanj. Po tem napadu 
je bil še nekaj časa v Cirkovcah, 
a je kmalu nato krenil z Mlakar-
jem na Dobrovlje in se tam 
vključil v Štajerski partizanski 
bataljon. Sodeloval je v akcijah 
tega bataljona v Savinjski dolini 
in v boju pri cerkvi sv. Katarine 
na Čreti. Bil je na t. i. brežiškem 
pohodu Štajerskega partizanske-
ga bataljona, ki ga je vodil Franc 
Rozman-Stane in velja za najtež-
jo akcijo in preizkušnjo štajer-
skih partizanov 1941. leta. Po 
prihodu v Štajerski bataljon je 
bil Izak kot študent medicine do-
ločen za bataljonskega zdravni-
ka. Ko s e j e Štajerski bataljon vr-
nil s Kozjanskega v Griže v Sa-
vinjski dol in i se j e razdel i l na 
m a n j š e s k u p i n e . S.vik j e s k u p a j s 

prvoborcem Tonetom Ulrihom 
krenil v Šaleško dolino. Tam naj 
bi pripravila prehod partizanov 
Pohorskega čete na Pohorje. Ko 
so le-ti pod vodstvom Miha Pin-
tarja-Toleda prišli na šaleško ob-
močje, jih je Izak od tam vodil v 
Mislinjo. 

Šaleška prvoborca Izak in To-
ne Ulrih-Kristl sta v zimi 
1941 — 1942 delovala na šale-
škem območju, glavno zatočišče 
sta imela pri Martinu Polhu. 
Aprila 1942 je Izak odšel na zbor 
partizanov 1. štajerskega bataljo-
na, ki je bil na Tolstem vrhu nad 

Preboldom. Dne 18. maja 1942 
so Izaka postavili za sekretarja 
partijske organizacije v 1. štajer-
skem bataljonu, kar je pomenilo, 
da je bil tudi pomočnik politi-
čnega' komisarja bataljona. V 
tem času se je podpisoval kot 
Egon Kos. Ko je štab I. štajer-
skega bataljona po udarcih, ki so 
jih Nemci v začetku junija 1942. 
zadali šaleški partizanski skupini 
in ko je tedaj padel njen koman-
dir Miha Pintar-Toledo, poslal 
okrepitev v Šaleško dolino, je s 
partizani, ki so bili določeni za 
šaleško enoto, odšel Izak. Kot 
bataljonski funkc iona r j e sodelo-
val pri ustanovitvi Šaleške parti-
zanske čete. Ta ustanovitev je bi-
la 1. julija 1942 na Vrhorskem vr-
hu. Po oblikovanju Šaleške čete 
je Izak krenil nazaj v š tab I. šta-
j er skega bata l jona . P o p r i h o d u 2. 

grupe odredov na Štajersko je bi-
la 11. septembra 1942 na Dobro-
vljah opravljena preureditev šta-
jerskih partizanskih enot. Izak je 
bil tedaj imenovan za političnega 
komisarja Savinjskega bataljona 
oziroma 1. bataljona Savinjskega 
odreda. 

Potem ko so Nemci 7. novem-
bra 1942 na Dobrovljah razbili 
Savinjski bataljon, je skupina 
partizanov tega bataljona krenila 
na Koroško. Na Koroško sta te-
da j odšla tudi politični komisar 
Savinjskega odreda Boris Čiž-
mek-Bor in bataljonski komisar 
Izak. Partizani Savinjskega bata-
ljona so bili potem jedro prve 
koroške partizanske enote. Izak 
in Bor sta s Koroške krenila na 
Šaleško območje, da bi vzposta-
vila zvezo. Izak je tedaj obnovil 
zemljanko v Škalskih Cirkovcah. 
Dne 8. decembra 1942 so parti-
zani Pohorskega bataljona prine-
sli v Izakovo zemljanko politi-
čnega komisarja 2. grupe odre-
dov oziroma prvega političnega 
komisarja 4. (štajerske) operati-
vne cone, ki je bil 4. decembra 
laže ranjen v akciji Pohorskega 
bataljona v Josipdolu. Izak je 
skrbel za ranjenca, ki je bil v nje-
govi zemljanki do srede februar-
ja 1943. Izak in Bor sta odšla na-
zaj v Koroško četo, a sta se ko-
nec februarja vrnila na šaleško 
območje in tedaj 25. februarja 
1943 napisala izredno dobro oce-
no položaja na šaleško-mislinj-
skem območju. Poročilo je vse-
bovalo tudi predloge za ukrepe, 
ki naj bi pripomogli ponovnemu 
razmahu narodnoosvobodilnega 
boja na šaleškem območju. Os-
vobodilno gibanje na tem ob-
močju je namreč jeseni 1941 in v 
1942. letu utrpelo izredno hude 
izgube. Dne I. marca 1943 je 
Izak ponovno šel na Koroško, a 
se je kmalu vrnil na šaleški teren. 
Njegova vrnitev je bila zelo po-
membna za razvoj NOB v Šale-
ški dolini. 

Spomladi 1943 se je dejansko 
izoblikovalo šaleško-mislinjsko 
okrožje KPS in OF. Tedaj je bil 
postavljen okrožni komite KPS, 
Izak postal njegov član, sekretar 
pa je bil Tone Ulrih-Kristl. 
Okrožni komite je imel nekaj ča-
sa le dva člana — torej Kristla in 

Izaka. Izak je deloval v šaleškem 
delu okrožja in tam uspešno širil 
osvobodilno gibanje, pridobival 
nove aktiviste, opravil pa je tudi 
nekaj drznih akcij. Organizacija 
osvobodilnega gibanja, ki jo je 
vzpostavil, je bila trdna in oku-
pator poleta osvobodilnega giba-
nja ni mogel več zaustaviti. 

Na zboru aktivistov šaleško-
mislinjskega okrožja, ki je bil 24. 
aprila 1944 — bilo je zbranih 
okoli 50 aktivistov in drugih par-
tizanov — je Izak govoril o Os-
vobodilni fronti. Na seji okrož-
nega komiteja šaleško-mislinj-
skega okrožja, ki je bila po zboru 
aktivistov, so ustanovili tričlan-
sko komisijo za agitacijo in pro-
pagando. Izak je postal načelnik 
te komisije. Med drugim je tedaj 
začel pripravljati novo okrožno 
tehniko. Barako za tehniko so 
postavili v Škalskih Cirkovcah 
blizu Izakove zemljanke iz leta 
1941. Tam je okrožna tehnika, ki 
je dobila ime Skovik, delovala 
od juni ja do septembra 1944. 
Njeno delo je potem prevzela 
tehnika Kajuh, ki je bila v Vodri-
žu. Dne 8. maja 1944 je bil usta-
novni sestanek okrožnega odbo-
ra O F za šaleško-mislinjsko 
okrožje. Izak je tudi v tem odbo-
ru, kot njegov član, odgovarjal 
za agitacijo in propagando. 
Kmalu po ustanovitvi okrožnega 
odbora O F so Izaka konec juni ja 
poslali na trimesečni tečaj. Slo je 
za tečaj pri politični oziroma 
partijski šoli Centralnega komi-
teja KPS. 

Leta 1945. je Izak navedel, da 
je bil v partijski šoli od 21. junija 
do 28. septembra 1944. Ko se je 
Izak vrnil z Dolenjske naj bi de-
loval kot član okrožnega komite-
ja KPS Dravograd in tudi pri 
tem komiteju vodil agitacijo in 
propagando. Vendar je prišlo do 
sprememb. Franc Leskošek-Lu-
ka, ki je bil tedaj v Gornji Savinj-
ski dolini, je sodil, da je šoštanj-
ski okraj OF, ki je mejil na gor-
njesavinjsko svobodno ozemlje 
zelo pomemben in na njegovo 
pobudo je bil Izak postavljen za 
sekretarja tega okraja. Nemške 
ofenzivne akcije pozimi 
1944—45 so zlasti močno priza-
dele organizacijo NOG v kamni-
škem okrožju. Pristojni so preso-
dili, da je treba v to okrožje po-
slati sposobnega aktivista, in so 
Izaka določili za sekretarja kam-
niškega okrožja. Tako je Izak za-
čel svojo partizansko pot v Šale-
ški dolini, končal pa jo je na Go-
renjskem. 

Navedli smo osnovne podatke 
o Izakovi partizanski poti. Ob 
teh podatkih je treba povedati še 
tole. Izak je bil pri ljudeh in par-
tizanih zelo priljubljen aktivist in 
funkcionar. V omenjeni avtobio-
grafiji je zapisal, da je bil v parti-
zanih zaradi svojega značaja pre-
malo odločen oziroma premehak 
do podrejenih. K tej Izakovi 
ugotovitvi bi lahko dejali, da je 
bila samokritika v času nastanka 
avtobiografije skoraj nujna. Bi-
stvo Izakovega odnosa do njemu 
podrejenih je bilo tovarištvo. Si-
cer pa je Izak sam zapisal: »Od-
nos (Izakov, op. M. Ž.) je bil 
vedno dober, istotako do podre-
jenih tovarišev in tovarišic . . .« 
K temu bi dodali, d a j e Izak znal 
vzpodbujati in hrabriti druge v 
času preizkušenj ter da je bil pri-
pravljen spregledati nenamerne 
napake drugih, dovolj odločno 
pa je zahteval njihovo odpravo. 
Sam je zapisal: »Moj namen je 
bil vzgojno pomagati . . .« Izak 
je bil tudi hraber in zelo iznajd-
ljiv partizan. Bil je tak organiza-
tor osvobodilnega boja, ki so mu 
ljudje zaupali. Kljub temu da je 
trdno verjel komunistični ideji, 
je bil dovolj razumen in kritičen, 
da je opazil razne nepravilnosti 
in o njih ni molčal. Leta 1945, ko 
ni bilo ravno v modi kritično 
presojanje negativnih pojavov v 
času NOB, je v avtobiografiji pi-
sal o oholih aktivistih, ki so prišli 
na svobodno ozemlje v Gornji 
Savinjski dolini, o pojavih »dire-
ktivnosti« in birokratizma, in to 
za čas po njegovi vrnitvi iz partij-
ske šole. Zapisal je, da je doživel 
»neprijazne postopke« nadreje-
nih aktivistov in tudi zaposta-
vljanje, ker naj bi bil kot intelek-
tualec manj zanesljiv, kljub temu 
da je bil partizan od 1941, vajen 
vsega hudega in tudi politično ne 
nezrel. Neprijazni ukrepi proti 
njemu ter birokratski odnosi ne-
katerih funkcionarjev so, kot je 
zapisal, rodili v njem upornost. 
Tej upornosti pa so sledili, če zo-
pet povzamemo iz njegove izpo-
vedi, »protiukrepi, iskali so na-
pake v mojem osebnem življenju 
in značaju . . .« Na osnovi vsega, 
kar vemo o Izaku, lahko trdimo, 
da so l judje imeli o njem povsem 
drugačno mnenje kot nekateri 
forumi in funkcionarji . Zaradi 
novih udarcev, ki jih je doživel 
po osvoboditvi, je bil močno ra-
zočaran. Leta 1945 je zapisa!: 
»Sedaj nameravam nadaljevati 
prekinjeni študij medicine, da 
dosežem svoi noklic.« To je do-
sege!. Dr. Milan Ževart 



Nasveti sadjarjem Enolog i'nja svetuje 

O škodljivcih 
sadnega drevja 

Zadnjič smo v tej rubriki spre-
govorili o zaščiti in varstvu sad-
nega drevja. Strokovnjak Matjaž 
Jenšterle je spregovoril o nekate-
rih pogostih boleznih jabolk in o 
pripravkih, s katerimi te bolezni 
preprečujemo oziroma zdravi-
mo. Tokrat vam bo svetoval, ka-
ko se borimo proti škodljivcem, 
ki so prav tako velika ali še večja 
nadloga za sadjarje. 

»Najpogostejši in najhujši 
škodljivec na jablanah je ameri-
ški kapar. Naredil je že veliko 
neprecenljive škode, pojavlja pa 
se v različnih oblikah. Poleg ja-
blan ima najraje hruške in črni 
ribez, najdemo pa ga tudi na 
drugem sadju. Uničujemo ga s 
skrbnim pomladanskim škroplje-
njem. Uporabljamo oleodiazi-
non, filidol olje in oleoultracid. 

Naslednji škodljivec, ki nam 
lahko prav tako naredi veliko 
škode, je jablanov cvetožer, še 
zlasti, če se pojavi v veliki količi-
ni. Iz jajčec se razvijejo ličinke 
(od marca do maja), ki jim je gla-
vna hrana cvetje. S spomladan-
skim škropljenjem uničimo jaj-
čka, tik pred cvetjem pa sta pri-
merni škropivi ultracid in foli-
mat. Izkušnje kažejo, da v vrto-
vih jablanov cvetožer redkokdaj 

dela škodo, bolj pogost je v str-
njenih nasadih, še posebej, če so 
ti v bližini gozdov. 

Med zelo pogoste škodljivce 
sodijo tudi listne uši. Manj zna-
ne in najbolj nevarne so zelena, 
črna in krvava uš. Pojavijo se čez 
vse leto na mladikah. Kadar jih 
opazimo v večji količini, jih uni-
čimo s škropivi metasystox, eka-
tin in folimat. V novejšem času 
sta priporočljivi škropivi pirimor 
in actelic. To sta škropivi, ki uni-
čita le listne uši, ne pa drugih na-
ravnih sovražnikov. 

Jabolčni zavijač je eden naj-
bolj razširjenih in znanih škod-
ljivcev pri nas. Poraja se v vseh 
obdobjih in sicer najprej v prvi 

^31/Ve/3. okužena s 
tpariem 

Metu// jabolčnega 
zavijata 

polovici maja do konca junija, 
nato pa od konca julija do začet-
ka septembra. Pripravki za zati-
ranje so dimilin, hasodin in zolo-
ne. 

Rdeča sadna pršica je zelo 
znan in nevaren škodljivec sad-
nega drevja, ki mu po domače 

Ribe in ljudje 
Je res. da vse ribe dihajo na škrge? Ni! Tiste naj-

manjše lahko dihajo le - po prvem. 

Majhna riba je dobila kompleks večvrednosti in je 
svojo pot sklenila v — kaviarju. 

Tudi majhne ribe se lahko dvignejo na površino. 
Najpogosteje na vrh nebotičnika. 

pravimo tudi rdeči pajek. Škodo 
dela tako, da iz listov izsesa ves 
sok in s tem uniči vse liste. Ško-
do dela ne le na jabolkah, tudi 
sliv in češpelj se loti, ne tako red-
ko pa tudi hrušk, breskev in dru-
gih sadnih dreves. Rdeča sadna 
pršica je tudi hud škodljivec na 
vinski trti. Ker je zelo odporna 
proti škropivom, imamo več pri-
pravkov zoper njo. Ob večjem 
napadu tega škodljivca priporo-
čam pripravke mitac, apollo in 
nissorun. 

Med zelo pogoste škodljivce 
sadnega drevja sodijo tudi listni 
zavrtači, listni duplinarji ali mi-
nerji. Gre za posebno skupino 
metuljčkov, katerih gosenice vr-
tajo rane v listih med obema po-
vrhnjicama. Škodo delajo skozi 
vse leto. Metuljčki se prvič poja-
vijo aprila in v začetku maja, 
drugič konec maja in v juniju, 
tretjič pa v drugi polovici julija 
in v začetku avgusta. Proti njim 
se uspešno borimo z blagim pri-
pravkom dimilina. 

Pri zatiranju bolezni in škod-
ljivcev na sadnem drevju name-
noma nisem navedel kako se pri-
pravki škropiv uporabljajo, ozi-
roma kako se pripravljajo. To pa 
iz preprostega razloga, ker so vsa 
natančna navodila za uporabo 
priložena škropivom, sicer pa je 
ravnanje z njimi zelo preprosto. 

In še to. Med škodljivce sadnega 
drevja štejemo tudi voluharja, 
poljsko miš in zajca. Tudi te zati-
ramo z različnimi sredstvi, oziro-
ma drevje zaščitimo. Zaščite so 
preproste in se jih vsak vrtičkar z 
malo spretnosti lahko loti sam.« 

W Z Šoštanj 

Vpis otrok v vrtec 
Na novo šolsko leto se v tem času že pripravljajo tudi naše vzgoj-

no varstvene ustanove. V te priprave sodi tudi vpis otrok v vrtec. V šo-
štanjskem vzgojno varstvenem zavodu bodo vpisovali otroke 18. in 
19. aprila, oba dni od 6. do 15. ure. Na voljo imajo približno 150 pro-
stih mest, ocenjujejo pa, da bo največ težav pri vključitvi najmlajših 
otrok in to kljub temu, da je bil septembra leni odprt nov oddelek 
družinskega varstva. 

Sk upno obiskuje'enote šoštanjskega vzgojno varstvenega zavoda 
400 otnok. Od tega imajo v Topolšici 36 otrok. V ta vrtec bi lahko že 

sedaj vključili nekaj otrok starih od 5 do 6 let, za jesen pa bodo imeli 
prostora za 27 otrok starih od enega do šestih let. V Šmartnem ob Pa-
ki imajo trenutno 115 otrok, v petih skupinah, v jeseni pa jih bodo 
lahko na novo sprejeli 53. Oba šoštanjska vrtca obiskuje 247 otrok (9 
skupin v vrtcu in en oddelek družinskega varstva), v jeseni pa bodo 
imeli na voljo 66 mest. 

Otroke bodo torej v vrtce vpisovali 18. in 19. aprila in sicer v eno-
tah Šmartno ob Paki, Topolšica in Brina v Šoštanju. 

(mz) 

Stekleničenje vina 
v ljubiteljskem 
kletarstvu 

Mali vino-
gradniki in vsi 
tisti, ki se ljubi-
teljsko ukvarja-
jo s kletarje-
njem, pogosto 
želijo svoje vi-
no napolniti v 
steklenice in ga 
shraniti čez po-
letje. Nekateri 
pa želijo stekle-
ničiti vino tudi 
za staranje. 
Polnjenje vina 
v steklenice ni 
enostavno de-

lo. Zahteva precej znanja, izku-
šenosti in dragih naprav. 

Mlado vino se v 6 mesecih 
samo očisti in zbistri. V tem ča-
su je najbolje imeti vino v lese-
nem sodu, kjer potekajo pod 
vplivom kisika kemični proce-
si, ki dokončno izoblikujejo 
aromatične in buketne sestavi-
ne vina. Vendar vedeti mora-
mo, da vino, ki je v sodu po-
polnoma bistro, v steklenicah 
kaj rado postane motno. To pa 
zato, ker so v tem vinu mikro-
organizmi kvaskovke, bakterije 
mlečnokislinskega vrenja, ki 
jih s prostim očesom ne vidi-
mo. V vinu so raztopljene tudi 
druge snovi, ki pri toplotnih 
spremembah preidejo v netop-
no obliko in takrat jih vidimo 
kot motne delce v vinu. Takšne 
snovi so na primer beljakovine 
in vinski kamen. 

V preteklosti so vina stabili-
zirali z lešanjem oz. zorenjem v 
lesenih sodih 2 do 3 leta. V tem 
času so se ob rednem pretaka-
nju in žveplanju same izločile 
beljakovine, vinski kamen in 
mikroorganizmi. Tako vino je 
bilo v steklenicah sicer stabil-
no, je pa izgubilo na svežini in 
pitkosti. Danes je vinarska teh-
nologija že tako napredovala, 

da lahko stekleničimo mlado 
vino kmalu po končani fermen-
taciji. Z dodatkom bentonita 
ali klarola odstranimo vse ter-
molabilne beljakovine, ki se po 
nekaj dneh vsedejo na dno so-
da. Vinski kamen izločimo ta-
ko, da vino izpostavimo nekaj 
dni nizkim temperaturam, 
okrog minus 4° C. Le-ta se iz-
loči tudi v hladni kleti, kjer je 
vsaj tri mesece temperatura od 
0 do 5° C. Mikroorganizme pa 
odstranimo z razklično filtraci-
jo, to je z EK filter ploščami. 
Ker si v ljubiteljskem kletar-
stvu le redko kdaj privoščimo 
zelo drag filter, se mikroorga-
nizmom izognemo tako, da 
polnimo le popolnoma prevre-
ta, to je suha vina. 

Ko smo vse te postopke 
opravili, vino še enkrat pretoči-
mo, močneje žveplamo, pusti-
mo nekaj dni, da se umiri, in 
tako pripravljeno vino polnimo 
z napravo za brezklično polnje-
nje v sterilne steklenice. 

Steklenice pr ipravimo tako. da 
j ih operemo v 1,5 do 2% lužini, ki 
mora imeti t empera turo 70 do 
80° C. Nato j ih spi ramo z vročo vo-
d o in na koncu še s h ladno. Popol-
noma čiste steklenice razkužimo z 
1% žveplasto kislino in izperemo s 
čisto vodo. Zamaške razkužimo 
prav tako z 1% žveplasto kislino, ta-
ko, da jih enostavno namočimo v 
n je j in potem na hitro osušimo (s 
centrifugo). Z vročo vodo najbol je s 
paro razkužimo še vse ostale pripo-
močke (lijake in natege, če n imamo 
avtomatskega polnilca). Šele ko 
smo vse to opravili, pr ičnemo pol-
niti in zapirati steklenice. 

Svetujem vam pa, da za začetek 
pričnete s suhimi in nekoliko mo-
čnejšimi vini (nad l l vo l% alkoho-
la), ker bo uspeh sigurno večji. Zelo 
dob ro je, če se posvetujete s stro-
kovnjaki in izkušenimi kletarji , kaj-
ti stekleničenje je poglavje zase, sa j 
zahteva veliko znanja o kletar jenju, 
sestavinah in obnašan ju vina, o kle-
tarski higieni in še o marsičem. 

Veronika Krumpačnik. dipl. ing. agr. 

Vinko Delopst 
Prvo spomladansko nedeljo so 

invalidi vzeli za »svojo« in jo 
proglasili za mednarodni dan in-
validov. No, 26. marec je resda 
že nekoliko odmaknjen. Pa ven-
darle ne tako daleč stran, da ne 
bi obiskali Vinka Delopsta iz To-
polšice. Sploh ob dejstvu, ki ga 
ob takšnih priložnostih radi pou-
darjamo — invalidov naj bi se ne 
spomnili le ob mednarodnem 
dnevu, ampak jim namenjali po-
zornost skozi celo leto. 

Otroški igrivosti, zvedavosti ni 
konca ne kraja. Tudi Vinko je v 
svojih zgodnjih mladostsnih le-
tih zelo rad stikal tam, kjer ne bi 
smel, prijemal v roke tisto, česar 
ne bi smel. Tako mu naboji, ki 
jih je bilo ob koncu vojne po-
vsod veliko, niso dali .miru. Ne-
kega dne so mu povsem »spre-

menili« življenje. V neravni otro-
ški igri z njimi je izgubil oko, ro-
ke do komolcev ter si poškodo-
val noge. Po paragrafih je tako 
sedaj že 44 let 150 odstoten inva-
lid. 

Težko smo si predstavljali sre-
čanje z njim. Zato smo s sabo 
»vzeli« predsednico velenjskega 
društva invalidov Lojzko Zalez-
nik. Ponavadi so namreč takšni 
ljudje vase zaprti, težko dostop-
ni, pa tudi besede jim gredo težje 
z jezika. Vinko je pravo naspro-
tje vsega tega. Je humorist od 
nog do glave, poln življenjske ve-
drine, načr tov , . . . Vse od trenut-
ka nesreče dalje ni hotel, niti že-
lel prepričati samega sebe, da ne 
more storiti tega, ne onega. Nas-
protno. Hotel je sebi, predvsem 
pa drugim dokazati, da hoče biti 

enakopraven član naše družbene 
skupnosti. Pri tem je doživel več 
neljubih kot spomina vrednih 
trenutkov, ki mu niso pobrali 
volje do vsega, kar se je dogajalo 
z njim in okoli njega. »Invalidi 
ne prosimo miloščine, ampak sa-
mo pravic, ki nam gredo. Te pa 
tako težko uveljavljamo, »je pri-
povedoval.«V marsikaterem de-
lovnem okolju danes namenjajo 
varstvu pri delu premalo pozor-
nosti. Šele, ko do nesreče pride, 
gledajo na stvari nekoliko druga-
če. Takrat pa je žal že prepozno. 

Zato naj bi vsaj ob mednarod-
nem dnevu invalidov o vseh teh 
vprašanjih razmišljali tudi zdravi 
ljudje. Ze danes lahko postaneš 
invalid, nesreča nikoli ne poči-
va.« 

Član velenjskega društva inva-
lidov je od leta 1970 dalje. Že na 
prvem občnem zboru je prevzel 
poverjeniško dolžnost, teren pa 
od Lajš do Šentvida in Belih 
vod. Zaupano nalogo še danes 
opravlja. Pa ne le to. Je še član 
podobnih društev, komisij v celj-

ski regiji. Vsaj dvakrat na leto 
obide svoj teren. »Življenske raz-
mere inalidov so marsikje borne. 

Toda, ljudje so zadovoljni. Lepa 
beseda in topel stisk roke včasih 
odtehtata marsikaj.« 

Vinko in tudi ostali člani dru-
štva invalidov se radi udeleže iz-
letov, ki jih to pripravi. V takšni 
družbi se ne čutijo zapostavljene, 
tu jih ljudje ne gledajo po strani 
kot se to često dogaja v vsakda-
njem življenju. Sicer pa naš so-
govornik o vsem tem niti ne raz-
mišlja preveč. Nima časa. Vešč je 
skoraj vseh opravil, od pospra-
vljanja stanovanja, dela v vrtu, 
sadovnjaku, zidarskih opravil, 
do žaganja lesa in še kaj bi lahko 
omenili. Seveda mu ob strani 
stoji mama, ki je skupaj z njim v 
življenju doživela marsikaj. 

Le zdravja si želi v prihodnje, 
drugo bo že še šlo. Če se je komu 
kaj zameril, naj mu odmeri kot je 
Vinko že marsikomu v teh letih. 

-tp-

Požar pri Pirnatovih na Konovem Dom kulture Titovo Velenje in Šoštanj 

Zaradi krompirja ob stanovanje Kakovostne predstave 
Požar , ki je prejšnji torek izbruhnil 

v s tanovanjsk i hiši Avgusta PIRNA-
TA iz Županč ičeve ulice 21 v Titovem 
Velenju neka j minut po dvaindvajseti 
uri. je vznemiril občane še toliko bolj, 
ker je s tanovanjska hiša zagorela kot 
bak la vrhu hriba nad Titovim Vele-
n jem. Zgodba o vzroku požara je sko-
ra j klasična napaka , ki jo gasilci in 
delavci milice vse prepogosto ugota-
vl ja jo pri s tanovanjskih požarih. Za-
gore lo je namreč zaradi kuhanja , oz. 
pečen ja krompir ja potem, ko je ob 
g ledan ju televizijskega programa do-
mači sin Ervin pozabil na kuhari jo. 

Vse kaže, da se je zaradi pregret ja za-
žgalo olje, nato kuhinja in leseno 
m a n s a r d n o s tanovanje . Ogen j je v ne-
k a j trenutkih zajel celotno etažo in iz-
bruhni l kljub poizkusom domačinov 
in sosedov, da bi ga ukrotili z ročnim 
gasilskim apara tom. V času poizkusa 
gašen ja in klicanja gasilcev je prete-

klo nekaj usodnih minut , tako da se 
je požar razbohotil in zajel celotno 
ostrešje. 

Gospodin ja Ančka je poklicala ga-
silce (menda tudi to ni šlo zlahka) v 
Titovem Velenju, ob alarmu pa so na 
požarišče pohiteli tudi domači gasilci 
iz Šaleka ter gasilci REK RLV. S tre-
mi cisternami in tremi orodnimi vozi-
li so gasilci poizkušali požar pogasiti, 
sa j je ogrožal tudi novi prizidek k hi-
ši. To jim je v neka j minutah uspelo, 
dokončno pa je bil pogašen šele po 
kakšni uri. Akcijo je oviral pristop po 
enosmerni ulici, zaradi teme in gneče, 
ki so jo pomagali ustvariti gasilci sa-
mi kot tudi nekateri krajani , ki so ne-
močni opazovali ogn jeno stihijo. Po-
žar je tako upepelil še skora j novo hi-
šo, opreml jeno s tanovanje , dve spal-
nici, dve dnevni sobi, opreml jeno ku-
hinjo, dva Tv color, obleke in še mno-
go drugih stvari. Škodo bi lahko ne-

strokovno ocenili na dvesto do tristo 
milijonov dinarjev, gotovo pa je še 
večja, sa j bo pot rebna sanaci je celot-
na stavba. 

Krajani Konovega, sodelavci do-
mačinov iz RLV, ERE, ESO, PTT in 
sosedje so hitro organizirali akcijo so-
l idarnostne pomoči , nekaj sredstev pa 
bo nakazala zavarovalnica Triglav, 
ker je bil objekt delno zavarovan. Po-
leg f inančne pomoči je treba omeniti , 
da so se krajani in sodelavci zavzeli 
tudi za fizično pomoč (sodelujejo tu-
di člani G D Šalek), tako da se je sa-
nacija objekta pričela takorekoč takoj 
po požaru. V dveh tednih bo hiša Pir-
natovih dobila novo ostrešje, nato tu-
di novo opremo, saj po požaru ni 
ostalo nič uporabnega . Solidarnost in 
sosedska pomoč se pot r ju je tudi v 
tem primeru, saj l judje v nesreči ne 
more jo ostati sami. 

O b tem dogodku ne moremo mimo 
priložnosti, da opozor imo »kuhar je« 
gospodinje in druge, da je s tanovanje 
pravi ra j za nastanek uničujočega po-
žara, eksplozije ali celo tragične ne-
sreče, če pri delu niso upoštevane 
preventivne mere, resnost in protipo-
žarni ukrepi. Bridke izkušnje sokraja-
nov na j b o d o za vse nas vzpodbuda k 
večji budnost i . 

Jože Miklavc 
Foto: VOS 

Pretekli četrtek in petek so se 
na odru doma kulture v Titovem 
Velenju in Šoštanju predstavili 
na regijski prireditvi vsi najboljši 
z občinskih tekmovanj Naša be-
seda 89. Nastopilo je šest gleda-
liških skupin iz celjske, pet sku-
pin mladih gledališčnikov iz na-
še občine ter po ena iz Sloven-
skih Konjic, Rogaške Slatine, 
Šmarja pri Jelšah, Šempetra iz 
Savinjske doline ter Zreč. Prvič 
so letos v tem gibanju mladih so-
delovali tudi mladi likovniki os-
novne šole Mihe Pintarja Toleda 
iz Titovega Velenja, ki so ob tej 
priložnosti pripravili tudi razsta-
vo del v avli doma kulture v 
Titovem Velenju. 

Vseh 13 gledaliških skupin in 
stvaritve mladih likovnikov si je 
ogledala posebna komisija, ki je 
izbrala med nastopajočimi naj-
boljše za republiško tovrstno sre-
čanje. To bo v Tolminu od 10. do 
12. maja. Iz celjske regije bodo 
na njej nastopili člani pionirske-
ga kulturnega društva osnovne 
šole Gustava Šiliha iz Titovega 

Velenja z delom Picko in Packo, 
člani pionirske gledališke skupi-
ne Gledališča pod kozolcem iz 
Šmartnega ob Paki z igrico Raz-
bojniki iz Kardemome ter učenci 
osnovne šole iz Slovenskih Ko-

njic z recitalom Roke. Naj zapi-
šemo še to, da so bile vse pred-
stave resnično kakovostne, in da 
komisija pri izboru ni imela lah-
kega dela. 

(tap) 

Gledališki krožek osnovne šole iz Rogaške Slatine je za regij-
sko Našo besedo pripravil recital z naslovom »Peter, Barbara, 
ljudstvo, barve« 



57 mild 
nežna moč izbranega tobaka 
Nova blaga in nežna filter cigareta 57 M I L D 
si je pridobila naklonjenost kadilcev,kar je največje in najpomembnejše 
priznanje novemu izdelku T O B A Č N E — LJUBLJANA. 

Tudi strokovna žirija je visoko ocenila 
kvaliteto nove cigarete iz družine FILTER 57. 

Nova filter cigareta 57 M I L D je dobitnica 
ZLATE M E D A L J E S K O M E S A '88! 
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Dvignjeni zastor Gledališče pod kozolcem 

Zlati dolar 
Decembra lani, ko sta Jože 

Robida in Jože Krajnc — člana 
Gledališča pod kozolcem iz 
Šmartnega ob Paki, prvič zaigra-
la Prihranjeni dolar pred doma-
čim občinstvom, gotovo nista 
slutila, da bosta z njim tako 
uspela. Od takrat do danes nista 
zabavala občinstva le doma, am-
pak sta se z njim podala še k na-
šim zdomcem v Švico, da pose-
bej ne omenjamo sodelovanja na 
republiškem srečanju amaterskih 
gledališč v Novi Gorici ter jugo-
slovanskega srečanja amaterjev 
Abraševič v Valjevu. V dobri se-
zoni in pol je tako predstava do-
živela že 50 ponovitev. 

Po podatkih, ki so jih člani 
Gledališča pod kozolcem iz 
Šmartnega ob Paki uspeli zbrati 
pri poznavalcih slovenske gleda-
liške amaterske ustvarjalnosti, je 
to doslej pri nas uspelo le Prihra-

Prihranjeni dolar s 50. pono-
vitvijo že zlat 

Iz muzeja Velenje 

njenemu dolarju. Neobičajen do-
godek in lep delovni dosežek bo-
do šmarški gledališčniki seveda 
proslavili na primeren način. 

V soboto, 22. aprila, ob 20. uri, 
bodo Prihranjeni dolar, ki je po-
stal tako že zlat, ponovno zaigra-
li na domačem odru. Večer pa 
bodo s koncertom šansonov po-
pestrili še Meri Avsenak, Bojan 
Adamič in Lado Leskovar. 
Vstopnice za to prireditev so 
vsem, ki bi si jo radi ogledali, že 
na voljo v trafiki. 

Ob praznovanju lepega dosež-
ka pa šmarški gledališčniki seve-
da niso pozabili na tiste, ki so pri 
pripravi predstave sodelovali. To 
so Šoštanjske termoelektrarne, 
občinski sindikalni svet, DO Era, 
tozd Vino Šmartno ob Paki in In-
formativni center Velenje. Šmar-
čani pravijo, da je Prihranjeni 
dolar vzorec, kako se kljub vse 
tanjšemu kosu pogače za kultu-
ro, vendarle da sodelovati z 
združenim delom. Pokrovitelji 
večera Zlati dolar pa so tokrat 
občinska kulturna skupnost, zve-
za kulturnih organizacij občine 
Velenje, kulturni center Ivana 
Napotnika ter krajevna skupnost 
Šmartno ob Paki. 

Čeprav imajo člani šmarškega 
gledališkega ansambla polne ro-
ke dela, se ob tem pripravljajo še 
na 50 ponovitev Linhartove Žu-
panove Micke, ki je aktualna že 
šesto sezono. Razmišljajo, da bi 
jo zaigrali na prostem pri starem 
gradu. Kdaj, še ne vedo natan-
čno, ker je trenutno sedaj vse v 
rokah strokovnjakov spomeni-
škega varstva. Če bodo oder ob 
starem gradu lahko postavili, bo-
do krajani Šmartnega ob Paki in 
okolice odslej lahko hodili tudi v 

. letno gledališče. 
(tap) 

Zgodilo 
se je • • 

13. aprila 
Leta 1919 

V Novi dobi, št. 35, iz 12. 04. 1919 leta najdemo vest iz Šo-
štanja, ki je pravzaprav najava za eno od mnogih prireditev, ki 
so s;e včasih redno dogajale v Šoštanju: 

»Pevsko in bralno društvo »Šaleški zvon« iz Velenja po-
novi na cvetno nedeljo, 13. t. m., ob štirih popoldne v gledali-
ški dvorani hotela gospe Vasle v Šoštanju v prid Sokolskega 
doma v Šoštanju zadnjič lepo uspelo ljudsko igro s petjem v 4 
dejanjih »Naša kri«, F. S. Finžgarja. Ker je tudi zveza z vlaki 
ugodna, prosimo obilne udeležbe tako od domačih, kakor tudi 
od strani gostov.« 

O omenjeni predstavi smo v naši rubriki že pisali, zato da-
nes ne bi ponavljali vsega kar je bilo povedano. Potrebno pa je 
še enkrat podčrtati izredno živahno amatersko kulturno dejav-
nost v naši dolini. 

Leta 1956 
Na današnji dan leta 1956 je izšel Celjski tednik, nasled-

nik Nove dobe, iz katere je zgoraj zapisana vestička. V tej šte-
vilki Celjskega tednika so objavljene kar štiri vestičke iz naših 
krajev. Najdaljša vest je iz Šoštanja zapisana pod naslovom Pr-
va skupina otrok iz Šoštanja odšla na letovanje: 

»Izkušnje pridobljene v prejšnjem letu v pogledu organi-
zacije počitniških letovanj so dale vzpodbudo komisiji za poči-
tniška letovanja in Svetu za zaščito matere in otroka pri občin-
skem ljudskem odboru Šoštanj, da so v tem letu pravočasno iz-
vedli potrebne predpriprave za letovanje otrok. 

V načrtu imajo, da bo s področja občine v višinskih in ob-
morskih krajih letovalo nad 300 predšolskih in šoloobveznih 
otrok. S počitniškim domom v Malinski, na otoku Krku, so 
sklenili pogodbo za 90 mest v petih izmenah v času od 2. apri-
la do 31. avgusta tega leta in je v ta kraj prva skupina otrok 
pred dnevi že odpotovala na letovanje. V kolikor bodo ugodni 
pogoji, bodo poslali v nekaj izmenah še večje število otrok, 
predvsem starejših, ki so za daljšo vožnjo proti morju bolj od-
porni, v počitniški dom na Pag, ki ga je sklenil prevzeti Občin-
ski ljudski odbor Šoštanj od okraja Celje.« 

Danes si kar težko predstavljamo kakšno doživetje je bilo 
za otroke srečanje z morjem, ko je letovanje na morju že vsa-
koletna družinska »obveza«. 

V isti številki Celjskega tednika so Družmirčani najavljali 
tudi javno dražbo raznih strojev in orodja za dne 16. april, ki 
se je vršila pri strojni lopi v Družmirju. Prodajali so rabljene 
stroje, pluge, motorje in razno ostalo orodje, najpomembnejša 
novica dražbe, pa je bila možnost nakupa tudi za privatni sek-
tor in le za državni in zadružni sektor. 

Celjski tednik pa je v tej številki kar dva prispevka posve-
til Šmartnem ob Paki. V prvem prispevku obveščajo bralce o 
zbiranju gradiva za NOB kroniko: 

»Pri odboru Zveze borcev obstajajo komisija, ki ima na-
log, da zbere vso zgodovinsko gradivo in potrebne podatke iz 
NOB. Skrajni čas je, da se ta material zbere, kajti prav tu v 
Šmartnem so bili dogodki, ki so vredni, da se zapišejo in rešijo 
pozabe. Upamo, da se bo to kmalu zgodilo, kajti ponekod take 
kronike že imajo. 

Druga polovica pa je »tipična za šmarško kulturo«, govo-
ri namreč o gledališki predstavi, ki je gostovala na odru: 

»Zadnjo nedeljo je gostovalo pri nas DPD »Svoboda« iz 
Prebolda. Uprizorili so Kreftove »Celjske grofe«. Dvorana je 
bila nabito polna hvaležnih poslušalcev. Priznati moramo, da 
kaj takega v Šmartnem redko kdaj vidimo. Taki gostje so nam 
vedno dobrodošli.« Z zadovoljstvom lahko konstatiramo, da 
je »idramatiška« dejavnost v Šmartnem še vedno enako živa, 
kot j e bila v tem času. 

Pripravil: Tone Ravnikar 

Kulturni drobiž iz 
sozda Rek 

Razstavna dejavnost dobiva v sozdu REK zlagoma svoje stalno 
mesto. 

Kljub pomislekom, da avle, hodniki in še posebej jedilnice niso 
ravno najprimernejši prostori za razstavljanje kulturno-umetniških 
del, pa sami ustvarjalci nanje nimajo pripomb. 

Tako si lahko od danes, 13. aprila, pa do 25. aprila v osrednjem 
razstavnem prostoru sozda REK (v Rudarski 6) ogledate razstavo slik 
akademskega slikarja in grafika Štefana Potočnika iz Ljubljane. 

Štefan Potočnik, ki je že dobro desetletje svobodni umetnik, je leta 1971 di-
plomiral na Akademiji za likovno umetnost v Ljubljani in končal specialko za 
grafiko in likovno umetnost pri profesorjih Gabrijelu Stupici, Maksimu Sedeju, 
Zoranu Didku in Riku Debenjaku. 

Vse od takrat pa do danes se ukvarja z različnimi likovnimi zvrstmi: z ilu-
stracijo, likovno opremo, scenografijo, grafiko in s slikarstvom. 

Za svoje delo je prejel že vrsto nagrad, med drugim zvezno nagrado za pla-
kat 50 let SKOJ v Beogradu (1963), Prešernovo nagrado Akademije za likovno 
umetnost v Ljubljani (1969), »Linhart« — plaketo ZGSS, Zveze kulturnih orga-
nizacij Slovenije v Ljubljani (1980) in odkupno nagrado EX tempore v Cerknici 
(1983). 

Med slikarskimi tehnikami se je Potočnik ogrel za akvarel, ki ga je prevzel 
in prav raziskovalno se je lotil svojih slikarskih zasnov. 

Ciklus akvarelov, ki so razstavljeni v razstavnem prostoru sozda REK, nosi 
ime Barjanska trstika. Žirantka njegovih del, Jadranka Bogataj, je takole oceni-
la njegovo ustvarjanje: »Gledalčevo oko se spočije ob pogledu na harmonojo 
barv in svetlobe. To podčrtuje slikarjev občutek za pristen slikarski izraz v teh-
niki akvarela. S trstiko risani elementi rastlinja in obrisi ozadij dajejo akvarelu 
grafičen učinek. Tako nastajajo zaokroženo oblikovane celote, ki govorijo o Po-
točnikovi predanosti tej zvrsti likovne umetnosti«. 

Za konec omenimo še, da v Tiskarni REK razstavlja svoje akvarele in mo-
notipije članica Društva šaleških likovnikov Viktorija Meh, v jedilnici upravne 
zgradbe Rudnika lignita Velenje (v Novih Prelogah) pa je na voljo ogled slik iz 
Rudarske likovne kolonije. V jedilnici delovne organizacije Sipak si bo še do 
ponedeljka, 17. aprila, mogoče ogledati gobeline Toneta Štiha — delavca Reko-
ve delovne skupnosti Zavarovanje, zatem pa bo svoje portrete in akvarele raz-
stavila Ana Ojsteršek, dolgoletna članica Društva šaleških likovnikov. 

Tatjana tiudomalj 

Društvo šaleških likovnikov 

Hrvaščina 

O sadovih dela 
Člani Društva šaleških likovnikov bodo jutri zvečer, 14. aprila, 

imeli svojo redno letno skupščino. Na njej bodo pregledali sadove 
svojega lanskoletnega dela in začrtali smernice dela za letošnje leto. 
Skupščina bo v prostorih Društva šaleških likovnikov — V MAYER-
JEVI VILI V ŠOŠTANJU, pričela pa se bo ob 18. uri z odprtjem raz-
stave akademskih slikarjev Jovice Iliča in Ozrenke Majstorovič Ilič iz 
Pirota. (T. H.) 

Literarni večer pesnikov 
Gorenja 

Nocoj (13. aprila) ob 19. uri bo v Knjižnici Kulturnega centra Li-
terarni večer pesnikov Gorenja. Gost večera pesnik Ervin Fritz. Iz 
Gorenja se bodo predstavili pesniki amaterji: Majda Pungertnik, Ivan 
Jakopanec, Peter Petrovič, Hinko Jerčič in Tina Steblovnik. 

Za koncertni abonma in izven 

Litvanci v znamenju Mozarta 
V petek, 14. aprila, ob 20.00, bo v dvorani Glasbene šole v Titovem 

Velenju koncert LITVANSKEGA KOMORNEGA ORKESTRA. Diri-
giral bo Saulius Sondeckis, ki je bil tudi eden izmed ustanoviteljev orke-
stra pred dobrimi petindvajsetimi leti. 

Danes je orkester eden vodilnih orkestrov v Sovjetski zvezi, ki je 
gostoval na vseh zemljinah sveta. Poleg klasikov je v njihovem reper-
toarju tudi vse več sodobnih in zlasti litvanskih skladateljev. 

Na koncertu v Titovem Velenju se bodo v prvem delu predstavili 
z dvema skladbama W. A. Mozarta in sicer »Simfonijo v A duru« ter 
»Exultate, jubilate«, motet za sopran, v katerem bo nastopila tudi so-
pranistka Judita Leitaite. 

V drugem delu bodo, poleg Rossinijeve Sonate v C duru, zaigrali 
še dve skladbi litvanskih skladateljev in sicer Tri plese T. Makačinaša 
in Koncert za godalni orkester J. Raatsa. 

Vstopnice po 15.000 din prodajajo v Glasbeni šoli in v domu kul-
ture Titovo Velenje, vsak dan do 14.00. 

Več kot zlato je človeška 
beseda . . . 

Lojze Krakar 

Naslov, napisan temu spisu, je 
najbrž nerazumljiv. Kaj naj bi to 
bilo? Zelo preprosto. Hrvaščina 
je hrvaški jezik. Kot slovenščina, 
makedonščina, albanščina, nem-
ščina, japonščina,. . . Nam je 
skoraj samoumevno, da je jezik, 
ki ga govorijo naši južni bratje, 
srbohrvaščina. Toda razprave 
okoli nove ustave SR Hrvatske 
so ta problem ostro izpostavile, 
saj je v sedanji ustavi zapisana 
formulacija »hrvatski knjižni je-
zik« nekaterim postala odveč. 
Predlagajo, da se v novo ustavo 
zapiše: »hrvatski ali srbski je-
zik«. Zato je v prvem letošnjem 
zvezku zagrebške Republike pri-
občena razprava izpod peresa 
Daliborja Brozoviča z naslovom 
»Uz javnu raspravu o imenu jezi-
ka u Ustavi SR Hrvatske«. V luči 
te razprave se bralec hitro ove 
dveh stvari. Prva je ta, da je jezik 
eden važnejših činiteljev za ob-
stoj naroda. Druga, bolj boleča 
stvar pa je ta, da se ravno skozi 
vprašanja jezika izrecno kaže na-
raščanje »velikosrpstva« v av-
nojski (!) Jugoslaviji. 

Vsak narod se sporazumeva s 
svojim jezikom. Naroda brez je-
zika ni! Mi Slovenci smo zelo 
občutljivi na ta vprašanja. Pri-
padniki večjih narodov se najbrž 
nasmehnejo našim reakcijam, ko 
ugotovimo, da se ogroža sloven-
ski jezik. Te reakcije pogosto me-
jijo na paranojo. Kar spomnimo 
se lanske plebiscitame enotnosti 
malega naroda na sončni strani 
Alp. Vzrok za to je bil sodni pro-
ces, ki se je sredi bele Ljubljane 
odvijal v jeziku bratskih naro-
dov. 

Ko so kasneje prišle na dan 
teze, da jezik v procesu BJ I Z ni 
odločilnega pomena, je bilo za 
trenutek videti, da je pravna dr-
žava tisti smoter, ki ga zasleduje 
široka demokratična javnost. Ni-
mam namena temu oporekati, a 
je vendar pri naši stopnji razvito-
sti pravne varnosti, veliko bolj 
boleče omalovaževanje sloven-
skega jezika. Šele skozi to ogro-
ženost se je prebudil slovenski 
samoobrambni refleks. Zatorej 
se ne smemo čuditi, da tudi Hr-
vati z jezikovnimi vprašanji za-
stavljajo vprašanja narodove sa-
mobitnosti. Tako jim ni vseeno 
ali visi sredi Zagreba plakat z na-
pisom: »Tjedan Crvenog križa«, 
ali: »Nedelja Crvenog krsta«, 

Piše: 
Peter 

Rezman 

i zL 

kar je za povprečnega Slovenca 
pravzaprav isto! 

Da se vprašanj jezika in njiho-
ve pomembnosti ne zavedajo le 
lingvisti, literati in kar je še ljudi 
te baze, potrjuje še eno dejstvo. 
Med NOV je bila ukinjena zlo-
ženka srbohrvaščina in je bilo v 
tistem času obljubljeno, da bodo 
v socializmu Hrvati govorili hr-
vaščino, Srbi pa srbščino. Toda 
nova oblast ni rabila dolgo pod-
pore najširših ljudskih množic, 
zato so že v začetku petdesetih 
let naraščali pritiski za ponovno 
uvedbo sestavljenke srbohrvašči-
na. Ta je izum kraljevskega reži-
ma stare Jugoslavije. V začetku 
se je glasil: »srpskohrvatskoslo-
venački jezik«, kasneje je ostalo 
le pri »srpskohrvatskom jeziku«. 

Hrvati so v ustavo 1974 zapi-
sali formulacijo »hrvatski knjižni 
jezik«. Zdaj je znova nastala tež-
nja, da se kolo zgodovine zaviti 
nazaj. Ob restavriranju staliniz-
ma, ki ga sedanje srbsko politi-
čno vodstvo z vsemi unitaristi-
čno nastrojenimi privrženci po 
vsej Jugoslaviji skuša vtisniti v 
vse nove ustave, ki jih po Jugo-
slaviji pišejo in sprejemajo, je 
nastal predlog, da se sedanji »hr-
vatski knjižni jezik« preimenuje 
v »hrvatski ali srpski jezik«. Ob 
vsej resnosti tega vprašanja na-
staja komična situacija, saj bi 
morali reči, da Hrvati v Hrvaški 
govorijo »hrvaško hrvaški ali 
srbski jezik«, Srbi v Hrvaški pa 
bi govorili »srbsko hrvaški ali 
srbski jezik«. 

In kje so korenine vseh teh ko-
lobocij? Bistvo teh teženj smo 
pri nas zaznali že v znanih skup-
nih jedrih. Danes so te težnje 
zbrane pod eno od mitingaških 
parol, ki pravi: »Dole slušalice!« 

Še bolj precizno pa jih predsta-
vlja mladenič, ki se je z novembr-
skega mitinga v Titogradu pred-
stavil kot študent učiteljevanja 
srbskohrvaškega jezika v Prištini. 

In še je pridal, da se zavzema za 
Jugoslavijo brez mej! 

Seveda! Ena država, ena zasta-
va, ena himna, en narod, en vod-
ja! Vi, ki ste preživeli II. sveto-
vno vojno: ali ste že kdaj slišali 
za kaj podobnega?! 

1 1 M h I M M l 1 1 1 1 1 1 

Lutke za najmlajše: 
Soviča Oka 

V soboto, 15. aprila, ob 10.00 in 16.00, bo v mali dvorani doma kul-
ture v Titovem Velenju lutkovna predstava SOVIČA OKA, kot jo je na-
pisala Svetlana Makarovič. Nastopila bo Amaterska lutkovna skupina 
AS. 

Soviča OKA je hotela videti kakšen je svet podnevi, zato se je 
odpravila po svetu. Otroci, pridite in poglejte si kaj vse je sovica pri 
tem doživela. 

Vstopnice 4.000 din. 

Koncert Šaleškega okteta 
Šaleški oktet je lani praznoval 25-letnico delovanja. V zadnjih dveh 

letih ga vodi Danica Pirečnik in uspelo jim je, da so postali eden izmed 
najboljših tovrstnih ansamblov pri nas. Za krajši koncert so pripravili 
program slovenskih pesmi iz obdobja čitalnic in priredbe slovenskih na-
rodnih pesmi. 

REDNI KINO VELENJE 

Četrtek, 13. 4. ob 18. in 20. uri 
ter petek, 14. 4. ob 20JO uri PO-
LICIJSKA AKADEMIJA V. 
DEL — ameriški, komedija. VI.: 
Boba Smith. 

Petek, 14. 4. ob 18. uri DOM 
ZA OBEŠANJE — domači film 
v režiji Emira Kusturice. Vloga: 
Davor Dujmovič. 

Sobota in nedelja, 15. in 16. 4. 
ob 18. in 20. uri ČLOVEK NA 
BEGU — ameriški, avanturisti-
čni. VI.: Arnold Schwarzeneger. 

Ponedeljek, 17.4. ob 10., 18. in 
20. uri ter torek, 18. 4. ob 18. in 
20. uri. KAKŠNA ZMEDA -
ameriški, komedija. Vloga: Ted 
Danson. 

Sreda, 19. 4. ob 10., 18. in 
20.uri ANGELI IZ POPRAV-
NEGA DOMA — ameriški, kri-
minalni. VI.: Stephen Lang. 

NOČNI KINO V REDNEM KI-
NU 

Četrtek, 13. 4. ob 22. uri OR-
GIJE V CARSKI VASI — nem-
ški, erotski. Vloga: Sandra Nova. 

Petek in sobota, 14. in 15. 4. 
ob 22. uri ŠIVILJA EROTIČNE-
GA PERILA — ameriški, trda 
erotika (VIDEO). 

Nedelja in ponedeljek, 16. in 
17. 4. ob 22. uri LETEČI SEKS 
— ameriški, trda erotika (VI-
DEO) 

KINO DOM KULTURE 
Petek, 14. 4. ob 20. uri U 2 — 

VELIKA ROK PREDSTAVA 
(U 2 - RATTLE AND HUM). 
MINIFEST 89 Režija: Phil Joa-
nou. Vloge: U 2 — Bono, The 
Edge, Adam Clayton. 

Nedelja, 16. 4. ob 10. uri 
OTROŠKA MATINEJA: RO-

BI N HOOD — ameriška risanka 
Walta Disneya. 

Ponedeljek, 17. 4. ob 20. uri 
FILMSKO GLEDALIŠČE 
CARMEN - špansko-franco-
ski, glasbeni. Vloga: Julia Mige-
nes-Johnson, Placido Domingo. 
Režija: Francesco Rosi. 

KINO ŠOŠTANJ 
Sobota, 15. 4. ob 20. uri NO-

ČNI KINO ORGIJE V CAR 
SKI VASI — nemški, erotski. 

Nedelja, 16. 4. ob 17. uri 
OTROŠKA MATINEJA: RO-
BI N HOOD — amer. risanka 
(Wah Disnev) ob 19. uri. 

DOM ZA OBEŠANJE - do-
mači film Emira Kusturice. 

Ponedeljek, 17. 4. ob 19. uri 
ČLOVEK NA BEGU - ameri-
ški, avanturistični. 

KINO ŠMARTNO OB PAKI 
Petek, 14. 4. ob 20. uri ČLO-

VEK NA BEGU — ameriški, 
avanturistični. 

Nedelja, 16. 4. ob 14.30 uri 
OTROŠKA MATINEJA: RO-
BI N HOOD — amer. risanka 
(Walt Disney) 

NOČNI KINO: nedelja, 16. 4. 
ob 20. uri ORGIJE V CARSKI 
VASI — nemški, erotski. 

Torek, 18. 4. ob 20. uri POLI-
CIJSKA AKADEMIJA V. DEL 
— ameriški, komedija 

KINO ŠKALE 
Nedelja, 16. 4. ob 16. uri 

FILMSKA PREDSTAVA OD-
PADE!. 
ZA VSE NOČNE PREDSTAVE 
MLADINI DO 18. LETA NE 
DOVOLIMO OGLEDA! 
KINO VELENJE SI PRIDRU-
ŽUJE PRAVICO DO SPRE-
MEMBE PROGRAMA! 



Koledar Radio Velenje Pobuda avto-moto turing kluba 

Prikoličarji se vračajo 
Verjetno se še veliko Velenjčanov spominja tistih dni, ko so bile po velenj-

skih cestah dirke, na katerih so sodelovali tudi prikoličarji . Velenjski tekmoval-
ci so imeli v tej kategoriji pomembno mesto. Spomin jamo se nekaj tekmoval-
cev, ki so na najrazličnejših tekmovanj ih osvajali najvišja mesta z motorj i s pri-
kolico. To so Miletič, Camlek, Goršič, Kreuh in drugi. Tako je bilo d o leta 
1982, po tem letu pa je avto-moto zveza Jugoslavije razred z motor jem s prikoli-
co ukinila. Nastopali so le še posamezniki na raznih atraktivnih tekmovanj ih . 
Ker je za ta šport še vedno veliko zanimanja med tekmovalci in gledalci, so člani 
avto-moto turing kluba Titovo Velenje dali pobudo avto-moto zvezi Slovenije, da 
naj ponovno razpiše tekmovanje motorjev s prikolico za prvenstvo Slovenije. Zveza 
je p o b u d o Velenjčanov sprejela in tekmovanje že razpisala. Prvi korak, da se ta 
šport ponovno uveljavi, je tako narejen. To pa je pogoj, da bomo lahko kmalu 
na tekmovalnih stezah občudovali vratolomne vožnje prikoličarjev, tudi za dr-
žavno prvenstvo. Glede na to, da imamo v Titovem Velenju štiri posadke mo-
torjev s prikolico, lahko znova pr ičakujemo, da nas bodo tudi v pr ihodnje ča-
s tno zastopali. 

B. M. 

Planinski krožek na MPT 
Krožek je bil ustanovljen leta 1955, 

ko so začele z delom prve učilnice no-
ve šole. Prva mentorica je bila Marica 
Hojan , po nekaj letih je mentorstvo 
prevzela Nežka Tanšek, leta 1968 se 
je pridružila Magda Žist. Zadn ja leta 
pomaga jo pri delu Stane Vrbovšek, 
Roman in Mojca Žist. Letno je na šo-
li okoli 150 pionirjev, ki plačajo čla-
nar ino in se d o k a j redno udeležujejo 
izletov. Na izletih se zbere poprečno 
po 40 planincev. 

Letno plani ra jo in izvedejo do 
osem izletov. Izbor vsa leta temelji na 
načelu, da na jpre j spoznajo svojo 
bližnjo okolico (Šaleško planinsko 
pot) ter vsaj po eno točko iz okoliških 
pogori j (Pohorje , Zasavje, Kamniške 
in Savinjske Alpe). Samo od leta 1968 
dal je je bilo izvedenih preko sto izle-
tov. Udeležili so se vseh planinskih 
šol, kar pomeni , da so v teh letih po-
sredovali doda tna znanja vsaj sto 

Predavanje 
Roka 
Preložnika 

Planinsko društvo Velenje or-
ganizira predavanje z diapozitivi 
v petek, 14. aprila, ob 18. uri v 
dvorani skupščine občine Vele-
nje. Predaval bo Rok Preložnik. 

GARVVAL-HIMALAJA-VRH 
S A T O P A N T H 7075 m. 

učencem. Mnogi so nadaljevali izo-
braževanje še na vodniških tečajih. V 
orientaciji so več let dosegali prva 
mesta, bili so tudi republiški prvaki 
na tekmovanju v Mariboru. Vsako le-
to se udeležijo tudi poletnega tabora 
v Logarski dolini. V preteklosti so iz-
vedli čudi nekaj večdnevnih počitni-
ških izletov v visokogorje in tako obi-
skali Triglavsko pogorje , Krn, Stol, 
Storžič in prečili Savinjske in Kamni-
ške Alpe od Ojstrice do Kočne. 

V letošnjem letu so se že povzpeli 
skozi Hudičev graben na Celjsko ko-
čo, obiskali dva odseka Šaleške poti, 
v načrtu pa še imajo srečanje pionir-
jev planincev na Paškem Kozjaku, iz-
let na Strelovec nad Robanovim ko-
tom, vzpon na Peco in izlet ob za-
ključku šolskega leta. Skupina dvajse-
tih pionirjev planincev pa bo preho-
dila Šaleško planinsko pot v dolžini 
treh maratonov in na cilju prejela za-
služene značke. 

M. Ž. 

Tečaj Krija 
joge 

isujte 

pop* 
v N a s 

čas 

V petek 14. aprila se bo ob 10. uri, 
oziroma 15. uri v Domu kulture v 
Titovem Velenju začel tridnevni 
uvodni tečaj Krija joga ali joge aktiv-
nosti, ki ga bo vodil Aristid Havliček-
Tili. 

Tečaj je sestavljen iz teoretičnega 
in praktičnega skupinskega in indivi-
dualnega dela. Poleg pravil Krija joge 
se b o d o udeleženci tečaja lahko spo-
znali z relaksacijo in regeneracijo du-
ha in telesa, z energetskimi ciklusi ča-
sa in z uvodom v meditat ivno tehni-
ko. Uvodnemu tečaju bosta kasneje 
sledila še celodnevna seminarja , na 
voljo pa bodo tudi posamezne in-
strukcije in nasveti. 

Marjana Klemenšek 

Kamnoseštvo Podpečan 

Sprejemam naročila za na-
grobne spomenike in okenske 
police iz različnih materialov. 
Salek 20, tel.: 857-558 

Dežurstva 
Dežurni zdravniki: 

Četrtek, 13. aprila — dnevni 
dežurni dr. Žuber, nočni dežurni 
dr. D. Vrabič 

Petek, 14. aprila — dnevni de-
žurni dr. S. Popov, nočni dežurni 
dr. Kočevar 

Soboto, 15. aprila in nedeljo, 
16. aprila — glavni dežurni dr. 
Zupančič, notranji dežurni dr. D. 
Popov 

Ponedeljek, 17. aprila — dne-
vni dežurni dr. V. Vrabič, nočni 
dežurni dr. Mijin 

Torek, 18. aprila — dnevni de-

Miličniki so zapisali 
Pretekli teden je bil za delavce 

velenjske postaje milice dokaj 
miren, saj niso beležili večjih kr-
šitev javnega reda in miru, prav 
tako pa se tudi ni pripetila nobe-
na hujša prometna nesreča. Bilo 
pa je več manjših vlomov v avto-
mobile, prepirov, pri katerih so 
morali posredovati . . . 

IZGINILO 8 KOKOŠI 
Dolgoprstneži postajajo vse 

bolj drzni in kradejo pravzaprav 
čisto vse, če se jim le ponudi pri-
ložnost. V noči na 4. april je 
eden izmed takšnih odnesel Anki 
L. iz Šaleka iz kokošnjaka 8 ko-
koši. 

VEČ DNI LEŽAL V STANO-
VANJU 

Znano je, da se ljudje v stano-

Četrtek, 13. aprila — Ida, Tinko (Martin), Ervin 
Petek, 14. aprila — Jošt, Dunja, Lida, Justin 
Sobota, 15. aprila — Jelica (Helena), Božidar, Liza 
Nedelja, 16. aprila — Boža, Beno (Veno), Bernarda 
Ponedeljek, 17. aprila — Rudi, Anica (Anita), Robi 
Torek, 18. aprila — Polo, Jakec, Erika, Konrad 
Sreda, 19. aprila — Ema, Leon, Lavo, Iza 

April — 
mali traven 

Ime lega meseca razlagajo na različne načine. Nekateri so-
dijo. da je v zvezi s staro latinsko besedo »apricus«, ki pomeni 
sončen, drugi jo izvajajo iz glagola »aperio«, ki pomeni odpreti 
ali tudi odkrili, razodeti. razložiti. Po obeh razlagah naj bi torej 
ime označevalo mesec, kije soncu in pomladi odprl vrata. Martin 
iz Loke ima Maly trawen = mali traven, kot ga poznamo št; da-
nes in kije skupno več ali manj vsem slovenskim narodom, saj je 
povzeto iz staroslovanskega besednega zaklada. Beseda traven 
ponazarja čas, ko prične trava zeleneli in tako ni čudno, da se je 
pomen imena traven po krajevnih okoliščinah nekoč raztezal kar 
na čas štirih mesecev. Slovencem v Slovenski krajini je bil npr. že 
marec mali traven, april pa veliki traven, medtem ko Malorusi s 
travnom označujejo šele maj aH junij. Poznamo pa na Sloven-
skem za april tudi še druga imena. V Prekmurju mu pravijo deže-
vni mesec ali tudi velikolravnik, Gutsmann govori o malem trav-
niku, Zagajšek pa je uporabil izraz travnjek. Povsem samosvoje 
je ravnal Valentin Vodnik, kije vedel za ime ovčjider. Blaž Poto-
čnik in za njim dr. G. Pečjak sta skušala ostati pri travniku, obve-
ljala pa je najstarejša slovenska oblika mesečevega imena mali 
traven. 

Gibanje prebivalstva 
Poroki: 

Drago Zrnič, roj. 1961, rudar iz Mladoševice in Cvjeta Todorovič, roj. 
1967, delavka iz Rastošnice 647, Simon Karničnik, roj. 1968, strojni tehnik iz Ti-
tovega Velenja in Helena Sušeč, roj. 1970, prodaja lka iz Titovega Velenja. 

Smrti: 
Ljudmila Rozman, delavka iz Petrovč št. 162, roj. 1924, Martin Pustatičnik, 

upokojenec iz Titovega Velenja, Konovska 48, roj. 1903, Martin Roje, upokoje-
nec iz Zabukovice 18/a, roj. 1903, Ana Oblak, upokojenka iz Titovega Velenja, 
Kidričeva 9, roj. 1908, Valerija Krivec, gospodin ja iz Strmca št. 3, roj. 1914, Be-
nedikt Zupane , upokojenec iz Titovega Velenja, Ulica 3. jul i ja 7, roj. 1915, Ciril 
Gorenje , upokojenec iz Krmelja 54, roj. 1915, Veronika Jezernik, gospodinja iz 
Planine pri Sevnici 30, roj. 1924, Janez Lesnik, upokojenec iz Topolšice 164, roj. 
1902, Dušan Martinčič, gozdarski tehnik iz Mozir ja 241, roj. 1930, Vincencija 
Rošer, upokojenka iz Vojnika, Pot v Konjsko I I , roj. 1933 

AVTO-MOTO DRUŠTVO 

Traktoristi 
TEČAJ IZ VARSTVA PRI DELU ZA PRIDOBITEV DOVO-
LJENJA ZA VOŽNJO TRAKTORJEV ORGANIZIRA AV-
TO ŠOLA PRI AVTO MOTO DRUŠTVU TITOVO VELE-
NJE S SEDEŽEM NA PREŠERNOVI 9. 

TEČAJ BOMO PRIČELI V TOREK, 18. APRILA, OB 16.00 
URI V UČILNICI AVTO ŠOLE. 

ADEG MARKT CENTER 
KRAUT PLIBERK 

^ ^ v bližini cerkve 

D I S K O N T V E D N O S U P E R 

^ ^ v bližini cerkve 

D I S K O N T 

žurni dr. Zupančič, nočni dežur-
ni dr. Kikec 

Sredo, 19. aprila — dnevni de-
žurni dr. Mijin, nočni dežurni dr. 
Smonkar 
Dežurni zobozdravniki: 

V nedeljo, 16. aprila je dežur-
na zobozdravnica dr. Martina 
Erdelji, od 8. do 12. ure v dežur-
ni zobni ambulanti zdravstvene-
ga doma Velenje. 

Dežurni veterinar na veterinarski 
postaji v Šoštanju: 

Od 14. aprila do 21. aprila je 
dežurni dipl. veterinar dr. Sonja 
Knez, veterinarska postaja Šo-
štanj, telefon: 881-322. 

čokolada 10 / Q Q A 
100 g kom O O . O U 
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riž 

8 

kg 68.80 
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»gastro« kava kg l 57.80 

otroški 1 A 7 7 
voziček od i U / / 

^ plastične 5 A A O A 
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Oddajamo na ultrakratkovalovnem območju, na 
frekvencah 88,9 (oddajnik Velenje) in 97,2 megaherca 
(oddajnik Plešivec). 

Naročila za vaše čestitke in pozdrave, obvestila, re-
klame, sprejemamo na upravi Centra za informiranje, 
propagando in založništvo, na Foitovi 10 v Titovem 
Velenju. Vse informacije dobite po telefonu 855-450. 

PETEK, 14. APRILA: 15.00 
Začetek sporeda; 15.15 Od Hude 
luknje do Rinke; 15.30 Dogodki 
in odmevi (prenos osrednje in-
formativne oddaja Radia Lju-
bljana); 16.10 Ekologi imajo be-
sedo; 16.20 Za konec tedna; 
16.30 Iz delegatskih klopi; 17.00 
Vaše čestitke in pozdravi; 17.30 
V imenu Sove (oddaja, ki jo pri-
pravlja Šaleški študentski klub); 
18.00 Vi izbirate, mi vrtimo. 

NEDELJA, 16. APRILA: 
11.00 Začetek sporeda; 11.15 Od 
Hude luknje do Rinke; 11.25 
Kdaj, kje, kaj; 11.30 Z mikrofo-
nom med vami (pred jubilejno — 
petdeseto predstavitvijo »Prihra-
njenega dolarja« in večerom šan-
son bomo predstavili oba igralca 
te predstave Jožeta Robido in Jo-
žeta Krajnca, člana gledališča 
Pod Kozolcem); 12.00 Od vrat 
do vrat (odgovorili bomo na 
vprašanja zastavljena pred 14. 
dnevi, takoj za tem pa bomo 
sprejemali takšna vaša vpraša-

nja, na katera ne uspete dobiti 
odgovorov, po telefonu 
855-963); 12.30 Konec opoldan-
skega javljanja; 14.45 Vaše če-
stitke in pozravi. 

PONEDELJEK, 17. APRILA: 
15.00 Začetek sporeda; 15.15 Od 
Hude luknje do Rinke; 15.30 
Dogodki in odmevi; 16.05 Minu-
te z domačimi ansambli; 16.25 
Kdaj, kje, kaj; 16.30 Obiskali 
smo; 17.00 Ponedeljkov šport na 
Radiu Velenje; 17.30 Mladi mla-
dim; 18.00 Lestvica Radia Vele-
nje. 

SREDA, 19. APRILA: 15.00 
Začetek sporeda; 15.15 Od Hude 
luknje do Rinke; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.15 Kdaj, kje, kaj; 
16.30 Naša krajevna skupnost; 
17.00 Vi in mi (pozornost bomo 
namenili varstvu okolja v Gornji 
Savinjski dolini s posebnim pou-
darkom na morebitnem odlaga-
lišču jedrskih odpadkov in aku-
mulaciji Podvolovjeka); 18.00 
Novosti na področju zabavne 
glasbe. 

LESTVICA VIDEOTEKE 
1. TWINS 
2. THROW MOMMA FROM THE TRAIN 
3. BAY COVE 
4. DEADLOCK 
5. BLACK EAGLE 
6. PLAYBOY I in II 
7. HELLRAISER II 

Videoteka M4 je vsak dan odprta od 13. do 19. ure, ob sobotah 
pa od 9. do 13. ure. ČLANARINE NI. Na tri enkratno izposo-
jene kasete četrta brezplačna. In novost videoteke M4: enkrat 
v tednu brezplačno izposojanje kaset (število izbranih kaset 
neomejeno) »Loterija M4«. 

V GRAJSKEM H R A M U NA VELENJSKEM 
GRADU 
NOVA VIDEOTEKA!! 

VIDEO SONČEK 
Pri „R0KU" - Titovo Velenje 
Tel.: (063) 854-627. 855-999 

Včeraj 1300 filmov, danes že 1400 filmov, resnično izjemna po-
nudba videokasel za vsak okus! 
Postanite tudi vi član VIDEA SONČEK, članarine ni, ugodno-
sti so velike. Vse cene rastejo, VIDEO SONČEK pa je cene 
znižal. 
IZPOSOJNINA ZA DVA FILMA JE 2.000 din na dan! 
VIDEO SONČEK vas vabi v Grajski hram. lepo vas bodo postre-
gli. vi pa izkoristite res ugodno ponudbo. 
Video Sonček vas pričakuje vsak dan od 9. do 18. ure, ob pone-
deljkih pa od 15. do 18. ure. 

NOVO« NOVO 
Nov oddelek v Blagovnici Gorica 
T. Velenje 

IZDELKI 
IZ ZLATA 

; ZLATARNE-CELJE r 

ISP 

M-
brez obresti 

'' brez pologa 

vanjskih blokih med sabo slabo 
poznamo. Tako niti ni čudno, da 
nihče, kar nekaj dni, ni pogrešal 
41-letnega Karla Vončino iz 
Kersnikove 6. Ta je ležal mrtev v 
svojem stanovanju. 

IZRAZNIL MU JE REZERVO-
AR ZA GORIVO 

Franc D. je pustil svoj tovor-
njak naložen s čebeljimi panji 7. 
aprila v Paški vasi. Preko noči 
mu je neznani storilev iztočil 
okoli 100 litrov plinskega olja. 

IZGINILO 12 ZABOJEV PIVA 
V času od 28. do 31. marca je 

iz postaje gondolske vlečnice na 
Golteh izginilo 12 zabojev piva. 
Kdo ga je ukradel ni jasno, jasen 
pa je vsekakor namen. 

Občinska skupnost za zaposlovanje Velenje 

Objave potreb po delavcih v občinah Velenje in Mozirje 
DELOVNA ORGANIZACIJA POKLIC IZ ŠIFRANTA PROSTA DELA IN NALOGE DI NC 

DČ 
ROK 

P OD ŠT. 
DEL. 

OBČINA VELENJE 
GORENJE COMMERCE ekonomist ali pravnik 

ali ing. druge tehnične — samostojni feferent oskrbe tujega 

DO TERMOELEKTRARNA ŠO 
smeri trga (metalurgija-oprema) 2 nč 8 2.500.000 2 

DO TERMOELEKTRARNA ŠO elektrotehnik — strojnik bloka 4 za turboagreg. 1 nč 15 1.700.000 1 
OBČINSKA KONFERENCA ZSMSekonomski tehnik — tajnica (delovno mesto je za dolo-

čen čas — možnosti so tudi za ne-
določen čas) 1 dč 8 2.100.000 1 

DO GORENJE ELEKTRONIKA ŠPkomercialni tehnik — vodja materialne oskrbe 3 nč 8 2.313.000 1 
DO TERMOELEKTRARNA ŠO ključavničar — posluževalec vodikarne 1 nč 15 1.240.000 1 
DO TERMOELEKTRARNA ŠO pomožni delavec — posluževalec kotlovskih naprav X nč 15 1.220.000 1 

OBČINA MOZIRJE 
IZLETNIK DOM V LOGARSKI D. kuhar — kuhar v Domu Logarska dolina 6m nč 8 1.350.000 2 
GORENJE GLIN kuhar — kuhar 1 nč 8 1.450.000 1 



Mati oglasi 
DVE TONI SENA PRODAM, 
Peter Remenih, telefon 884-146, 
Skorno 1, Šmartno ob Paki. 

J U G O 45 P R O D A M , letnik 
1983 (februar), 53.300 prevože-
nih km. Cena po dogovoru. Tele-
fon 857-360 popoldan. 

T O M O S AVTOMATIH pro-
dam. Prevoženih 400 km in otro-
ško posteljico z jogijem za 40 
SM. Telefon 858-215.' 

N U J N O P R O D A M OSEBNI 
AVTO ZASTAVA 850, zadnje 
serije ter pletilni stroj znamke 
Brother, cena po dogovoru. Vse 
informacije po telefonu 856-650 
v večernih urah. 

G O L F DIZEL P R O D A M , letnik 
1985. Informacije po telefonu 
063-721-732. 
G A R S O N J E R O 33 v Titovem 
Velenju, prodam. Telefon 
061-578-524 popoldan. 
V S E I J I V O HIŠO, letnik 1958, 
nizko, podkleteno, z 10 arov vrta 
v Petrovčah, prodam. Telefon 
713-885 od 19. do 21. ure. 
U G O D N O P R O D A M ALI ZA-
M E N J A M za gradbeni material 
prikolico motokultivatorja Gore-
nje ter nov kompresor za traktor 
1MT 539. Telefon 891-164, v ve-
černih urah. 

P R O D A M ALI Z A M E N J A M 
ZA GRADBENI MATERIAL 
starejšo stanovanjsko hišo, po-
trebno obnove v Belih vodah. 
Objekt je tik ob cesti Šoštanj, Be-
le vode (stara šola, gostilna, trgo-
vina) in je primeren tudi za obrt-
no dejavnost. Telefon 891-164, v 
večernih urah. 

G O L F DIZEL S, letnik 1985, 
41000 km prodam. Telefon 
855-454, popoldan. 

J U G O 45, letnik 1983, prevože-
nih 47.000 km, prodam. Telefon 
062-842-789, zvečer. 
GOLE DIZEL, letnik 1978, pro-
dam. Telefon 856-896. 

NOVO DIATONIČNO HAR-
M O N I K O češko-Slavček, dur C, 
F, G, garancija 5 let, prodam še 
po stari ceni. Telefon 856-067. 

D O B R O O H R A N J E N O dnevno 
omaro, kavč z raztegljivo poste-
ljo, dva fotelja, mizico in pralni 
stroj ugodno prodam. Informaci-
je po telefonu 881-096. 

IŠČEM P O M O Č PRI DELU V 
PLANINSKI KOČI pri Savici v 
počitniških mesecih. Telefon 
884-111, od 19. do 21. ure. 
D O B R O O H R A N J E N MOTOR 
AVTOMATIC ugodno prodam. 
Boštjan Part, Šmartno ob Paki 
128. 
R^4, letnik 1978, obnovljen pro-
dam, cena 700 SM. Ranko, Mija-
tovič Šalek 89, Titovo Velenje. 
KOMBINIRAN OTROŠKI VO-
ZIČEK P R O D A M . Telefon 
853-181, interna 38, dopoldan. 
FOTELJ, nerabljen, raztegljiv v 
ležišče, 80 basno harmoniko in 
disco kotalke št. 37 prodam. Te-
lefon 855-817. 

U G O D N O P R O D A M PRIKO-
LICO IMV ADRIA 530 S. Tele-
fon 29-785. 
BARVNI TV STAR 5 let pro-
dam. Pistotnik S. Kraigherjeva 6, 
Titovo Velenje. 

K O M P L E T N O SPALNICO, kot 
novo poceni prodam, tudi na 
obroke. Telefon 856-067. 

SUZUKI RM 125 Cross, letnik 
1984, cena 9 M in Renault 18, le-
tnik 1983, 54.000 km, cena 42 M 
prodam. Rado Pogačnik, Koro-
ška 31, Šoštanj. 

G O L F J G L D, april 1985, pro-
dam. Telefon, dopoldan 

881-111/436, po 15. uri pa 
858-802. 

U G O D N O PRODAM T O M O S 
AVTOMATIC, star 4 leta, zelo 
dobro ohranjen in IMT SACH 
FREZO tip 502 novo. Telefon 
888-219, v večernih urah. 

S E D E Ž N O GARNITURO 
PRODAM, dvosed raztegljiv v 
posteljo. Telefon 857-575, po 20. 
uri. 
ČOLN MAESTRAL 9 z motor 
jem T4 prodam po zelo ugodni 
ceni. Informacije po telefonu 
857-948. Vsak dan. 

ROLETE IN ŽALUZIJE, v vseh 
barvah izdelujemo in montira-
mo. Telefon 063-24-296. 
SALONITKO, 60 x 40 dvoval-
no, novo, prodam 10% ceneje. 
Telefon 855-534, popoldan. 
D O L G O BIRMSKO OBLEKO 
prodam. Telefon 856-042, (Mar-
jeta) po 15. uri ali 853-231, inter-
na 315. 
PRIKOLICO ZA VEČJI OSEB-
NI AVTO, cirkularko za rezanje 
drv, pet radiatorjev, vse v do-
brem stanju, prodam po ugodnih 
cenah. Telefon 856-693 Staro Ve-
lenje. 
TRIČLANSKA DRUŽINA išče 
stanovanje, cenjene ponudbe 
pošljite na upravo tednika pod 
šifro »Plačam v naprej«. 

NOVO T O V O R N O PRIKOLI-
C O prodam, vodotesno s prtljaž-
nikom, primerno za campiranje. 
Telefon 854-784. 

IŠČEM VARSTVO ZA OTRO-
KA na našem domu. Telefon 
857-201. 

PREKLICUJEM AVTOBUSNO 
V O Z O V N I C O Šalek - Gorenje 
na ime ALOJZIJA SMOVNIK. 

BRAKO PRIKOLICO LI 86, ga-
ražirano, 2 x rabljeno, prodamo 
4 0 % ceneje. Telefon 713-401. 

Življenje je ostalo brez krmarja, 
ugasnila je luč rudarja. 
V prsih bolečina je minila, 
odslej le rodna gruda ga bo krila. 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi očeta 

Martina Pustatičnika 
se iskreno zahval jujemo vsem prijateljem in sosedom, ki so ga pospremili na njegovi zadnji 

poti ter darovali cvetje. 
Posebna zahvala velja REK-u, rudarski godbi, pevcem in zdravstvenemu osebju, ki mu je laj-

šalo zadnje dni življenja. 
Zahvaljujemo se duhovniku in govornikoma za poslovilne besede in vsem ostalim, ki so nam 

bili v oporo. 

Ž A L U J O Č I VSI NJEGOVI 

PRODAM DVOREDNI PLE-
TILNI STROJ PFAFF-PASAP 
22 in posteljo 200 x 190. Tele-
fon 701-812, popoldan. 
OSEBNI AVTO ZASTAVA 101 
COMFORT, letnik 1981, pro-
dam. Telefon 857-087. 
ZASTAVO 750, letnik 1978, regi-
striran do septembra 1989, pro-
dam za 400 SM. Telefon 
858-709. 
OTROŠKI ITALIJANSKI 
ŠPORTNI VOZIČEK, znamke 
Chicco in otroško posteljico z jo-
gi vložkom prodam. Telefon 
857-453. 
P R E D S O B N O OGLEDALO S 
PREDALČNIKOM ugodno pro-
dam. Informacije po telefonu 
857-187. 
PRIKOLICO ZA OSEBNI AV-
T O ugodno prodam. Telefon 
855-684. 
FRIZERKO S P R E J M E M . Tele 
fon 856-851. Frizerstvo Koper. 
S O L O KITARO IBANEZ RS, 
vrhunski stolp Tehnics in televi-
zor 42 Orion, prodam. Telefon 
854-251, dopoldne. (Tomo Slati-
nek) 
KARAMBOLIRAN FORD ES-
CORT ugodno prodam. Kličite 
po telefonu številka 856-573, v 
popoldanskem času. 
RABLJEN BTV G O R E N J E 
PRODAM. Telefon 063-840-116. 
MULTIKULTIVATOR z rotacij 
skim plugom, pogonom in grebe-
nom prodam. Franc Meh, Kavče 
13, telefon 888-198. 
H O N O R A R N O ZAPOSLIM 
MASERKO. Informacije po tele-
fonu 855-761, od 9. do 14. ure in 
od 16. do 18. ure. 
OSEBNI AVTO ZASTAVA 101, 
letnik 1978, prodam. Telefon 
857-791. 

JIL F A R M I N 

INŽENIRING, 

63320 Titovo 
mladosti 6 

Velenje, Trg 

Objavlja 
na podlagi sklepa Delavske-
ga sveta 

JAVNO 
LICITACIJO 

za prodajo sledečih rabljenih 
osnovnih sredstev: 
1. Robotron RGB 110 s 4. 

aplikacijami, izklicna ce-
na, 25.000.000,- din 

2. Risalna deska format AO, 
izklicna cena, 
3 .900.000,- din 

3. Telex SAGEM Ei, izklicna 
cena, 6.000.000,- din 

4. Osebni avtomobil lada 
1200 letnik 85, izklicna ce-
na, 20.000.000,— din 

Izklicne cene so formirane z 
valuto na dan 19. 04. 1989. 

Licitacija bo v sredo 19. 04. 
1989 ob 10.00 uri na sedežu 
DO I N Ž E N I R I N G v 
Titovem Velenju na Trgu 
mladosti 6. Ogled je možen 
od dneva objave do pričetka 
licitacije na sedežu delovne 
organizacije. 

Interesenti morajo pred pričet-
kom licitacije vplačati IO°/o var-
ščino od izklicne cene. Prodaja 
bo potekala po sistemu videno 
kupljeno, zato kasnejših reklama-
cij ne bomo upoštevali. Prometni 
davek plača kupec. Osnovna 
sredstva bodo odprodana najbolj-
šemu ponudniku pod naslednjimi 
plačilnimi pogoji: 

— Rok plačila 15 dni od dneva 
licitacije. Prevzem osnovnih 
sredstev se bo izvršil zapisni-
ško po predložitvi dokazila o 
vplačilu kupnine. 
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F A R M I N 

INŽENIRING 
63320 Titovo Velenje, Trg mladosti 6 

VABILO K SODELOVANJU 

Smo enovita delovna organizacija z zelo razvejeno dejavnost-
jo, ki je usmerjena na izvajanje kompleksnega inženiringa za 
potrebe kmetijstva, turizma, trgovine, družbenega standarda in 
drobnega gospodarstva. Opravljamo tudi storitve na področju 
projektiranja, consultinga, finančnega inženiringa, inkubacije 
novih programov in podobne druge intelektualne storitve. S 
svojo dejavnostjo se vključujemo tudi v mednarodne gospo-
darske tokove. 

K sodelovanju vabimo DIPLOMIRANE INŽENIRJE GRAD-
BENIŠTVA, STROJNIŠTVA, ELEKTROTEHNIKE, DIPLO-
MIRANE EKONOMISTE in DIPLOMIRANEGA PRAVNI-
KA s pravosodnim izpitom. 

Od kandidatov pričakujemo, da imajo več let delovnih izku-
šenj in opravljen strokovni izpit za svoje področje po Zakonu 
o gradnji objektov. 

Poleg predhodno navedenih profilov vabimo k razgovoru tudi 
študente 4. letnikov istih profilov in pripravnike. Izbranim štu-
dentom bomo omogočili pripravo diplomskih del iz našega po-
dročja poslovanja, dali finančno pomoč za dokončanje študija in 
omogočili izpopolnjevanje iz dela. 

Če vas zanima samostojno, odgovorno in kreativno delo na 
področjih vodenja industrijskega trženja, marketinga, koope-
racije, poslovnega prava, vodenja projektov v izvedbi, projekti-
ranje, predstavništev in izdelave investicijskih programov, vas 
vabimo, da nam sporočite ali nas pokličete. 

Omogočili vam bomo uveljavljanje znanja in ambicij, pa tudi do-
polnitev in razširitev znanja. 

Veselilo nas bo, če se osebno zglasite, da se seznanimo in po-
govorimo o možnostih za skupno delo ali pa nam pišite na na-
slov: Farmin Inženiring, Trg mladosti 6, Titovo Velenje ali po-
kličete na telefon (063) 853-271. 

G O Z D N O G O S P O D A R S T V O 
NAZARJE 
TOK GOZDARSTVO 
ŠOŠTANJ 

OBJAVLJA 

JAVNO 
LICITACIJO 

dveh rabljenih osebnih avtomobilov Z 750, in sicer: 
- Z 750 LE — leto izdelave 1981 - registriran do 1990 
— Z 750 SE — leto izdelave 1980 — registriran do sept. 89 

Licitacija bo v ponedeljek, dne 17. aprila 1989 ob 8. uri na 
upravi TOK Gozdarstvo Šoštanj, Trg svobode 12. Ogled vozil 
je možen na dan licitacije od 7. ure dalje na Trgu svobode 12. 

Pravico do licitacije imajo pravne in fizične osebe, ki pred lici-
tacijo plačajo 10% varščino. 

Prometni davek in druge stroške v zvezi s prodajo plača kupec. 

1 ZAHVALA 

Sporočamo žalostno vest, da nas je pred kratkim zapustila 

Justina Golob 

Vsem, ki so jo pospremili na zadnji poti. darovali vence in cvetje, se najlepše zahvaljujemo. 
Posebna zahvala velja osebju Doma za varstvo odraslih za skrb in nego v času njene bolezni. 

Žalujoči: hči Tatjana, sinova Janko in Sandi z družinami, brat Ivan z družino in ostalo sorodstvo. 



Zgornja Savinjska dolina 

Temni oblaki 
nad okoljem 

Društvo za varstvo okolja Zgornja Savinjska dolina je bilo 
ustanovljeno decembra 1987, tehten povod za ustanovitev pa so 
bila nameravana odlagališča jedrskih odpadkov. Svoje delo v 
tem obdobju so na občnem zboru prvič ocenili v nedeljo v lov-
skem domu v Solčavi. Na začetku delovanja jim je največ pre-
glavic povzročala papirna vojna z ustanovitvenimi postopki, ob 
rednem delu seveda. Povedati velja, da so dobro sodelovali s ša-
leškim ekološkim društvom in drugimi, da pa jim politiki niso 
bili dovolj naklonjeni. Več sodelovanja in pomoči bo v tem tre-
nutku še kako pomembne, saj se nad okoljem Zgornje Savinjske 
doline zgrinjajo temni oblaki, sicer pa po vrsti. 

Raztogov je več in gozdarji jih 
raziskujejo. Razpravljalci so me-
nili, da so delni krivci tudi goz-
darji sami, saj z močnimi stroji 
pogosto uničujejo gozd, podrast, 
vodne vire in podobno. Ob tem 
naj omenimo še planinske pašni-
ke, bolj natančno njihovo gnoje-
nje z umetnimi gnojili. Na pašni-
ku brez umetnih gnojil raste 130 
vrst trav, rož in zdravilnih zelišč, 

Med najpomembnejše proble-
me sodi umiranje gozdov in te-
mu je bilo namenjeno uvodno 
predavanje Ivana Kolarja, stro-
kovno, doživeto in še kako zgo-
vorno. V nadaljevanju so gozdar-
ji povedali, da lani večjih novih 
poškodb ni bilo, letos pa je sta-
nje znova slabše, zlasti na velenj-
skem področju. Zaskrbljujoče je, 
da prirastek v gozdu naglo pada. 

na pognojenem le 12 do 15. Ob 
tem so naša gnojila močno radio-
aktivna, kar lahko vpliva na vod-
ne vire, na nevarnost opozarjajo 
lovci in drugi in skupaj s kmetij-
ci bo treba temu vprašanju na-
meniti več pozornosti. 

Drug velik problem so predvi-
dena jedrska odlagališča. Kljub 
vsem zagotovilom in nekakšne-
mu zatišju se sedaj znova širijo 
neuradne novice, da so možnosti 
za odlagališče na tem področju 
znova aktualne. Temu se bodo 
seveda upirali z vsemi močmi in 
sredstvi, pri čemer bodo nastopa-
li skupaj s šaleškim ekološkim 
društvom, kot je poudaril njegov 
predstavnik. 

Novejša in prav tako huda za-
deva je nameravana potopitev 
Podvolovljeka. Zelo na kratko. 
Za 52 metrov visokim jezom naj 
bi se zbralo 15 milijonov kubi-
čnih metrov vode, potopljenih bi 
bilo 32 hiš in 82 hektarjev zem-
ljišč, da vseh ostalih posledic in 
nevarnosti ne naštevamo. Ljudje 
živijo v strahu in negotovosti, da 
se bo to morda res zgodilo, mo-
čno so ogorčeni. Akumulacija 
naj bi služila za uravnavanje vo-
dostaja Savinje v sušnih obdob-
jih in s tem uravnavanje podtal-
nice v zajetjih, ki jih načrtovalci 
predvidevajo na področju Meli-
ša. Načrti so ogromni, gre pa se-

veda za preskrbo s pitno vodo za 
celjsko področje. Temu nihče ne 
verjame, saj so prepričani, da se 
v ozadju skriva še nekaj drugega. 
Posebej so poudarili, da Zgornja 
Savinska dolina NE ODREKA 
pitne vode Celju, dejstvo pa je, 
da Podvolovljek in dolina ne bo-
sta plačevala dolga zgrešeni raz-
vojni politiki Celja in okolice. 
Vodo dajo, ne dajo pa Podvolo-
vljeka. Tem načrtom se je treba 
upreti takoj, odločno in glasno, 
sicer bomo povoženi, so med 
drugim menili. 

Prava nadloga so tudi odpadki 
in smeti, ki se kopičijo na divjih 
odlagališčih po vsej dolini. Kri-
tik, da so premalo storili za to. 

člani društva ne sprejemajo. Vse-
kakor ni samo njihova naloga, 
da pometajo dolino, odpadkov 
pa ne bi bilo, če jih ti »kritiki« 
ne bi metali v okolje. Sicer pa tu-
di za odstranjevanje odpadkov 
in smeti pripravljajo poseben 
program. Posebej so poudarili, 
da morajo povečati število čla-
nov, saj prihajajo le iz Solčave, 
Luč in Ljubnega, iz spodnjega 
dela bolj malo in Zadrečke doli-
ne nič. Morda bodo po večjih 
krajih ustanovili pododbore dru-
štva, želijo pa tudi, da člani dru-
štva ne bi bili lovske, ribiške dru-
žine in druge organizacije, tem-
več vsi njihovi posamezni člani. 

J. Plesnik 
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Rekli so: 

TONI BREZNIK, predsednik 
sveta KS Luče: »Nameravana 
akumulacija je nedvomno velik 
pritisk na prebivalce Luč in Pod-
volovljeka še posebej. Želimo in 
hočemo živeti mirno, brez strahu 
in v ohranjeni naravi. Nikoli ne 
bomo pristali na uničenje te lepe 
doline, prav tako ne na jedrsko 
odlagališče, za katerega znova 

dobivamo obvestila. Res nepotr-
jena, a vseeno. Želimo si pose-
gov, vendar v razvoj kmetijstva, 
turizma in gozdarstva. Na nedav-
nih volitvah smo svojo voljo izra-
zili tudi s podpisi, s katerimi od-
klanjamo kakršenkoli poseg na 
našem področju, ki bi gospodar-
sko, ekološko in psihološko 
ogrožal našo krajevno skupnost 
in njene prebivalce.« 

ANTON PLESNIK, Pogorev-
čnik iz Podvolovljeka: »Naša 

kmetija naj bi bila prva potoplje-
na. Kaj takšni načrti pomenijo za 
vse nas in sosede, seveda tudi za 
krajane Luč in vse doline pod 
nami, si lahko predstavljate. 
Lahko vam povem samo nekaj. 
Prvega, ki bo pričel z delom, bo-
mo premlatili in nagnali. Če ne 
bo nič kriv, naj sam pretepe tiste-
ga, ki je. Tako se je nekoč zgodi-
lo pobiralcu davkov, pa se bo še 
sedaj, če bo treba.« 

VINKO SPEH, iz Podvolo-
vljeka: »Mlad sem, hočem delati 
na močni kmetiji, gradim, vendar 
mi vse skupaj jemlje voljo. Kako 
naj nadaljujem z gradnjo in ure-
janjem kmetije za turistične na-
mene, kako naj z veseljem de-
lam, če visi nad mano grožnja 52 
metrov visokega jezu in uničenje 
kmetije. Ne morem verjeti, da so 
takšni načrti možni, kaj šele, da 
bi to res gradili. Če ne bo druga-
če, bomo ostali pod vodo. Vsi!« 

»Grozljiv« prizor iz Varpoiij, ki žal ni osamljen 

Iz razprave 
— Kmet iz Črne na Koroškem je že leta 1928 dobil tožbo z rudni-

kom zaradi škode v gozdu. Kaj pa danes ? 
— Včasih so rekli, da je treba za pameten nasvet vprašati najvišjega 

gorjanca. Danes smo zopet tam in prav je tako — le nasvetov nihče ne 
upošteva! 

— Najpomembnejša vrednota v zgodovini je bila kmečka družina. 
Kmet je vzdrževal življenje in ga še danes. Zakaj torej farma z 10.000 
prašiči na enem mestu, z velikanskimi stroški, s strupenim gnojem . . . 
Zakaj ne 10 prašičev na 1.000 kmetijah ? V oporo kmetiji, z več skrbnosti 
in manjšimi stroški, z izkoriščenim gnojem . . . ?! 

— V našem povojnem razvoju smo prišli tako daleč, da mestni otroci 
že sprašujejo, v kateri tovarni delajo moko. že pšenice in mlinov ne po-
znajo več. 

Za 5 litrov zdrave vode da Arabec 1 ovco. Približno toliko vode po-
rabimo vsakokrat, ko potegnemo vrvico na stranišču. Koliko šele, ko ope-
remo avto. Vode ne cenimo dovolj. Bodo potrebne dvojne pipe in dvojne 
cene, posebej za pitno vodo in posebej za ostale namene? 

— Bitka za okolje je kot pleti njivo po kateri divjajo biki. Najprej mo-
raš pregnati bike. 

Velenje: Zamet 32:24 

Izvrstna igra v prvem polčasu 
Proti nasprotnicam z Reke domača dekleta niso zaigrala z naj-

boljšo postavo, saj sta manjkali poškodovani kapetanka Goličeva in 
vratarka Petkova, zato so dobile več priložnosti za igro mlajše igralke, 
mladinke oziroma še pionirke, ki pa so jo dobro izkoristile. Domače 
rokometašice so izvrstno zaigrale v I. polčasu, v drugem ko so poved-
le že 19:9 pa so ta vtis nekoliko pokvarile, saj po visokem vodstvu ni-
so imele več motiva. Imenitno je igrala Zidarjeva. V II. polčasu s e j e 
razigrala tudi Karičeva, zelo dobro pa je branila vratarka Lakičeva, 
pa tudi Kmetičeva, ki sicer ni dobila veliko priložnosti. 

V naslednjem kolu bodo igralke Velenja gostovale v Borovu. 
Velenje: Lakič, Karič 11, Topič 1, Zidar 11, Omerovič 2, Oder 1, 

Hudej 1, Vičar 1, Verzelak 2, Jan 2, Ikič, Kmetič. 
(vos) 

Jadran :Šoštanj 22:25 

Še vedno štiri točke za 
Rudarjem 

Šoštanjski rokometaši so igrali v Kozini in premagali domačo 
ekipo s 25:22 (14:10). V zanimivem srečanju so bili boljši in so vknji-
žili dve novi točki. Kljub temu za vodilnim Rudarjem še naprej zao-
stajajo za štiri točke, imajo pa jih pet prednosti pred tretjo Ajdovšči-
no. V naslednjem kolu bodo doma igrali z Bakovci. 

Igrali so: Gradišnik, Terglav Dellcorda, Ramšak 2, D. Lesjak, 
Plaskan 5, Požun 8, Žolger 4, R. Lesjak 6, Voglar in Stropnik. 

Vozila :Rudar 1:1 

Nadaljujejo dobre igre 
Nogometaši Rudarja so v Novi Gorici pred 1.000 gledalci osvoji-

li dragoceno točko in za vodilnima zaostajajo tudi za eno. Povedli so 
s prostim strelom Brdžanoviča že v 9. minuti, domači pa so izenačili v 
38. V nadaljevanju je bila jgra izenačena, v prihodnjem kolu pa bodo 
znova gostovali, tokrat v Žalcu. 

RUDAR: Cvijetkovič, Jalušič, Maijanovič, Oblak, Macura, 
Cvikl, Pranjič (Baročič), Zirdum, Bržanovič, Vauh (Golač) in Goršek. 

Rudar :Veržej 1:0 
Igralci velenjskega Rudarja so sredi prejšnjega tedna odigrali 

srečanje II. kola sklepnega dela tekmovanja za pokal Nogometne zve-
ze Slovenije. Na igrišču pri Jezeru so gostili ekipo Veržeja in z lepim 
zadetkom Jalušiča z glavo v 2. polčasu zmagali, (vos) 

V soboto in nedeljo bo v prosto-
rih osnovne šole Bibe Ročka repu-
bliško ekipno šahovsko prvenstvo 
pionirk. V soboto bo tekmovanje 

trajalo od 10. do 19. ure, v nedeljo 
pa od 8. do 13. Za ljubitelje šaha 
vsekakor zanimiva prireditev. 

Elkroj:Kovinar 2:1 

Le na trenutke dobro 
Nogometaši Elkroja so na domačem igrišču osvojili obe točki, 

kar je najpomembnejše. Prvi polčas je bil slab, po odmoru pa so do-
mačini za kratek čas zaigrali bolje in to je bilo dovolj, da so z dvema 
zadetkoma Božičeviča povedli z 2:0. Borbeni gostje so nato uspeli re-
zultat zmanjšati, domačini pa bi lahko več iztržili v hitrih nasprotnih 
napadih. Pred 600 gledalci je sodil Živkovič iz Ljubljane, v prihod-
njem kolu pa bodo igralci Elkroja gostovali v Izoli. Se vedno so na 
petem mestu in še naprej le točko za vodilnim. 

Elkroj: Pusovnik, Žurej (Ermenc), Rednak, Strnišnik (Knez), 
Tratnik, Božičevič, Grobelšek, Hren, Remic, Žunter (Marolt), Ilič. 

Era Šmartno :Drava 1:3 

Prvi poraz v sezoni 
Nogometaši ERE Smartnega so tokrat svoje zveste navijače razo-

čarali ne samo s prvim porazom v tej sezoni, ampak predvsem s slabo 
igro, nedisciplino in neodgovornostjo. Gostitelji so res imeli vso tek-
mo terensko premoč in več priložnosti, gostje pa so iz redkih naspro-
tnih napadov kar trikrat premagali nezanesljivo domačo obrambo. 
Edini zadetek za Šmarčane je v 15. minuti iz enajstmetrovke dosegel 
Tomažič. 

ERA Šmartno: Magrič, Matko, Oprčkal, Tomažič, Skrbinek, Ma-
glica, Korber, Železnik, Laznik (Fajdiga), Ma!us (Radivojevič), Rud-
nik K. N. 

Odbojka 

PARTIZAN N A R O D N I DOMrTOPOLŠICA 3:0 
Odbojkarji Topolšice so gostovali v Ljubljani kjer jih je domača 

ekipa premagala s 3:0 (12, 14, 6). Prvi niz je bil zelo izenačen, v dru-
gem pa so gostje povedli kar s 14:8 in nato niz vseeno izgubili. Po 
takšnem preobratu se Topolčani v tretjem nizu niso uspeli dovolj 
zbrati. Dve koli pred koncem so tako na devetem mestu, v prihod-
njem pa bodo doma igrali z ljutomerskim Agroplodom. 

ROGOZA:TOPOLŠICA KAJUH 3:1 
Srečanje v Mariboru je odločalo o tem, katera od obeh ekip bo 

prvenstvo sklenila na zadnjem mestu. Zmagale so domačinke s 3:1 
(10, —14, 7, 10). V zadnjih kolih se je tako izteklo vse narobe in igral-
ke Topolšice Kajuha so osvojile zadnje mesto. 

LJUBNO GLIN:CELJE 1:3 
Igralke Ljubnega so se v tem prvenstvu dolgo potegovale za dru-

go mesto, vendar so v drugem delu prvenstva močno pomladile eki-
po. To je vplivalo na nekoliko slabše rezultate in končno sedmo me-
sto, vendar le dve točki za tretjim. V zadnjem kolu so na svojem igriš-
ču klonile proti Celju z 1:3 (-— 11,9, —14, 7). Sicer pa pridobivanje iz-
kušenj mlajšim igralkam veliko pomeni. 

Tudi druga ekipa zmaguje 
Rokometaši druge ekipe Šoštanja so v Žalcu igrali s Šempetrom 

in zanesljivo zmagali s 27:22 (13:8). Kljub temu, da se z rokometom 
ne ukvarjajo več aktivno, so prikazali dobro in taktično zrelo igro, na-
stopili pa so Radšel, Svečko 3, Dolinšek I, Cirar 6, Jančič 2, Strmčnik, 
Frankovič 7 in Blagotinšek 8. 

Kegljanje 

Tudi pokalni 
zmagovalci 

Po zmagi v 1. medobčinski ligi 
so kegljači Šoštanja dosegli še en 
uspeh. Na turnirju za jugoslo-
vanski pokal v celjskem Golovcu 
so premagali vseh osem ekip in 
postali pokalni zmagovalci celj-
ske regije, priborili pa si tudi 
pravico nastopa v republiškem 
finalu. V Celju so nastopili Alek-
sič 809, Križovnik 802, Hasičič 
817, S. Fidej 841, L. Fidej 845 in 
Kramer 846. Ta teden se bodo v 
prijateljskem srečanju v Prebol-
du pomerili s Tekstino, zatem še 
s Hmezadom, Fužinarjem in Slo-
venj Gradcem, nastopili pa še na 
prvenstvu za posameznike in 
dvojice. 

Medtem, ko kegljači prelivajo 
znoj na raznih kegljiščih, pa 
uprava čaka na morebitne spre-
membe v tekmovalnem sistemu. 
Če bo namreč republiška zveza 
razširila republiške lige, bodo 
Šoštanjčani napredovali nepo-
sredno, v kvalifikacijah pa bi na-
stopila Dobrna, s katero so bili v 
minulem prvenstvu razred zase. 

Šahovske 
novice 

Na regijskem prvenstvu za po-
kal maršala Tita v Celju je pre-
pričljivo zmagala velensjka ekipa 
in se uvrstila v sklepni del tek-
movanja. Nastopili so Matko, 
Kristan, Goršek in Stropnik. 

Na hitropoteznem tekmovanju 
za prehodni pokal je v aprilu 
zmagal Goršek, pred Brešarjem 
in Stropnikom. Po štirih turnirjih 
je vrstni red naslednji: Goršek 
35, Brešar 32, Matko 22, Strop-
nik 22, Cvar 21 itd. 

Na regijskem pionirskem pr-
venstvu v Celju je bil med našimi 
predstavniki s 4. mestom najbolj-
ši Marko Filipčič (Bibe Ročka), 
pri pionirkah pa sta se najbolje 
odrezali Natalija Sovič z drugim 
in Barbara Potočnik s četrtim 
mestom (obe Bibe Ročka). 

Občinskega članskega posami-
čnega prvenstva se je udeležilo 
26 šahistov. Vrstni red: 1. Kri-
stan 7,5, 2. Goršek 7,5, 3. Matko 
6,5, 4. Cvar 6, 5. Stropnik 6 itd. 

S. Cvar 

Nadaljevanje 
izredne seje 
skupščine ŽRK 

Dostojno 
končati 
prvenstvo, 
potem pa . . . 

Velika zagnanost trenerjev, 
velik polet naše pomlajene eki-
pe, njeni dobri rezultati zlasti v 
sedanjem delu prvenstva nas 
obvezujejo, da moramo dostoj-
no končati tekmovalno sezono. 
Do takrat pa pripraviti novo 
kadrovsko razrešitev za člane 
izvršnega odbora in se na 
skupščini ob koncu prvenstva 
dokončno dogovoriti, kakšna 
bo nadaljnja usoda kluba ozi-
roma njegove članske ekipe. 

Pisali smo že, da se je upra-
va kluba pred nadaljevanjem 
spomladanskega dela prven-
stva znašla na trnih zaradi po-
manjkanja denarja. Razmiš-
ljali so celo, da bi članska eki-
pa po desetih uspešnih letih 
prenehala tekmovati v drugi li-
gi. Za to se tedaj niso odločili, 
pa tudi tokrat ne, saj bi izstop 
imel tudi druge posledice. Te-
daj. v februarju, so se dogovo-
rili, ob podpori — seveda mo-
ralni, predstavnikov obeh ob-
činskih telesnokulturnih orga-
nizacij, OK SZDL in tudi ko-
miteja za družbene dejavnosti, 
da je treba do konca februarja 
storiti vse, da bi vendarle v 
obliki pokroviteljstva dobili 
prepotreben denar za nastop 
ekipe v zveznem tekmovanju. 
Občinska telesnokulturna 
skupnost na podlagi dogovor-
jene in sprejete politike, kar so 
posebej poudarili tudi v pone-
deljek, zagotavlja klubom in 
društvom — konkretno ŽRK 
le 25 odstotkov potrebnih sred-
stev. »To je za razvijanje špor-
ta mladih,« je povedal pred-
sednik ZTKO Jože Kavtičnik. 
In po tej politiki naj bi višje ci-
lje — kot na primer ŽRK za 
nastopanje v drugi ligi — za-
gotavljali s pomočjo pokrovite-
ljev. Pokrovitelj rokometašic 
naj bi bilo Gorenje, ki pa je oh 
sedanjih razmerah pri nas tudi 
v hudih finančnih težavah. Kot 
je posebej opozoril njihov pred-
stavnik, njegove udeležbe na 
seji so se zelo razveselili, in po-
vedal, da v Titovem Velenju 
skorajda ni akcije, katere Go-
renje ne bi denarno podprto ali 
za katero Gorenje ne bi dobilo 
vloge. Bil je zelo nazoren. Kar 
za štiri tipkane strani vlog je, 
za prek 50 starih milijard. Se-
veda bi se iz besed predstavni-
ka Gorenja dala izluščiti mi-
sel, da bi tudi drugi morali biti 
deležni takšne »pozornosti«. 

V klubu ocenjujejo, da bi za 
normalno nadaljevanje prven-
stva potrebovali 21 starih mili-
jard dinarjev. Zaradi že ome-
njenih težav jim Gorenje ni 
moglo obljubiti več kot pribli-
žno eno četrtino teh sredstev. 
Ne glede na to pa bo zaradi že 
v uvodu zapisanih ugotovitev, 
prva ekipa nadaljevala prven-
stvo in ga skušala kar najbolj 
uspešno skleniti. Bodo pač mo-
rali kot je bil doslej primer, še 
naprej prosjačiti, čemur pa bi 
radi naredili konec. 

Rekli so: 
Martin Budna, sekretar OK 

SZDL na izredni seji skupšči-
ne ŽRK Velenje: »Ni dvoma, 
da ima telesna kultura svojo 
dogovorjeno politiko. Ne bi se 
smeli sprenevedati, čigava je 
ta politika. To je politika zdru-
ženega dela, saj je bila dele-
gatsko dogovorjena. Zato bi se 
morda morali vprašati, kam 
gre denar iz združenega dela. 
Ali je namenjen v dogovoru s 
to politiko ali pa obstajajo še 
vedno osebne prioritete.« 

VOS 

Namizni tenis 

V nedeljo 
občinsko 
prvenstvo 

Zveza telesnokulturnih organi-
zacij občine Velenje bo v nede-
ljo, 16. aprila, pripravila posami-
čno občinsko prvenstvo v namiz-
nem tenisu. Tekmovanje se bo v 
telovadnici v Pesjem pričelo ob 
9. uri. Prijavite se lahko pol ure 
prej, prijavnina pa je 2.500 di-
narjev. 


